


40 DE ANI
DE REVOLUȚIE Reportaje despre libertate
• Un om se întoarce din delegație • Jumătate din populația județului în case noi •> Un spațiu al prieteniei •

Am coborît din tren la Miercurea Ciuc. 
la cîteva ere după apusul soarelui. Și 
chiar acolo, din tren,, cu puțin timp 
înainte de a. ajunge, un harghitean get- 
beget, un om. de. vreo 48—50 de ani, ru
men în obraji din pricina gerului ce se 
abate mai mereu prin partea locului, a 
intrat în vorbă cu mine, așa, într-o doară. 
Venea din delegație, fusese la București 
și îi simțeam bucuros că se întoarce 
acasă, unde, după cum spunea, aerul este 
mai puțin poluat, iar munții mai aproape. 
După obrazul brăzdat de riduri adinei, 
după nepriceperea cu care își tot purta 
servieta dintr-o mină într-alta, îl ghi
ceam că nu este un intelectual dornic să 
epateze în discuții sterile, convenționale, 

■ ci, pur și simplu, un om îndrăgostit de 
locurile sale. Fără șă-1 întreb, tm-a po
vestit despre bogăția în ape minerale a 
județului ; ba chiar și despre neobișnuitul 
fapt că. undeva. în mijlocul albiei Oltu
lui, unde apa bolborosea inexplicabil, s-a 
descoperit un nou izvor de sănătate pen
tru oameni. Cu un gest reținut și vorbă 
domoală, mi-a arătat chiar din tren „fa
brica de ape minerale" din Sîncrăieni și 
mi-a povestit despre ea, cu mîndria pro
fesorului care explică elevilor săi despre 
lucruri nebănuite încă de ei, elevii ascul- 
tîndu-1 cu respirația încremenită. Mi-a 
«nai spus că pe-acolo, in Harghita, există 
cele mai întinse finețe, iar „cînd se ridică 
ele mîndre spre toamnă, nici parfumul 
franțujilor nu se ține la fel de mîndru ca 
mirosul lor". Și mi-a mai sugerat să 
merg, dacă pot, chiar dacă mă mai abat 
ceva din delegație, pe Valea Ghimeșului, 
pe la Lunca de Jos, la Lunca de Sus, să 
văd ce locuri frumoase sînt pe-acolo, 
chiar și iarna, și să văd și animalele pe 
care fînețele acelea minunate le hrănesc. 
Sincer să fiu, aș mai fi stat la vorbă cu 
acest om, pe care, din păcate, am uitat 
măcar să-l întreb cum îl cheamă !

A doua zi, dimineața, la Miercurea Ciuc 
ningea. Am făcut o plimbare prin oraș. 
Am admirat, din nou, patinoarul, i-am 
regăsit, după mai mulți ani de cînd nu 
am mai fost pe aici, pe puștii cărora, con
form tradiției, nu le lipseau patinele și 
crosele, pe bunii lor părinți care îi înțe
legeau și se copilăreau împreună cu ei pe 
luciul gheții. Am mers ceva mai departe 
®i am constatat că nu mai sînt la curent 
cu ceea ee s-a mai întimplat pe aici in 
ultima vreme. De pildă, în fața poștei 
centrale; edificii noi, aflate aproape în 
stadiul finalizării, se conturau ferm, ar
monios, arhitecții lor dovedind, în mod 
vizibil, preocuparea de a respecta speci
ficul local. Am aflat că aici va fi noul 
centru politico-administrativ al munici
piului, care urmează a fi dat în funcțiune 
în acest an, în cinstea celei de-a 40-a ani
versări a eliberării României. Și de ase
menea, că tot în Miercurea Ciuc, în scurt 
timp, se vor profila noi obiective social- 
ciilturale, ca de pildă, un hotel cu 300 de 
locuri, diverse spații comerciale, o casă de 
cultură cu mult mai încăpătoare decît cea 
existentă.

Dar nu numai aici, la Miercurea — cum 
spun localnicii — se construiește, se fac 
investiții, ci pretutindeni, în toate locali
tățile harghitene. Dacă ar fi să apelăm la 
statistici, am ajunge la cifre impresio
nante : celor aproximativ 29 000 de apar
tamente construite în ultimii 15—16 ani, li 
se vor adăuga alte 1 700 — aceasta însem- 
nînd că mâi mult de jumătate din popu
lația județului locuiește în case noi. Pro
ducția industrială a sporit, în aceeași pe
rioadă de timp, de la circa 2 miliarde lei, 
la 13,6 miliarde, fiind în prezent de peste 
6 ori mai mare, iar producția agricolă a 
ajuns astăzi la peste 14 miliarde lei.

Cifrele acestea vorbesc, în fapt, despre 
gospodarii harnici ai acestor meleaguri, 
români și maghiari, care au transformat 
localități altădată modeste în orașe mo
derne, iar orașele, în puternice cetăți in
dustriale. Pornind de la strădania de a le 
alimenta cu apă curentă și a le. asigura 
canalizări centralizate, acești oameni au 
ajuns în prezent să le imprime un ritm de 
dezvoltare accelerat. întreprinderea de 
oțeluri speciale de la Cristurul Secuiesc, 
întreprinderea minieră Bălan, Fabrica de 
matrițe și piese din fontă din Odorheiul 
Secuiesc, întreprinderea constructoare de 
tractoare din Miercurea Ciuc, Fabrica de 
tricotaje și Combinatul de prelucrare a 
laptelui din Toplița, întreprinderea de 
tricotaje și filatură de in și Fabrica de 
mobilă din Gheorghieni, întreprinderea 
de fier din Vlăhița, marile platforme in
dustriale din Miercurea Ciuc sînt cîteva 
dintre probele concrete ale prefacerilor 
majore ce s-au făcut resimțite, dezvol
tarea în ansamblu a industriei județului 
mareînd importante mutații de ordin ca
litativ. Totodată, a crescut sensibil pon
derea unor , produse industriale fabricate 
în județ, m' ansamblul economiei națio
nale. Astfel, tractoarele produse în 
Miercurea Ciuc reprezintă 4,6 la sută din 
producția țării, mașinile și agregatele des
tinate exploatării și prelucrării lemnului 
4,6 la sută, producția de cupru 21,1 la 
sută, caolinul prelucrat 23,3 la sută etc., 
etc. ■

Dacă în 1983, planul de investiții pre
vedea, punerea în funcțiune, pînă la sfîr- 
șitul anului, a 15 obiective mai impor-.. 
tante, din care, 11 capacități industriale 
și 4 -agrozootehnice, pentru 1984 se în
trevăd sporuri însemnate. Aștfel,,,referit 

la producția fizică în industria mecanicii 
fine se vor înregistra creșteri de peste 20 
la sută, la mașini-unelte de pre
lucrare a metalelor prin așchiere cu 56 
la sută, la utilaje tehnologice pentru in
dustria alimentară cu 11 la sută, la indus
tria mobilei cu 22 la sută,-la tricotaje cu 
15 la sută, la încălțăminte cu 64 la sută.

De .asemenea, la producția netă indus
trială, creșterile planificate reprezintă 
peste 1,2 miliarde lei față de anul prece
dent, ele urmind a fi realizate îndeosebi 
pe seama reducerii cheltuielilor la 1 000 
lei marfă. în totalitate, programul de 
dezvoltare eeonomico-socială a județului 
prevede pentru 1984 o creștere de peste 30 
la sută și de aproape 577 milioane lei, 
față de 1983, în domeniul investițiilor.

Harghita este în prezent — și oricine 
poate constata aceasta — un județ cu o 
industrie puternică. Și mai este, datorită 
condițiilor naturale, primul producător de

Un județ la gurile a 2000 de izvoare

ape minerale din țară, binecunoscute și 
apreciate pentru calitățile lor și peste 
hotare. Dar chiar dacă se îmbuteliază 
anual peste 100 milioane de litri la Bor- 
sec, 50 de milioane la Sîncrăieni și 28 mi
lioane la Tușnad, nu se poate spune însă 
că resursele existente sînt exploatate din 
plin. Dacă din numai cîteva izvoare, e 
drept, cu debite mari, se obțin asemenea 
cantități, la ce cifre s-ar putea ajunge 
acordîndu-se atenția cuvenită celor 
peste... 2 000 — da, două mfi — de iz
voare dg ape minerale care așteaptă să 
fie valorificate ? Că mai sînt necesare 
unele investiții, că sînt, intr-adevăr, greu
tăți legate de recuperarea și reintrodu
cerea în circuitul comercial a sticlelor 
goale, e o realitate, dar și rezolvarea tu
turor acestor probleme tot de oameni 
depinde. Sau, cum spunea Andsaș Timar, 
vicepreședintele Consiliului Popular al 
comunei Lunca de Sus : „Mă întreabă 
odată cineva dacă ne e ușor să îngrijim 
fînețele, pe care — ați văzut — și cu pri
virea te cațeri cu greu. I-am răspuns tot 
printr-o întrebare : crezi dumneata că 
animalele nu trebuie să mănînce, sau că 
există pe undeva un loc unde să mun
cești și să nu dai piept din când în cînd 
și cu necazul ? Pe meleagurile acelea sînt 
numeroși crescători de animale. Numai în 
Lunca de Sus există în prezent peste 3 300 
bovine și mai mult de 2 500 ovine. Pe 
Imre Karacsony. un gospodar inimos că
ruia i-am bătut la poartă, l-am găsit tre
băluind. A împlinit 53 de ani, e zîmbi- 
tor, prea robust nu e, dar de cînd se 
știe crește animale. E drept,, nu e chiar 
ușor să crești animale, dar de la țele 6 
vaci pe care le are, anul trecut a obținut 
16 987 litri de lapte. In plus, a mai con- 
tracțaț^,pențr«: fondul de «tatj; un.ităuraș 

și un porc. Astfel și veniturile realizate 
sint pe măsura muncii.

Asemenea oameni harnici sînt mulți în 
județ. Printre ei — Gyorgy Toncu din 
Lunca de Jos, Vilma Mădăraș din Tul- 
gheș, Nicușor Dandu din Corbu, Ana și 
Imre Baliga din Lunca de Sus, Emil Barb 
din Tulgheș, Petru Boronea din Sărmaș, 
Karoly Konrad din Vlăhița, Istvan Fe
her din Ciuc Sîngeorgiu, acesta din urmă 
fiind invidiatul deținător al unei vaci 
aparținind rasei „bălțata românească", 
declarată câștigătoare,. în 1983, a Marelui 
Premiu acordat la expoziția zootehnică de 
la Cristuru Secuiesc. Și dacă pe aceștia 
i-am numit, să nu-i uit nici pe alții, la fel 
de harnici, pe nenumărații anonimi, care, 
cu aceeași dăruire și pricepere, muncesc 
în fermele cooperativelor agricole de pro
ducție. Spunînd aceasta, mă refer și la 
aceia pe care i-am intîlnit la ferma de 
creștere și 'îngrășate a porcinelor din Jigo- 

din, o unitate bine organizată, ce va asi
gura în acest an circa 800 tone de carne. 
De asemenea, la bunii gospodari din Sîn- 
martin, care au știut să pună în aplicare 
și să valorifice o idee, pe cît de simplă, 
pe atît de generoasă și se pare — cu titlu 
de unicat. In ce constă ea ? In cadrul fer
mei existau grajduri de circa 80 metri lun
gime și o lățime de 10 metri, pe o supra
față de 800 metri pătrați, destinate, bine
înțeles, animalelor. Iar în podul fiecărui 
grajd se afla, desigur, fînarul. Pentru că, 
pe de o parte, depozitarea finului în po
durile grajdurilor este costisitoare, presu
pune un mare volum de muncă, iar pe de 
alta, mai implică și riscurile unor in
cendii, oamenii s-au gindit, s-au sfătuit și 
au ajuns la concluzia că pot păstra finul 
în altă parte, iar în podurile rămase 
goale, să crească păsări. Ferma din Sîn- 
martin are în prezent și un incubator 
propriu, de unde, în 1983, și-au făcut apa
riția 1064 000 puișori. Numărul lor ur
mează să crească în acest an, la 1 200 000. 
Și dacă anul trecut, de la un efectiv de 
numai 10 000 de găini, s-au obținut 
aproape 700 000 lei beneficii, la efectivul 
actual de 25 000 capete, se poate calcula 
cu ușurință cît poate valora o idee. Cu 
intenția mărturisită de a afla cît mai 
multe date, la Direcția generală pentru 
agricultură și industrie alimentară a ju
dețului Harghita, m-am adresat directo
rului Aurel Csiki :

„Referitor la zootehnia harghiteană, aș 
vrea să subliniez faptul că acest sector 
deține o pondere foarte însemnată în agri
cultura județului, în sensul că, în momen
tul de față, circa 50 la sută din• valoarea ■ • rese și năzuințe — edificarea societății
•producției agricole globale este reprezen- socialiste multilateral dezvoltate pe pă
tata de cea realizata in sectorul zooteh- . : miritul Ronăântei.' 
n'ic. în anul care ă trecut am avut o se-

■ me ‘de irezuHate bune, ba chiar ■ aș' men- CONSTANTIN BALACCIU ®

ționa că am obținut 2 044 litri lapte 
producție totală pe cap de vacă furaja 
reușind să dobîndim, astfel, locul al II-l 
pe țară — mă refer la sectorul C.A.P. ; 
asemenea, rezultate bune am avut în d 
meniul reproducției, unde s-a realizat 
procent de natalitate, la bovine, de 77,3 
sută și am obținut de asemenea locul 
II-lea, iar pe total sectoare am atins 1 
indice de 82 la sută, în felul acesta oc 
pînd locul întîi pe țară.

Harghita, un județ cu o populație i 
circa 350 000 de locuitori, români 
maghiari, ni se înfățișează astăzi m 
mult decît oricînd înfloritor, în drum 
său_ ascendent spre lumină, ca o pute 
nică cetate a pămîntului românesc, 
eare oamenii și-au văzut înfăptuite ide; 
lufile de dreptate socială și națională.

Integrat organic, armonios, în contes 
tul dezvoltării economico-sociale a țări 
a cunoscut, ca de altfel toate județe; 
României socialiste, prefaceri fără prece 
dent. în anii construcției socialiste, îndet 
sebi după 1965, datorită politicii juste, ști 
ințific fundamentată, a partidului nostn 
a grijii deosebite pe care o acordă condu 
cerea de partid și de stat, personal secre 
tarul general al partidului, tovarăși 
Nicolae Ceaușescu, dezvoltării și înflorir 
tuturor zonelor țării, și acestor meleagur 
locuite de oamenii . muncii români ț 
maghiari, li s-au creat posibilități nelimi 
tate pentru progresul multilateral în toat 
domeniile vieții economice și sociale, asi 
gurîndu-se astfel condiții tot mai bune d 
muncă și de viață, realizînd în practic; 
adevărata egalitate în drepturi pentru toț 
cetățenii, fără deosebire de naționalitatr

Dezvoltarea eeonomico-socială din ul 
timii ani a județului .Harghita poartă îl 
cel mai înalt grad amprenta acestei orie’ 
țări și gîndiri creatoare a secretarului g 
neral, al partidului nostru, punînd la baz. 
politicii naționale a partidului creare, 
condițiilor economico-sociale necesari 
exercitării libere și egale a drepturiloi 
cetățenești, afirmării depline a personali' 
tații umane, ca fiecare om al muncii, fări 
deosebire de naționalitate, să-și poats 
pune în valoare întreaga sa capacitate d< 
muncă și creație.

Ca urmare a dezvoltării accentuate 3 
economiei județului, au avut loc schim
bări esențiale și în nivelul de trai mate
rial și spiritual al oamenilor muncii har- 
ghiteni. * Acest proces înnoitor poate f\ 
ilustrat în mod elocvent prin faptul că . > 
perioada 1968—1983 veniturile oamenilor 
niuncii au crescut de patru ori, iar retri
buția medie lunară de 2,6 ori.

Deplina egalitate în drepturi a tuturor 
cetățenilor, exercitarea efectivă a libertă
ților democratice își găsesc ilustrarea în 
reprezentarea corespunzătoare a naționa
lităților conlocuitoare în organele de par
tid și de stat centrale și locale, în condu
cerile organizațiilor de masă și obștești și 
ale unităților economico-sociale. Astfel, 
din totalul de 1 231 de deputați ai consi
liilor populare județene, municipale, oră
șenești și c'omunale 1 027 sînt de națio
nalitate maghiară, iar dintre cei 58 de pr? 
mari,_ sjnt maghiari. O situație similai 
există și în ceea ce privește funcțiile de 
conducere în toate sectoarele de activi
tate.

Variatele mijloace de folosire a limbii 
materne în viața publică, în activitatea 
cultural-educativă, promovarea valorilor 
și moștenirilor culturii naționalităților 
conlocuitoare, accesul oamenilor muncii
de naționalitate maghiară la cuceririle 
științei și culturii, prin evantaiul larg al 
publicațiilor și cărților în limba maternă, 
constituie o realitate incontestabilă, con
diții prielnice ca fiecare om al muncii, 
fără deosebire de naționalitate, să se 
afirme liber, "în egală măsură în toate 
sferele activității economice, sociale și 
cultural-științifice.

Festivalul Național ..Cîntarea României" 
a creat și in județul Harghita un climat 
propice pentru dezvoltarea fără prece
dent a vieții cultural-artistice, de partici
pare a maselor largi de oameni ai muncii 
la creația tehnico-științrftcă și artistică, 
cu posibilități neîngrădite de afirmare a 
talentelor, de promovare a tradițiilor și 
moștenirilor culturale înaintate, de cu
noaștere a valorilor culturii naționale și 
universale. Rezultatele obținute în cadrul 
ediției precedente a festivalului — aproape 
150 de premii numai la interpretare și 
creație — demonstrează că arta și cultura 
harghiteană sînt apreciate în țara noas
tră indiferent de forma și limba în care 
sînt prezentate, unica măsură de apre
ciere fiind valoarea și calitatea artistică 
a creațiilor, mesajul exprimat, ceea ce 
contribuie la înnobilarea personalității 
umane, la întărirea unității și frăției 
dintre toți oamenii muncii, fără deosebire 
de naționalitate.

Factorul cel mai puternic care acțio
nează în direcția adîncirii unității și fră
ției dintre toți oamenii muncii, îl consti
tuie munca în comun desfășurată în între
prinderi, unități agricole, șantiere de con
strucții și instituții pentru crearea bunu
rilor materiale și spirituale, faptul că oa
menii muncii din patria noastră, fără deo- 

. sebire de naționalitate, au aceleași inte-
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Ceaușescu - România - Pace VIATA ROMÂNIEI

PRIMIRI LA TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUSESCU
$ £

în timpul primirii Ia tovarășul Nicolâe Ceaușescu a Iui Fissehr Desta
Activitatea neobosită a tovarășului 

Nicolae Ceaușescu în slujba arzătoarelor 
idealuri ale omenirii, de pace, prietenie, 
înțelegere și colaborare, așază România 
Socialistă în zona activă a politicii inter
naționale, Vibrantele sale îndemnuri, de
mersuri și inițiative pentru apărarea 
dreptului suveran al popoarelor la pace, 
la viață, la existență liberă și ■ demnă, 
pentru oprirea cursei înarmărilor, pentru 
retragerea și distrugerea rachetelor de pe 
continentul european, pentru o Europă 
unită, lipsită de arme nucleare, se bucură 
de un larg ecou în lumea de azi. ,De ase-, 
menea, de un larg ecou se bucură apre
cierile președintelui Nicolae Ceaușescu 
cu privire la marile probleme ale con
temporaneității, contribuțiile de cea mai 
mare însemnătate, la soluționarea lor.

Ceaușescu — România.— Pace sînt cu
vintele care .sintetizează astăzi peste tot 
în lume rolul țârii noastre, al tovarășului 
Nicolae Ceaușescu de promotor și strălucit 
emisar al aspirațiilor eterne ale umani- 

. tații, de progres, pace și cooperare.
Săptămîna care a trecut pune în evi- 

dență cu tăria faptelor unul din aspec
tele esențiale ale politicii noastre exter
ne, adîncirea și extinderea colaborării în 
domeniile diverse ale producției materia
le și spirituale cu toate popoarele lumii 
doritoare de pace, progres, cooperare.

Comunicatele Agenției române de presă 
consemnează :

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar 
general al Partidului Comunist Roniân. 
președintele Republicii Socialiste Româ
nia, a primit, vineri, pe Fisseha Desta, 
secretar general adjunct al Consiliului Mi
litar Administrativ Provizoriu, membru' 
al Comitetului Executiv al Comisiei; pen
tru organizarea Partidului Oamenilor 
Muncii din Etiopia (C.O.P.W.E.), care, ■ iii 
fruntea unei, delegații de partid etiopiene, 
a efectuat o vizită în țara noastră, lă 
invitația C.C. al P.C.R. ’ /

La primire a participat tovarășul Emil 
Bobu, membru al Comitetului Politic 
Executiv, secretar ăl C.C. al P.C.R.

A fost de față Assets Wolde, ambasa
dorul Etiopiei la București:

Oaspetele a înmînaț tovarășului Nicolae 
Ceaușescu un mesaj și î-a transmis un 
cald salut și cele mai cordiale urări din 
partea președintelui Consiliului Militar 
Administrativ Provizoriu și ăl Comisiei 
pentru organizarea Partidului Oamenilor 
Muncii din Etiopia, comandant suprem al 
Armatei revoluționare a. Etiopiei Socialis
te, Mengistu Haite Mariam.

Tovarășul .Nicolae Ceaușescu a mulțu
mit pentru mesaj și a rugat'șă se transmi
tă președintelui Mengisțu Haile Mariam 
un salut călduros și cele mai bune urări, 
iar poporului etiopian prieten urări de 
progres, și prosperitate.

în tinapul întrevederii, desfășurată în- 

tr-o atmosferă cordială, prietenească, s-a 
subliniat cu satisfacție că - relațiile dintre 
Itomânia și Etiopia au cunoscut, în ultimii 
ani,-o evoluție pozitivă, pe multiple :pla
nuri, prin înfăptuirea înțelegerilor • stabi
lite cu. prilejul întîînirilor româno-etiopie- 
ne lâ nivel înalt. Convorbirea a relevat 
dorința comună de a extinde. în conti
nuare, aceste raporturi pe tărîm politic, 
'economic, tehnicd-științific; cultural și în 
alte sfere de activitate, de a amplifică și 
diversifica cooperarea în importante do
menii ale producției materiale, în folosul 

. celor două țări și popoare.
Totodată, s-a dat o deosebită apreqere 

conlucrării rodnice dintre Partidul Comu
nist Român și Comisia;- pentru organizarea 
Partidului Oamenilor Muncii din Etiopia, 
considerîndu-se că promovarea continuă 
a legăturilor,.contactelor și dialogului.din
tre cele două partide contribuie la întări
rea prieteniei dintre poporul român și 
poporul etiopian, la dezvoltarea și adîn
cirea relațiilor multilaterale dintre Româ
nia și Etiopia.

A fost-: manifestată și deraceastă- dată 
— solidaritatea activă, a României ’ și. 

. Etiopiei eu popoarele care luptă împotri
va. imperialismului, colonialismului si: 
neocolonialismului, a rasismului și apart
heidului, pentru a-și făuri o viață liberă 
de sine stătătoare, pentru emancipare 
economică și socială. A fost reafirmată 

.de,asemenea _ voința celor două țări de a 
contribui și în viitor la rezolvarea con
structivă a marilor probleme Ce confruntă 
omenirea; la crearea unui climat de pace, 
securitate, colaborare și înțelegere în 
Euro-pa, în Africa și în întreaga lume.

Stadiul actual ăl raporturilor dintre 
România și Franța, căile și posibilitățile 
de extindere a relațiilor economice și de 
cooperare multilaterală au fost discutate 
îhtr-6 atmosferă cordială cu prilejul pri
mirii la tovarășul Nicolâe Ceaușescu a 
secretarului de stat de pe lingă primul 
ministru al Republicii Franceze, Jean Le 
Garrec. - • / - - -•

La primire a luat parte tovarășul Ște
fan Birlea, președintele Comitetului * de 
Stat al Planificării.

A fost de față ambasadorul Franței la 
București, Michel Rougagnou.

Oaspetele, a exprimat, vii mulțumiri 
pentru- întrevederea acordată și a trans
mis cu acest prilej un mesaj de prietenie 
și cele mai bune urări de sănătate și suc
ces pentru președintele Republicii 
Socialiste România, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, și familia sa, din partea pre
ședintelui Republicii Franceze, Franței» 
Mitterrand, împreună cu reafirmarea sen
timentelor tradiționale de prietenie din
tre cele două popoare.

Mulțumind, tovarășul Nicolâe Ceaușescu 
a transmis, la rîndul său, președintelui 
Franței un mesaj de prietenie și calde 
urări da sănătate și succes, precum și cele 
mai bune urări pentru poporul francez.

Balcanii, posibilitatea și însemnătatea 
transformării lor într-o zonă a păcii,’ co
laborării, ,a bunei vecinătăți și înțelegerii 
au , stat în . centrul atenției din timpul 
primirii ministrului , secretar de stat, 
șeful Departamentului ’Trezoreriei și Co
merțului al Republicii Turcia, Ekrem 
Pa.kdernirli,

Oaspetele a transmis tovarășului 
Nicolae Ceaușescu un cald salut priete
nesc din partea președintelui Republicii 
Tutelă, Kenan Evreii, iar poporului ro
mân urări de noi succese pe calea dez
voltării economico-sociale a tării.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a mulțu
mit și a rugat să se transmită președin
telui Kenan Evren un salut cordial și 
cele mai bune urări, iar poporului turc 
prieten urări de progres și bunăstare.

în timpul întrevederii, care s-a desfă
șurat intr-o atmosferă prietenească, au 
fost evocate bunele relații de prietenie ; 
și colaborare care s-au statornicit și sa ' 
dezvoltă între România, și Turcia în con- ’ 
formitate cu hotărîrile și. orientările con
venite cu prilejul dialogului româno- 
turc la ni vel înalt și a fost exprimată 
dorința de a extinde și aprofunda aceste 
relații, în folosul popoarelor român și 
turc, al cauzei păcii, destinderii, secu
rității internaționale. j

ra

Ședința Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R
Sub președinția tovarășului 

Nicolae Ceaușescu, secretar general 
al Partidului Comunist Român, vi
neri, 9 martie, a avut loc ședința 
Comitetului Politic Executiv al C.C, 
al P.C.R.

In cadrul ședinței, au fost exami 
hate Raportul privind rezultatele 
recensămîntului animalelor domes
tice de Ia 1 februarie 1984, precum 
și Raportul privind rezultatele con
trolului efectuat asupra evoluției e- 
fectivelor de bovine în perioada 1 
februarie 1983—1 februarie 1984.
Luînd in discuție o problemă de 
maximă importanță pentru econo
mia națională. Comitetul Politic 
Executiv a apreciat că situația e- ^lei Alimentare, tuturor celor, că

rora le revin răspunderi, pe liniefectlvului de animale este în gene
ral bună, ținînd cont că, pe ansam-
blul agriculturii, numărul animale- z, ..... • .
lor este mai mare la toate speciile. «vi^ precum și organelor agri-
inclusiv la animalele matcă, fiind , centrale și locale, comitete or 
asigurate astfel condițiile necesare județene de partid și consiliilor
pentru creșterea continuă a efectl- »opulare să ia, fără mtimere, toate
vetoe în anii viitori la nivelul pre- se impun, să acționeze
vederilor stabilite în plan și pe-ntru cu fermitate și consecvență pentru 
înfăptuirea programului de auto- spo^M prevăzut jn
aprovizionare cu produse agroali- Plan, pentru întărirea ordinii și diș- 
mehtare. In comparație cu creșterile clpiinei m respectarea normelor ji» 
anuale din perioada i95«-1983. s-au vigoare privind «registrar^, cireu- 

j . lațla, vmzarea și tăierea animalelor,
consemnat sporuri importante, cete ș.a indicat, totodată, să se âcțione-
mai mari, la porcine, ovine și bo- ze mai hotărit pentru ea întregul
viiiej precum și creșteri însemnate ;

Sub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu

la iepuri de casă și familii de al
bine.

In pofida acestor creșteri sub
stanțiale, s-a apreciat că efectivele 
de animale nu sînt încă Ia nivelul 
planului și al programelor speciale 
din domeniul dezvoltării zootehniei, 
într-o serie de județe rezultatele 
fiind, în condiții 'asemănătoare cu 
ale altor județe, sub posibilități, nu
mărul gospodăriilor ce cresc anima
le — îndeosebi bovine și ovine —- 
precum și păsări arătindu-se încă 
neeorespunzător. Pornind de la a- 
ceastă situație. Comitetul Politic 
Executiv a atras atenția conducerii 
Ministerului Agriculturii și Indus- 

de partid și de guvern, în domeniul 
îndrumării și controlării acestei ac- 

- pienarej C.C. a P.C.R., în ultima de-
efectiv de animale femele șă fie oomimiția și structura eadă â lunii martlK

cuprins la reproducție pentru satis
facerea necesarului de reproducă
tori de cea mai bună calitate, asi- 
gurîndu-se acestora o hrănite și 
îngrijire corespunzătoare, sortimen
tele necesare, cantitativ și calitativ, 
de furaje, în așa fel incit produc- 

iT țiile animaliere să fie realizate la 
nivelul planului, cu consumuri și 
costuri de producție reduse, iar nu
mărul de animale, atît în unitățile 
de stat și cooperatiste, cit și în gos
podăriile personale, să crească ne
contenit. în mediul rural, fiecare 
gospodărie și fiecare familie trebuie 
să crească un număr corespunzător 
de vaci și oi, care să-i asigure ne
cesarul propriu de lapte și alte 
produse animaliere, cît și cantități 
tot mai mari pe care să Ie livreze, 
pe bază de contract, la fondul de 
autoaprovizionare și la fondul de
stat. Toate aceste probleme, conclu
ziile desprinse din analiza recen- 
sămîntului animalelor, programele 
de măsuri stabilite pe fiecare județ, 
comună, unitate agricolă urmează a 
fi pe larg dezbătute cu toți oamenii

niște și muncitorești, cu celelalte 
partide și forțe democratice, progre
siste,’ eu toate popoarele lumii în 
lupta pentru progres social, securi- 

muncii de la sate, astfel ea ele să șj pace,

a—"’ • -
întirziat și cu maximă eficiență.

In continuare, în cadrul ședinței, ..
Comitetul Politic Executiv a anali- iIe supuse dezbaterii și aprobării
tat Raportul cu privire la efectivul,

că a partidului la 31 decembrie 1983. 
S-a cerut ca acest raport să fie sub
stanțial îmbunătățit, ca el să oglin
dească mai concret toate laturile 
activității organizatorice și politico- 
educative desfășurate de organele și 
organizațiile de partid în decursul 
anului 1983. De asemenea, a fost 
discutat și aprobat Raportul privind 
activitatea desfășurată anul trecut 
de organele de partid și de stat și 
organizațiile de masă pentru înfăp
tuirea politicii de cadre a partidu
lui.

Totodată, în cadrul ședinței a fost 
discutat Raportul privind activila- . 
tea internațională a partidului și 
statului nostru în anul 1983 și prin
cipalele orientări ale politicii ex
terne în anul 1984. S-a apre
ciat că și acest raport trebuie 
îmbunătățit, pentru ca el să reflecte 
mai cuprinzător ampla activitate 
desfășurată de partidul și statul ■: 
nostru pe plan extern, aprecierile și 
pozițiile constructive adoptate de f
România în principalele probleme !
ale vieții politice actuale, contribu
ția adusă la dezvoltarea colaborării 
și cooperării internaționale, la întă- 
rirea relațiilor cu partidele comu

tărît că toate aceste trei documente 
—- eu îmbunătățirile necesare — să



Trei zile de veghe și de observație îr

• Aerul « Oamenii • Lemnul • Braconierii • Flora • Poluarea • Apele «

Banca de probleme

• Numai raportul necesar intre 
animalele domestice și cele săl
batice asigură echilibrul eco
logic.

• Lărgirea arbitrară a ariei de 
pășunat și distrugerea vegeta
ției de arbuști, care asigură 
sursele de apă de pe versanti, 
favorizează avalanșele, dislo
cările de roci, alunecările de 
teren.

• Curățirea arborilor la orizontală 
omoară jur-împrejur puietul 
tînăr.

© O soluție pentru creșterea ren
tabilității pădurii : fabrici mici 
și linii complexe de industria
lizare ; amîndouă aduc valori 
mari și pe oamenii munților 
acasă.

@ Tragedia vulturului pleșuv.
© Se restrînge terenul de vînătaa- 

re al lupului cu repercusiuni 
asupra echilibrului ecologia.

• Un pericol general și o crimă 
împotriva pădurii : poluarea cu 
substanțe chimice.

© Un alt pericol în creștere : bra
conajul, în special cel cu arme 
artizanale.

• O întrebare fără răspuns, deo
camdată : de ce nu mai fructi
fică stejarul ?

© Pădurarul — paznic sau tehni
cian ?

Cind rătăcind, 

bătrîne codru, 

ajung la sinul tău 

de tată
lî? iul e pe-aproape,

vestim ara astronomică,
în cocini i ai l -r e încă iarnă, 
omătul c-z . 6 i belșug pină
mai ieri i! f vc sa arate ca niște
nesfîrșii ' suri în

văluind trupuri de piatră. I-am 
văzut astfel de la hubloul avio
nului ce ne purta spre inima 
Transilvaniei, i-am văzut de la 
fereastra autobuzului ce ne-a 
dus de la Sibiu la Alba Iulia, și 
tot astfel i-am văzut de-aproape. 
prin munții Sebeșului, străbatin- 
du-i cale de zeci de kilometri, 
ca și peste coamele Apusenilor... 
Alba este unul dintre județele 
cele mai fericite de natură, pose- 
clînd păduri pe 27 la sută din su
prafața șa. cu d >uă ba Ine mari 
și importante, hotărnicite de 
rîurile Arieș, Sebeș și Cugir (în 
vorbirea locală și mai adevăra
tă Cujir. de li falnicii codri de 
fagi de altădată ce lăsau pretu
tindeni covoare de jir).

Dar viata codrilor de azi. cum 

ne spune inginerul Gheorghe 
Crăciun, inspectorul șef al In
spectoratului silvic județean Al- 
bș — omul al cărui destin se 
împletește de 29 de ani cu al 
acestora și care știe să-i iubeas
că împătimit și totodată lucid —, 
este într-un echilibru precar. 
S-a tăiat zeci și zeci de ani, 
chiar sute de ani. fără disoernă- 
mînt. jefuitor aproape. fără 
grija de a se pune la loc pentru 
generațiile viitoare, încît, mai 
mult de jumătate, 60 la sută, a 
ajuns să le reprezinte arboretele 
tinere, cele din primele clase de 
vîrstă, clase ce se numără din 
20 în 20 ani. (Arborele refăcute 
în cea mai mare parte prin stra
tegia ultimilor 30 de ani.) Or, 
se știe, o pădure numai după un 

secol ajunge să reintre în ciclul 
de producție pentru lemn. (Uni
tatea de timp în silvicultură este 
veacul și de aceea poate cei mai 
altruiști, mai generoși profesio
niști de oe lume, care nu apu
că într-o viață de om să-și vadă 
pe deplin rezultatul muncii, sînt 
pădurarul și silvicultorul). Re
generarea naturală dirijată ca 
și prin plantări de zeci și sute 
de hectare de copaci din toate 
esențele și speciile, umplînd go
lurile lăsate de alții, a fost și 
este profesiunea de credință a 
inginerului Gheorghe Crăciun 
expresia iubirii sale nestrămu
tate si cîteodată dureroase pen
tru pădure este ceea ce lasă, 
anonim după sine, fără orgoliu. 
Un nume nu se poate lăsa pe o 

pădure ca pe o carte, de pi 
deși nu e cu nimic mai p 
efort, mai puțin act creator, 
putină știință și artă, mai ou 
dragoste. Silvicultorilor nu 1 
ridică statui ! Ne roagă, api 
pe impunător, altfel nu se în 
iește să stăm de vorbă, să ser 
despre pădure cu sinceritate 
adevăr, s-o vedem cu toți o 
cu care aceasta are nevoie 
fie privită și nu doar din) 
parte. Nu doar ca furnizoare 
materii prime — lemn, fru 
vînat. rășini, frunze, fin, pla 
medicinale... — („prea mi 
vreme a fost privită numai 
jos și a ajuns să fie decimat; 
ci pe deasupra a tot și a to 
ca furnizoare de viață. De o 
gen. de purificare a unei atm 
fere tot mai stresate de polu£ 
stresînd însăși pădurea, ca p 
te a echilibrului ecologic al > 
mîntului și al Omului. De • 
necesitatea înțelegerii că apă 
rea pădurii este t> chestiune 
tuturor oamenilor, indiferent 
vîrstă, profesie și responsab 
tate socială și că strategia 
apărare și dezvoltare a aces 
sistem natural înseamnă integ 
tatea tuturor resurselor pădu 
Ceea ce și cuprind programi 
naționale prioritare elaborate 
conducerea partidului nostru 
ultimii ani. De la înălțimea 
oestor comandamente economi 
.sociale și umane, inginerul Ci 
ciun e de părere că la ora £ 
tuală trebuie lămurite cîte 
probleme foarte importante. U 
ar fi „rivalitatea de secole tf 
tre silvicultură și agricultur 
„Am introdus — și optica es 
de a intensifica fenomenul 
animalele domestice în pădu; 
Pe teritoriul ocoalelor noast; 
din cele peste 230 000 hecta 
atribuim pentru pășunat cir 
100 000. Asta legal, căci ilegal 
pătrunde pe 150 000, pe prim 
piui că vitele n-au ce să stri 
în pădure, mai ales toamna 
iarna. Ceea ce nu este adevăr; 
Eu nu sînt împotrivă ca iarba 
chiar frunza (de toamnă) să 1 
puse la dispoziția zootehniei 
deși, uneori, se procedează , 
abuz și rămîne prea putină pe; 
tru animalele pădurii care au 
ele nevoie de hrană în timp 
iernii și îi obligăm pe pădura 
să le-o asigure — dar sub o al 
formă. Recoltînd-o și nu păși 
nînd-o. Ar fi o cale mult m 
bună pentru viața, integritate 
și echilibrul pădurii". O alta ; 
fi „problema golurilor de mui 
te“. „Peste limita de vegetație 
codrilor există o vegetație a; 
bustivă (pin, ienupăr. jnepă 
etc.) care asigură protecția s< 
lului, a degradării Acestuia. î’ 
potriva avalanșelor, protect 
surselor de apă de pe versanți 
Agricultura a tăiat-o pe supr< 
fețe imense, considerînd că lăi 
gește astfel aria de pășuna 
Fonduri și eforturi ce se putea 
îndrepta spre ameliorarea cal; 
tativă a covorului verde exis 
tent. Natura a stabilit un echili 
bru pe care noi îl stricăm, c 
efecte deosebit de grave în timț 
unele chiar imprevizibile. Ava 
lanșe. dislocări de roci, alunecăi 
de teren, dispariția unor izvoa 
re și pîrîiașe de munte. Apel 
topite din zăpezi alunecă făr 
opreliști la vale, cu viteze uria

Cu Robert calul, înotînd prin zăpezi
Cam 38 ia sută din te.ito.iul Vrancei e 

al pădurilor. E împărăția lui Robert calul.
E iarnă grea in pă lurile Vrancei, a nins 

abundent, furtuni cu spulber și spic de 
ger în vîrf năboiesc zăpezile, le clădesc în 
jurul copacilor pină sus, la coroană. Ro
bert calul are mult de furcă. Celelalte 
vietăți s-au tras in birloguri și vizuini, 
doar lupii ce mai ies in haite înfometate, 
hărțuindu-i p? i ■-a ii nn j

pe-afară, căutîndu-1 pe Robert calul. In 
rest e tăcere, încremenire, moarte. Pă
durea e acum un coșmar galactic în care 
arbori, oameni, jivine somnolează între 
Săpezi terțiare, sub cerul verde ca

ocean ngelat. Numai Robert calul are 
de furcă.

E un animal încă tînăr, n-are deeît vreo 
șapte-opl ani. E un animal frumos, vîn- 
joș, ceva mai răsărit la trup deeît obiș
nuitii cai huțuli ai Vrancei, mărunți și 
păroși ca niște capre. Dar mica lui voi- 
nicie e mult prea mică față de grelele tre
buri ce-i stau pe greabăn. Robert calul 
trebuie să scoată din pădure lemn din 
culturiie pentru celuloză. Stăpînul lui, pă
durarul Costică Grosu din ocolul silvic al 
Lepșei, e împovărat cu un plan la pro
ducție de 30 de steri dintr-un astfel de 
lemn. D’m’nețile, cind stăpînul îi pune 
hamul, Robert stă in loc tremurînd, cu 
botul în pămînt, cu limba scoasă, răsu- 
flînd greu. înghițindu-și balele. Noaptea 
de somn nu l-a odihnit, ziua de dinainte 
l-a doborit. Zilnic trebuie să ia în piept 
zăpezile, ca să scoată lemnul poruncit de 
stăpîn. întră în năboaie pină la piept, 
căutînd disperat cu copitele pămînțul tare, 
care să-i dea zbor. Nu-1 găsește. Zăpada 
e prea _ înaltă, pămînțul e prea afund. 
Atunci începe să înoate prin neantul alb, 
care îl soarbe ca o sugativă. Picioarele i 
se prefac în vîsle ; uneori se scufundă, 
nu 1 se mai vede din marea de alb deeît 
botul, iar cind . revțne, la Suprafață,. 
expuîZăt d-e m&rtmtaieW ‘pădurii, ar®‘ 

pieptul și burta însîngerate de rămurișuri.
Pădurea Vrancei e plină de rămurișuri 

tinere și puternice. Imensele goliști pro
vocate cîndva de topoare nesăbuite, zeci 
de mii de hectare rase din rădăcini, s-au 
ascuns sub țesătura miliardelor de arbori 
proaspeți. Rănile de demult s-au cicatri
zat. Pe suprafețe imense (35 la sută din 
actualul fond de păduri al județului) s-a 
făcut transplant de epidermă tînără, perii 
acesteia au crescut viguroși, împîslind din 
nou coaste repezi și rîpi, restaurînd ver
dele tonic al vieții, redîndu-i muntelui 
respirația. într-un bazin cum e cel al Ti- 
șiței, dărîmat cîndva cu topoarele pe nu 
mai puțin de 4 000 de hectare, zici că pă
durea e aici de cînd e lumea. S-au plan
tat și se plantează mai ales rășinoase, 
brazi, molizi, pini și zade (circa 65—70 la 
sută din codrii vrîiiceni sînt astăzi codri 
de rășinoase), bătrînele făgete înnobi- 
lîndu-se astfel cu arbori scumpi, ce aștern 
peste munții ținutului o boltă pururea 
verde, nesfiicioasă la vreme, neschimbă
toare, necăzătoare. Numai zada, care aici 
e numită „larice" (de la numele-i lati
nesc, „larix decidua"), își leapădă iarna 
frunza. Dar zada are în schimb niște în
sușiri ale ei, dacă nu estetice, suprem 
economice. E rezistentă la vînt, n-o do
boară furtunile, e rezistentă și la foc, se 
împotrivește incendiului mai mult deeît 
bradul, și, mai ales, consolidează terenul,, 
stăvilește alunecările și eroziunile. într-un 
ținW îh’ cafe, diîi ’pricină hăcuiri'i 'păduri

lor, torenții montani și-au făcut de cap 
spălînd versanții pînă la os (viiturile lo 
cuiul, mi se povestește, smulgeau și cărat 
la vale cîte 50 de tone de pămînt dintr-ui 
hectar !), o astfel de împădurire cu „la 
rice" își aduce din plin dobînda. S-a de 
clanșat, în ultimii ani, și campania pen. 
tru alți arbori scumpi, pentru paltin, ci
reș și frasin, atît de căutati pentru furnire 
S-a făcut, altfel spus, o lucrare de împă
durire și regenerare a pădurii de o vast» 
anvergură, pe care n-o poți aprecia decî’ 
topometrie, de sus. Și, nu întîmplător 
Inspectoratul silvic al Vrancei a fost me
reu apreciat „de sus", a fost mereu dăruit 
cu recunoașteri răsunătoare în competiția 
națională a branșei.

Cîndva, și aici, la Lepșa, muntele, cu 
toată clădirea lui arboroasă, a fost luat cu 
asalt de la poale, incepînd cu contraforții 
masivi de stejar, și dărîmat perete cu pe
rete, grindă cu grindă, pină la bolta verde 
a brazilor. Acum, dacă faci cițiva pas* 
prin pădure, te pierzi prin țesătura de ai 
bori, care se închide în juru-ți și se în
chide deasupra-ți. Am făcut, prin zăpada 
înaltă, acești cîțiva pași și am trăit sen
zația de a mă putea acoperi cu pădurea, 
proiectînd-o deasupră-mi și desfășurînd-o 
ca pe un baldachin, M-am uitat în sus 
sau în jos. nu mai știu, încercînd să gă
sesc o poiană, b spărtură prin ca?e să pot 
vedea măcar cerul. Noapte albă în toate 
părțile,, țesătură cpmpactă, numai, și nu- 
mai păduffe, Ain' gh’ic^ b*
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șe. cărînd cu ele și așa puținul 
sol existent, distrugînd cu vre
mea înseși pășunile care, chiar 
în condiții normale se refac 
greu, dată fiind perioada atît de 
scurtă de vegetație, de 3—4 luni 
pe an. Dacă se strică golurile al
pine vom avea necazuri foarte 
mari și de mina omului e greu, 
dacă nu imposibil, să fie rege
nerate".

O alta ar fi „drumurile fores
tiere". Rețeaua actuală de circa 
0 km la 100 de hectare nu asi
gură valorificarea resurselor fără 
să aducă pagube. Dacă lemnul 
ar putea fi preluat de la locul 
unde e doborit sau cit mai de 
aproape, ar putea fi asigurată 
protecția întregii vegetații. Ve
getație care mai ridică și acuta, 
chiar foarte acuta problemă a 
mecanizării, atît â lucrărilor de 
exploatare a lemnului cit și a 
celor silvice propriu-zise. Sînt 
sectoarele poate cele mai negli
jate sub acest raport. Copacul 
doborit se curăță la orizontală 
de crengi, manual, rănind, une
ori omorînd alte plante și ar
buști din jur, puietul se cară oe 
versanti și se plantează manual 
iar cu forța de muncă nu stă 
nici silvicultura strălucit.

Gîndurile unui profesionist al 
pădurii, „gîndul silitelor păduri", 
cum spune un mare poet român 
se cade a fi grabnic luate în 
scamă.

Propuneri concrete 

pentru prețul 

fragilor sălbatici

A fos.t o vreme cînd erau so
cotite produse secundare și, în 
consecință, li se acorda o aten
ție secundară. Din fericire, lu
crurile nu mai stau așa, fruc
tele de pădure ocupînd locul doi, 
după lemn. în categoria resur
selor valori ficabîle ale acesteia. 
Anul trecut, județul Alba a re
coltat 1 Q00 tone fructe — afine 
negre și roșii, zmeură, fragi, 
mure, măceșe, coarne... Și alte 
mii de tone de ciuperci. Numai 
din pădurile de pe Valea Sebe
șului s-a scos un vagon. (Ar pu
tea fi si mai multe, deocamdată 
problema culesului și a culegă
torilor rămîne deschisă și com
portă îmbunătățiri. Culesul este 
manual, munca este dificilă, cu
legătorii sînt puțini, transporturi 
nu au...) Rezerve inestimabile 
dc vitamine, de substanțe nu
tritive alimentare, de principii 
active medicamentoase fără 
egal. Și aici este nemulțumirea 
justificată a silvicultorilor că. 
„vindem griul pe făină". în loc 
să vindem făina.* vorba înțelep
tului proverb românesc. Căci nu 
puține din fructele și plantele 
pădurilor noastre plecate la ex
port ni se întorc acasă sub for
mă de coloranți, arome, cosme
tice. medicamente..., la prețuri 
de zece și de douăzeci de ori 
mai mari față de ceea ce am 
vîndut inițial. Urmînd indicați
ile conducerii partidului, revista 
noastră a ridicat această proble

mă. deoarece pe lîngă aspectele 
pur economice de prim-plan, 
fructele de pădure, prelucrarea 
lor în bazinele care le furni
zează ar ridica starea multor co
mune și sate de munte, ar crea 
locuri de muncă pentru nume
roși locuitori ai muntelui și 
l-am lega, s-ar statornici. de 
locurile natale. Resursele mun
ților să fie prelucrate, măcar în 
parte, de oamenii munților, a 
fost una din ideile de perma
nentă ale serialului nostru „Car- 
pați 2 000". „Bucuroși să vindem, 
dar nu oricum", spune cu o undă 
de regret inginerul Ioan Moga. 
șeful Ocolului silvic Sebeș. Se 
gîndește — și inspectoratul sil
vic județean a propus de nenu
mărate ori la București — că în 
cele două centre de fructe de 
pădure ale Albei. Sebeș și Cîm- 
peni (dar s-ar putea și la Abrud 
și la Șugag ori Căpîlna, cît mai 
aproape de materia primă) sâ 
funcționeze nu doar dispecerate, 
ci unități miei dar complexe 
pentru industrializarea fructe
lor de pădure, pentru conserve 
și extracții din aceste valori u- 
riase dar pe care nu le prețuim 
încă ia justa lor valoare, deși le 
cunoaștem prețul lor adevărat. 
Gemuri, dulcețuri, paste, pelte
le. compoturi, sucuri, siropuri, 
concentrate pentru băuturi ră
coritoare, coloranți alimentari, 
arome, esențe, uleiuri eterice 
bomboane, macerate și substan
țe pentru cosmetice și medica
mente... O gamă imensă de pro
duse, sinteze fine cu prețuri mai 
aproape de cît merită fragii săl
batici. Inginerul sebeșan ne po
vestește cum' un partener s-a 
învoit la un moment dat să cum
pere ciupercile integral, așa cum 
erau aduse din pădure, fapt fără 
precedent pînă atunci, se cereau, 
de regulă, sortate, curățate de 
impurități și doar pălăria. Prin- 
tr-o întîmplâre descoperă secre
tul. Lăsînd într-o încăpere, la 
rece și la întuneric, cîteva lădițe 
cu ciuperci așa cum fuseseră 
culese. în cîteva zile se înmulți
seră impresionant. Deci-, asta era. 
Pe parcursul transportului, re- 
glînd temperatura containerelor, 
comerciantul ajungea acasă cu 
de 3-4 ori cantitatea cumpărată, 
plătită. (Fapt din care ar trebui 
să tragem concluziile de ri
goare).

Nu știm să industrializăm 
fructele și plantele alimentare și 
medicinale de pădure, cînd știm, 
avem tradiții și fabrici impor
tante de conserve din fructe șl 
plante de cultură ? Desigur, nu 
e yorba de asa ceva ! Dezbatem 
de cîțiva ani problema sucuri
lor și băuturilor răcoritoare din 
fructe și plante indigene și știrn 
că la institutele de cercetări de 
profil există puse la punct cer
cetări și tehnologii privind ex
tracția de coloranți naturali, de 
esențe și arome chiar și din 
fructe de pădure. Am scris de
spre rezultatele și realizări
le Facultății de chimie ali
mentară din Galați în acest 
sens, dar pe care nu le-a 
solicitat încă nimeni din indus
trie.! Lîngă Sebeș se află Orăș- 
tie, unde, la o unitate „Plafar", 
farmacistul Tiborl are o expe
riență deosebită privind extrac
ția de uleiuri eterice din plante 
medicinale. Chiar în Sebeș e- 

xtstă unul dintre cei mai buni 
cunoscători ai fructelor și plan
telor din pădurile de pe Valea 
Frumoasei, farmacistul Horia 
Bucur, care a dus la punct ex
tracția și identificarea a nume-, 
roase componente active pentru 
medicamente și industria cosme- 
tlcă... E timpul să valorificăm 
mal bine, mai cu folos, mai înalt 
aceste resurse extraordinare ; 
avem și inteligențele și oamenii 
de bine capabili s-o facă. E, în 
fond, doar o problemă organiza
torică și de colaborare între ci- 
teva ministere — al Silviculturii 
(ca furnizor de materii prime), 
Departamentul industriei ali
mentare. al Chimiei, al Sănătății. 
Eforturile și gîndirea se pot 
conjuva.

CICI ÎORDACHE ADAM

Pădurarul — ultimul 

vagon al silviculturii

Auzeam trunchiurile cum 
fluieră pe jgheab ca niște pro
iectile de tun și ăuitul prelung 
al celor de sus, semn că l-au 
scăpat, și țipetele speriate ale 
celor de jos, aflați întîmplătdr 
pe aproape, și zgomotul devenea 
și mai puternic, aveai impresia 
că trunchiul copacului crește pe 
măsură ce se apropie, că fluie
ratul acela anunță un fel de 
despicare a lumii, că e un sche- 
unat prelung înaintea , sfîrșitului 
și după ce te făceai din ce în 
ce mai mic, auzeai un zgomot 
înfundat, o icnitură a pietrei și 
apoi cîntecul copacului, trîntit 
lîngă ceilalți. După copac mai 
veneau cîteva strigăte și panta 
era cuprinsă iarăși de liniște, 
deși nu trecea multă vreme 
pînă auzeam nechezatul unui 
cal, lovit la o gleznă sau zgîriat 
de o creangă șl coborînd pe 
fundul jgheabului, vîr, vîr, cu 
copitele proptite în colțurile 
pietrei, cu lemnul legat cu lan
țul și amenințînd de fiecare 
dată să-i frîhgă gleznele, și la 
fiecare lovitură, nechezînd cîte 
puțin, aproape scîncind și con- 
tinuîndu-și drumul de unul 
singur spre capătul pîrîului. 
acolo unde-1 așteptau muncito
rii și-1 dezlegau și-l trimiteau 
înapoi, singur, spre vîrf, la 
lemnele împrăștiate — ca
davrul pădurii — și duminica îi 
vedeam pe fundal văii cum ies 
mai puțin pentru iarba de prin
tre pietre și mai mult pentru 
a-și simți rănile rnîngîiate de 
vîntul ușor, și așa mici și pri
căjiți, se bucurau de puținul 
soare care ajungea pînă la ei, 
pe care-1 priveau pe sub smocul 
de păr din frunte, zburlit ca la 
un punkist candid. Și de o parte 
și de alta a văii coastele din 
ce în ce mai goale ale munte
lui, ca o spinare de animal cos
teliv, cu butucii galbeni risipiți 
prin zmeurlș. Șl pe undeva prin 
niște barăci, muncitorii fores
tieri, cei mai mulți veniți de prin 
Vîlcea și Dolj, așezați în jurul 
ceaunului în care fierbeau tot 
felul de alimente aduse de 
simbăta, singura zi cînd coborau 
pînă la punctul alimentar. Viața 

pădurii e una și cea da mun
citor forestier e alta. Cel mai 
adesea este un infern, un infern 
în care se stinge și viața copa
cilor și-a oamenilor, dar încet, 
pe nesimțite, ca un lemn pa 
care abia tîrziu descoperi că se 
usucă. Pe Valea Grădiștei tre
buie să mergi, să tot mergi pînă 
dai de o pădure adevărată. Pe 
versanți vezi nurnai puieți, ar
bori tineri și din loc în loc 
cîte un copac bătrîn. Peste tot 
se întinde o pădure tînără, go- 
runete și stejerișuri, crînguri și 
pilcuri de rășinoase și jos, pe 
fundul văii, nu se vede decit o 
linie îngustă, cu podețe peste 
care nu mai trece nimic. Apa a 
răsucit linia ferată . cu traverse 
cu tot, a mîneat terasamentul și 
a tăiat legătura, prețuind într-o 
nesfîrșită captivitate vagoanele 
găsite în diferite locuri și lăsate 
acum ierbii și buruienilor. A- 
ceastă linie ferată a fost traseul 
pe care mai tot lemnul de pe 
Valea Grădiștei a luat drumul 
orașului. Ani la rînd, poate 
chiar 30 de ani, o pădure virgi
nă s-a stins încet-încet, tăiată 
fără milă numai pentru că era 
ceva mai aproape de linia tre
nului forestier. Silvicultorii au 
cerut mereu alte drumuri de ac
ces spre alte păduri, deoarece 
pe Valea Grădiștei se risca, se 
tăia peste posibilitățile pădurii, 
adică mai mult decit crește, 
chiar mult mai mult, și cu asta 
rămîneau, tăierile s-au făcut tot 
acolo pînă cînd valea a rămas 
tunsă și rasă și cu puține su
prafețe exploatabile. Și atunci 
s-a pus pe ploi și din două ploi 
torențiale s-a prăvălit atîta apă 
pe vale că praf s-a ales din li
nia ferată, ca un prim semn de 
avertisment pentru tăierile exa
gerate. Acum Valea Grădiștei, 
chiar dacă undeva sus, în mun
te, în virtutea drumului, tot se 
mai taie, probabil în ideea că 
echilibrul și așa a fost stricat, 
se află într-o perioadă de refa
cere. Ce taie cei de la exploa
tări trebuie să planteze și să 
repare cei de la ocolul silvie. 
Ocolul silvic din Orăștie are 
păduri cîte ș-au multe alte 
județe de cîmpie și unele dintre 
ele'se. află la 35—40 de kilometri 
de oraș. De 25 de ani inginerul 
Dumitru Suluțiu conduce inteli
gent, micul pluton de „soldați" 
care apără pădurea. Plantează 
mereu. O jumătate de milion de 
puieți într-un an, un milton în 
altul, plantează mereu și reîm- 
păduresc această vale afectată 
de tăieri exagerate. Ca să poată 
produce mai mulți puieți ingi
nerul Suluțiu a încercat cu so- 
lariile. A făcut primele solarii 
din țară și-a ajuns să obțină 
2 400 de fire pe un metru pă
trat și tot nu-i ajung, pă
durea are nevoie de puieți și 
pe măsură cc muncitorii fo
restieri taie, pădurarii vin cu 
Săpoiul și cu puieții în brațe și 
plantează și pentru plantat 
aduc oameni din alte județe, 
muncitori care trăiesc mâi tot 
anul prin cabane izolate, care 
sînt atît de sătui de copaci și de 
puieți că sînt în stare să-i arun
ce șl să spună că i-au plantat.

Singurii oameni care știu pă
durea ca pe un buzunar sau ca 
pe un buletin de identitate sînt 

pădurarii, o generație de țărani 
care prin 1948—1950 au fost 
convinși să renunțe la pămînt 
și să se califice în silvicultură 
și oamenii s-au șcblit în pripă 
și au devenit pădurari în prac
tică, tot în practică rămînînd și 
țărani. Și cu ei a plantat toata 
suprafețele exploatate în ulti
mii 30 de ani, cu ei a făcut 
toate lucrările de îngrijire a pă
durilor tinere. Un pădurar e un 
om simplu. E încadrat și plătit 
ca paznic. Adică el păzește pă
durea. Și ce face un „paznic" 
în costum de pădurar ? Are cir
ca 100 de sarcini de serviciu și 
cînd le citești îți dai seama că 
un pădurar este un inginer, că 
pe el cade totul, de la statistica 
vînatului, pînă la vînatul pro- 
priu-zis, care nu-i tot una cu 
vînătoarea sportivă, de la plan
tat, descopleșit, plivit și pînă la 
marcat înaintea exploatării. El 
se ocupă de fructele de pădure 
și de rărituri și tot el e socotit 
un om fericit, și pus în scripte 
în rîndul paznicilor, fiind prin 
excelență un muncitor cu o 
înaltă calificare, cel mai adesea 
invidiat pentru că-și poate puna 
o floare la pălărie și se poate . 
?ierde fluierînd printre copaci.

n capul lui se sparg toate oa
lele, de la adunatul fructelor de 
pădure pînă la planul de celu
loză, planul de coarne de cerb, 
planul de tăurași, îneît adesea 
numai de pădure nu mai are 
timp. Cam la'35 de kilometri de 
oraș, spre vîrful acestei văi din 
care s-au scos milioane de 
metri cubi de lemn,* se află o 
casă mică de lemn și una imen
să, ca o cetate. Sînt ale pădura
rilor Bodea. Cu 100 de ani îna
inte era locuită tot de un pădu
rar. Și fiul lui a devenit pădu
rar. Și fiul său, tot pădurar, și 
acum are 64 de ani. Adam Bo
dea a plantat și-a vegheat de 
pădurea unui munte. Și fiul său 
a devenit tot pădurar. Ce slujbă 
poți găsi în vîrful unui munte î 
Pînă la oraș nu e nici autobuz, 
nici tren. Pînă la casa lui nu e 
nici drum. E o potecă îngustă 
care șerpuiește pe coasta mun
telui. Și cei doi Bodea, pădura
rul cel bătrîn și cu fiul său, Va- 
sălie Bodea, și cu nepotul lor, 
tot pădurar, a cincea generație, 
și-au făcut singuri cărămida, au 
ars-o, au cărat nisip cu desagii 
pe spinările cailor și au mai ri
dicat o casă, un fel de cetate 
în fața cetăților dacice de la 
Fețele albe din Munții Orăștiei. 
Au descoperit o străveche fîn- 
tînă, un izvor tras prin tuburi 
cu două mii de ani în urmă și 
l-au adus în casă și oamenii 
aceștia fac de toate, cioplesc, 
cosesc, zidesc, plantează, au 
grijă de animalele lor (cărora 
nu le mai pot da făină de mă
lai și din nefericire nu le pot 
îngrășa spre a le preda la con
tract, cum predau de peste 20 
de ani, asta fiind singura lor 
modalitate de a face comerț cu 
lumea) și au grijă de pădure, 
care a o meserie ceva mai com
plicată decit cea de mecanic.

-Și în capul lor se sparg toate 
oalele, pădurarul fiind ca ulti
mul vagon al unui tren care 
schimbă mereu viteza, frînează 

(Continuare în pagina 8)
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urmă, un șleau prin zăpezi, pe sub ploaia 
de crengi, m-am prins de el și am ieșit'la 
zi. Că să-1 descopăr iarăși pe Robert calul.

E acum lingă cantonul stăpînului, cu 
traista de fîn agățată de gît. E în pauza 
de prînz. Ninge, fulgi mari îi sărează 
pieptul însîngerat de crengi. Cu o cîrpă 
curată și cu gesturi alinătoare, nevasta lui 
Costică Grosu îi șterge spinarea și piep
tul. Calul pădurii vrîncene trudește amar
nic, dar e ocrotit cu iubire de omul pă
durii. Calul acesta este ca un centaur des
părțit de alcătuirea lui primă, dar păs- 
trîndu-i, grație omului, amintirea. îi e de 
folos pădurarului de cînd e tînăr de tot, 
de cînd devine libovnic de mînze, deci are 
znagă în el, poate să tragă buștenii cei 
grei, și pînă moare. îi e de folos și mort, 
căci atunci e împănat cu otravă și, pără
sit în pădure, slujește ca nadă pentru vulpi 
șl lupi. Pînă nu prea demult, otrava era 
stricnina injedtață in- hoit, ceea ce a dus 
și la accidente tragiep. Prin 1958, lingă un 
astfel de hoit otrăvit s-au găsit patru ca
davre de vulturi pleșuvi, acești bătrîni și 
superbi cavaleri ai văzduhului Vrancei, 
monumente ale naturii aproape la fel de 
faimoase ca și vulturii zăgani, fala Car- 
paților de miazăzi. (Cel puțin zăganii dis
păruseră mai demult, cînd încă nu se au
zise de protecția faunei noastre rare. Ul
timul zăgan a fost împușcat lîngă Tuțnu 
Roșu, în septembrie 1927, cu alice de 
iepuri. Pentru a se mai putea întîlni cu 
asemenea exemplare rarisime, celebrul 

ornitolog și fotograf suedez Bengt Berg a 
fost silit să urce, doi ani la rînd, pe cul
mile Himalaiei.) Cei patru pleșuvi erO 
ultimii . mohicani ai speciei, căci la festi
nurile cu stirvuri stricninizate, organizate 
ulterior pe platourile alpine din Vrancea, 
nu s-a mai prezentat nici unul. Acum 
otrăvirea hoiturilor-nadă se face cu fiole 
de letolină, pe care numai colțul fiarei, 
nu și ciocul păsării, le poate sparge. Dar 
e prea tîrziu, vulturi pleșuvi nu mai sînt. ■

Un ceas mai tîrziu, la cabana de vină- 
toare Lepșuleț, încep o discuție despre 
viața vînatului din pădurile Vrancei. In
terlocutorii mei sînt Costică Grosu, 
GheOrghiță Oancea, șeful ocolului silvic 
Lepșa, și Aurel Diaconu, inspectorul șef 
adjunct al silviculturii vrîncene. Inspec- 

, torul șef, pe care-l cheamă tot Diaconu, 
Mircea Diaconu, nu ne-a putut însoți, a 
fost reținut la Focșani. E totuși prezent 
printre noi, căci pe un perete al cabanei 
e ținuit un splendid trofeu de cerb, de 235 
de puncte, doborît de pușca domniei-sale.

Și-aici, ca pretutindeni în pădurea 
românească, unele specii s-au împuținat, 
altele au proliferat. Nu numai vulturii 
pleșuvi, dar și alte păsări răpitoare, cum 
sînt acvilele, ulii de știncă sau șorecarii, 
și-au micșorat alarmant efectivele. Acum 
sînt ocrotite de lege, cum sînt ocrotite și 
alte viețuitoare cu pene și ghiare, precum 
ierunca sau cocoșul de munte, dar golul 
ivit în mijlocul lor rămîne gol. Brațul 
' - ■ ’ * 1 * ■ a ' “■ “ ■ “

care a înălțat pușca spre cer, ca să răs
tignească în crucea cătării zborul planat 
al vulturilor și acvilelor, a fost comandat 
de necunoașterea ecologiei, a rolului aces

tor păsări, socotite de tot dăunătoare ; 
deci comandat de ignoranța care i-a de
cimat și pe incași sau maiași. La un exa
men cu adevărat științific, survenit ca 
mai totdeauna în ceasul al treisprezece
lea, s-a constatat că acești vulturi, depărta 
de a concura apetitul cinegetic al omului, 
erau de fapt niște destul de rezonabili 

olimpieni. Pădurea a rămas astfel mai 
mult cu păsările mici, cu plevușcă văzdu
hului, atunci cînd n-au pierit și acestea. 
La Lepșa, în vara anului 1967, s-a întîm- 
plat un fenomen pe care memoria locului 
îl păstrează și azi cu înfiorare. Vreme de 
cîteva zile și nopți aerul pădurii a deve
nit greu de mișcare, tumultuos, material, 
umpîîndu-se de fîlfîirea zburătoarelor 
care se căutau pe cărări suprapuse, stri- 
gîndu-se, țipind, chemindu-se pe toate to
nurile disperării. Păsările și cîntecul lor 
au fugit din pădure, lăsînd-o goală și 
mută ca pe un templu cu arcadele sonore 
frinte. Prafurile otrăvitoare împrăștiate 
peste codri pentru stîrpirea insectelor 
xîlofage au provocat, odată cu moartea 
acestora, emigrarea păsărilor insectivore, 
care n-au mai revenit decit după multă 
vreme. O consecință : în anul acela, 
plantele entomofile n-au mai fructificat la 
Lepșa. încă o consecință : ploaia a spălat 
insecticidele, deversîndu-le în apele Put- 
nei, unde milioane de pești au murit 
otrăviți. Fenomenul a fost descris de pro
fesorul Carol Nagler, vechiul director al 
Muzeului de științele naturii din Focșani, 
umil dintre specialiștii care, în timp? au 
avertizat mereu asupra acțiunilor pripite 
în universul marelui complex de viață 
care este pădurea. Și e bine că azi,

(Continuare In pagina 8)
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CU SIMȚUL DATORIEI
FAȚA DE CETĂȚEAN Pentru sănătatea

• Buletinul de sanitate a unei generatii • Concluziile unei caravane medicale •

Banca de probleme

© O problemă deschisă : alimentația la sin a sugarului reclamă 
un surplus de înțelegere din partea conducerii întreprinde
rilor și... respectarea legii.

© Sate cu o generație lipsă — fiii — dar cu mulți nepoți.
© Naveta amenință însăși sănătatea urmașilor.
© O nevoie manifestă : asistentul de igienă, inclusiv cel de 

igienă școlară.
© Pediatri afluți oriunde, în afara locului unde ar trebui să fie.
@ Efectele unei eventuale fișe genetice și sociale pe individ.
© Prejudecăți în nutriție și efectele lor secundare.
@ Avem tot ce ne trebuie pentru a ne face „meseria** de 

pediatru !
© Mortalitatea infantilă în continuă scădere, dar „morți la 

domiciliu'8 care ar fi putut fi evitate.
© Important : un program de profilaxie al fiecărei direcții 

sanitare.
® Prevenirea nașterilor înainte de termen.
@ O educație sanitară reală, de fond.
© în atchția cercetătorilor: calitățile nutritive ale laptelui praf;

și în atenția producătorilor : cantitatea. 
© Importanta asistenței Ia domiciliu.

Algebra pediatriei: 

ciini [nu] 

funcționează 
binomul 

mamă — medic

Aici în secția de pediatrie a dispensaru- 
3ui comasat Războieni—4 din „mărgini- 
mea“ Piteștiului, discutînd cu experimen
tatele doctorițe Ileana Moisescu și Elena 
Popa — cu practică îndelungă și notabilă 
stabilitate la locul de muncă — și aflînd 
de la mame că ele văd în pediatru nu nu
mai un distribuitor de sfaturi profesionale 
și rețete cu parafă, ci un om apropiat, iar 
la ananghie chiar un confident, înțelegem 
mai bine cit de numeroase sin; interfe
rențele acestei ramuri a medicinei cu sfera 
socialului.

Și în dispensarul Războieni se oglindeș
te grija manifestată față de copil pe un 
plan mai larg; bunăoară nu lipsește nici 
un medicament, nici măcar cele de import, 
iar doctorița Moisescu, un om cu răspun
dere, pe care nimeni nu o suspectează că 
ar risipi bazvi' statului, ne declară că în 
ultimul an nu a „reușit" să-și epuizeze 
cota de medicamente, în sensul firesc că, 
deși nu s-a luat cu nimeni la întrecere în 
prescrierea de medicamente gratuite, a 
avut, — cu excepția unor perioade tre
cătoare — toate condițiile materiale 
pentru a-și exercita nobila ei profesiu
ne. Cit privește laptele praf, atît cît este, 
se vinde în tot județul la Alimentare 
doar pe bază de rețetă, asigurîndu-se 
astfel o repartiție echitabilă a cantități
lor disponibile.

Apare edificatoare, în Războieni, și 
răsfoirea arhivei dispensarului. între no
ianul de acte recente ale secției de pe
diatrie, în afara celor strict medicale, gă
sești pînă și o singulară adresă semna
tă de comandantul miliției locale la 15 
decembrie 1983: „Către dispensarul nr. 4, 
pediatrie, tovarășei doctor Ileana Moi
sescu, La adresa dv. privind pe..., vă 
comunicăm. Ou ocazia verificărilor efec
tuate, am stabilit că cele sesizate de dv. 

se confirmă : în ziua... soții., au avut un 
conflict în familie, soldîndu-se cu lovi
turi. Pentru faptele săvîrșite, soțul a fost 
sancționat încă în ziua provocării scan
dalului." Insolita adresă își găsește ex
plicația în faptul că în ziua eu pricina 
mama a alergat cu of-ul ei la... medi
cul pediatru, care a socotit că, purtînd 
o răspundere pentru sănătatea copilului 
în cauză, nu se poate sustrage nici de la 
asemenea aspecte neplăcute, aparent ne
legate de pediatrie. Și tot grație inter
vențiilor ei a obținut de la consiliul popu
lar locuințe mai igienice pentru unele 
familii cu copii. La ce l-ar fi folosit anti
bioticele acelei fetițe mereu bolnave care 
locuia într-o cameră igrasioasă în Răz
boieni, dacă familia nu ar fi primit apar
tament la bloc, în Prundu?

Să revenim la aspectele pur medicale. 
Pediatrul dr. Gheorghe Vasilescu și Ne- 
culai Becescu, medicul-șef al Dispensaru
lui policlinic județean nr. 2, ne spun :

— în coordonarea noastră se află 11 dis
pensare teritoriale din municipiul Pitești 
încadrate cu medici pediatri și nouă dis
pensare rurale, care au și pediatru. Mor
talitatea infantilă la oraș, în zona 
noastră, este foarte redusă (din păcate, 
nu aceasta este și situația pe ansamblul 
județului, după cum se va vedea, n.r.); la 
fel, întîlnim foarte puțini copii distrofici 
(dar la nivel de județ, în anul care a tre
cut, numărul lor era de circa 9%, n.r.). O 
singură problemă mare nerezplvată, după 
părerea noastră: insuficienta^ profilaxie 
prin alimentația naturală, la sîn, care ar 
elimina, în bună măsură, malnutriția pro- 
teî n-calorică.

Peste cîteva luni, rețeaua argeșeană de 
pediatrie se va îmbogăți cu un ultramo
dern spital de copii, cu 500 paturi — 
printre cele mai mari din țară și cu ni
mic mai prejos decît cel din București —• 
Berceni. El va fi dublat de o policlinică 
infantilă înzestrată cu absolut toate ser
viciile de specialitate. Adăugîndu-se la 
cele 634 paturi pentru copii existente in 
spitalele din județ, noua construcție va 
completa baza de pediatrie care, se apre
ciază va putea face față în întregime ne
voilor județului. Faptul că în Argeș mor
talitatea infantilă (pînă la un an) a scă
zut continuu, ajungînd, de pildă, în 1980 
la 24,15 la mie, pentru ca, urmînd aceeași 
curbă descendentă, să se situeze la 20,8 la 
mie în 1983 vădește și în microcosmosul 
argeșean justețea sublinierii făcute de to
varășul Nicolae Ceaușescu la recenta șe
dință a Consiliului Sanitar Superior: 
„Avem un sistem modern de ocrotire a 
mamei și copilului."

Și totuși, și în acest județ în plină ex
pansiune economică există încă importan
te probleme deschise în domeniul asisten
ței pediatripp.

— Mortalitatea infantilă pînă la un an, 

deși în scădere, rămîne prea ridicată, cu 
„vîrfuri" la etatea de o lună și între 3 și 
5 luni — ne arată directorul Direcției sa
nitare județene, medicul primar pediatru 
Constantin Capătă. De ce? în mare măsu
ră ca urmare a așa-numitelor „morți la 
domiciliu", al căror procent se menține în 
județ la 23%. Cu alte cuvinte, anual, 23% 
din copiii pînă la un an care mor, dece
dează acasă, iar 79% la spital. Or, se pre
supune că o parte din cei dintîi ar fi fost 
salvați dacă s-ar fi internat în spital. Vina 
ne aparține în primul rînd nouă, medici
lor pediatri, care fie nu am știut să de
pistăm boala la timp, fie nu i-am apreciat 
cum se cuvine gravitatea, pentru a în
druma copilul spre spital. Deși nu o pun 
pe același plan, nu trebuie ignorată nici 
responsabilitatea familiei, în primul rînd 
a mamei, care trebuie sâ știe, să „simtă" 
ea cea dintîi starea de sănătate a copilu
lui: este o chestiune de elementară cul
tură sanitară, poate de cultură pur și 
simplu. Practic pediatria de vreo trei de
cenii și în multe cazuri, m-am convins de 
existența la mamă a unui simț suplimentar 
cînd este în joc copilul. Dar iată, apar și 
fisuri și din cauza lipsei de cultură sani
tară și, foarte întristător, ele se pot solda 
— e drept, în cazuri rare — cu un sfîrșit 
fatal.

Aceasta nu înseamnă în nici un fel — 
subliniază interlocutorul nostru — că, ma
mele ar trebui să administreze singure 
medicație copilului bolnav, invocînd acest 
al șaselea simt. Se cunosc suficiente ca
zuri cînd familii așa-zis grijulii „bombar
dează" pe micul bolnav cu antibiotice, 
fără cea mai mică nevoie, ba chiar dău- 
nîndu-i. Așadar, nu automedicație, ci in
formare la timp a medicului !

— Dealtfel — continuă doctorul Capă
tă — chiar și carențele de cultură sanita
ră ale mamei pot fi parțial atribuite me
dicilor. Ce am făcut eu, medic pediatru, ca 
să transmit mamei cunoștințele necesare? 
Ne stau la dispoziție atîtea mijloace! Nu 
mă gîndesc, în primul rînd, la tradiționa
lele conferințe. Ia căminul cultural să 
spunem, timpul mamelor. mai ales al ce
lor cu mulți copii, fiind prea drămuit 
pentru a ne baza pe participarea ei la 
conferințe într-u» cămin cultural care, in 
treacăt fie zis, uneori este și neîncălzit. 
Mă refer, însă, la „examenele" de pueri- 
cultură. Ia discuțiile pe care cadre pregăti
te le pot purta chiar în sălile de aștepta
re de la dispensare, unde oricum mame
le își petrec parte din timp, sau la spita
lul unde se internează cu copilul. Există și 
alte căi. unele prevăzute în regulamente, 
altele nu. Fără a mai vorbi de radio-tele- 
viziune, care rămîne datoare la acest ca
pitol.

Deschidem o paranteză : un medic pe
diatru din Pitești ne făcea următoarea ob
servație. „V-ați gîndit la puterea de pe

netrație a sfatului medicului la radio? Nu 
trebuie să bați drumul la conferință, vine 
conferința la tine, în „pilule", grație sim
plei întoarceri a butonului. Or, am con
statat că enorma majoritate a sfaturilor vi
zează pe bolnavul matur și vîrstnic. se 
vorbește mereu de diabet, hipertensiune, 
cardiopatie, ulcer (firește. nimeni nu 
obiectează împotriva abordării și a acestor 
subiecte), dar proporțional se acordă un 
spațiu foa ‘e redus mamei și copilului. Și 
la televizi„.e situația se prezintă cam ia 
fel. Mama mea a umplut un caiet cu re
țete culese pe calea undelor, la emisiunea 
„Căminul" (este numai un exemplu, și nu 
cel mai semnificativ), dar cît se vorbește 
de sănătatea copilului?"

Doctorul Capătă :
— Dacă pentru început morțile la do

miciliu ale copiilor sub un an ar scădea în 
Argeș la 8—10% să spunem (după cum 
atestă experiența mondială, un anumit 
procent este inevitabil), mortalitatea in
fantilă pînă la un an ar coborî, doar pe 
această cale, sub 18 la mie în județ,

O altă problemă deschisă, pe care am 
mai menționat-o, este aceea a revenirii 
la alimentația naturală a sugarului. Ea se 
pune pe plan mondial, dar în Argeș capă
tă o rezonanță deosebită, fiindcă tocmai 
aici, în colaborare cu Organizația Mon
dială a Sănătății și cu Institutul de ocro
tire a mamei și copilului din București, a 
fost inițiat în 1983 un cuprinzător ștudiu 
privind alimentația la sîn, metodele, fac
torii de intervenție, rezultatele. Deoarece 
el va continua pînă în 1985 și cuprinde, 
printre altele, chestionare foarte amănun
țite pe care mamele le vor completa, este 
prematur a trage concluzii. Fără a le aș
tepta însă, de pe acum toți interlocuto
rii noștri au insistat asupra necesității de 
a se intensifica activitatea de educație a 
mamelor. în sensul că nici o alimentație 
din lume, nici un fel de vitaminizări și 
de produse alimentare rafinate nu pot su
plini factorii naturali de rezistență și dez
voltare pe care sugarul pînă Ia 4—5 luni le 
obține doar din laptele de mamă. Desigur, 
nici o descoperire în această afirmație ve
che de cînd există mamă și copil pe pă- 
mînt, și totuși actualitatea și însemnăta
tea problemei o învederează însuși studiul 
promovat de Organizația Mondială a să
nătății.

Medicii pediatri cu care am discutat 
consideră că în întreprinderi conducerea 
ar trebui să faciliteze mai mult mamelor 
muncitoare alimentația la sîn, ceea ce im
plică unele ajustări de program, în spiritul 
prevederilor legale, care însă nu totdeau
na se aplică. Problema nu este simplă, 
trebuie avute în vedere și dificultățile de 
transport, specificul muncii la banda de 
montaj etc. Iată de ce nu se pot da rețete 
generale, ci preconiza discutarea cu serio
zitate §i găsirea soluțiilor adecvate I» 
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» Moașe și asistente medicale in fotul continuu al vieții • Propuneri •

funcție de siutațiile concrete și de înțe
legerea factorilor de decizie la fața locu
lui, în contextul larg și generos — trasat 
de secretarul general al partidului la ul
tima ședință a Consiliului Sanitar Supe
rior — al măsurilor care se vor lua și in 
continuare de către Comitetul Central al 
partidului și de guvern „în vederea îmbu
nătățirii permanente a bunăstării generale 
a poporului nostru", și în acest cadru, al 
atenției deosebite ce se va acorda, ca și 
pînă acum „condițiilor de viață ale ma
mei și copilului".

LIONEL NIȚESCU ■

Confratele mal mic 
de la țară

Oamenii călătoresc mai mult cu cami
oanele forestiere. Dacă se îmbolnăvește 
unul din copii, il suie pe cal și-l coboară 
pînă la Orăștioara de Sus. Ocolo e medic. 
Nu-1 caută după un program anume. îl 
caută cînd ajung. Oricînd e bine. Ar fi 
absurd să le ceară cineva să respecte ora
rul. Cînd ajung e bine. Medicul Cornel 
Fulga îl consultă. Dacă nu e grav, scrie 
o rețetă-gratuită și o dă celui care a ve
nit cu copilul. Pentru medicamente tre
buie bătut drumul pînă la Orăștie. Dar 
la Orăștie nu merge nici un autobuz. Or 
tot cu calul, or tot cu mașinile forestiere. 
Se duc la farmacie. Acolo constată cu 
stupoare că unul din medicamente lip
sește. „Singura mare problemă care o au 
copiii aici sint medicamentele. Prescrii 
unul, părinții merg la farmacie, li se 
spune că nu este, fac iar drumul înapoi, 
le scriu altă retetă, se duc iar la Orăștie 
și pe urmă încă 30—40 de kilometri pînă 
acasă. Peste 3 zile trebuie să vină iar. 
Nu am voie să prescriu medicamente gra
tuite pentru mai mult de trei zile. Dar 
peste trei zile s-ar putea să fie anumite 
medicamente, dar să fi dispărut exact cel 
necesar". (Cornel Fulga). Doctorul Fulga 
este tînăr, e la începutul carierei și are 
toată bunăvoința. E plin de zel, atent, 
gata să facă mulți kilometri pentru a da o 
mînă de ajutor, toate acestea doar pentru 
a-și ocupa un loc de cinste în sufletul 
oamenilor. Cu copiii nu prea are neca
zuri. La 3 000 de locuitori are abia 35 de 
copii sub un an și nu a avut probleme 
de mortalitate, deși circumscripția sa se 
întinde pe suprafața de opt sate. Copii 
sînt puțini. Numărul copiilor născuti în- 
tr-un an este egal cu numărul decedați- 
lor. Sporul de natalitate este deci zero. 
Și în ciuda distanțelor enorme (pînă la 
un cătun îi trebuie o zi lumină ca să 
meargă și să se întoarcă) doctorul Fulga 
ajunge la fiecare copil și, cînd este 
bolnav, cu ce poate și cu ce are, îl tra
tează. Adevărul este că toți copiii de la 
munte sînt sănătoși, de multe ori chiar 
și fără doctor. în case e cald pentru că 
pădurea e aproape și pădurea și livada 
țin loc și de biscuiți, și de ciocolată, și 
de calciu efervescent, și de bomboane și, 
cînd se îmbolnăvesc, copiii mocanilor nu 
sînt duși fuga-fuga la doctor. Ei sînt mai 
căliți și de mici devin mai puternici.

Cînd părinții fac navetă, și ei și copiii 
sînt mai crispați. Se sperie ceva mai tare 
de boli. Cînd părinții lucrează la pămînt 
și pînă la medic sînt 20 de kilometri, 
atunci viața merge de la sine. Nimeni nu 
se sperie și nu trăiește angoase. Asisten
ța medicală pentru copii e în cel mai rău 
caz un subiect simpatic, O problemă — 
niciodată. O femeie. Lena Andreșoi din 
Ludești Deal, e la a șaptea naștere. De la 
medicul de circă pînă la ea acasă încape 
un București și ceva. Și cu toate acestea, 
la 24 de ani, femeia are 7 copii. Chiar 
fără aspirină, fără penicilină, fără supozi
toare. E drept că dacă ar fi, ar fi cu 
mult mai bine; Teribil de bine, adică nor
mal. Dar nu-s și norocul unui medic de 
țară este în cele din urmă nu tratamentul 
și asistența medicală pe care o asigură, 
cî chiar copilul care crește de la sine și 
se călește, fiind cu totul străin de- neca
zurile confratelui său mai mic de la oraș.

CORNEL NISTORESCU H

Pediatrii 
din linia întîi

De veghe la sănătatea copiilor stau și 
la Blaj, ca pretutindeni în țară, în linia 
întîi, medicii pediatri. în spitalul orășe
nesc și mai ales dincolo de spital, știut 
fiind că important este să nu ajungă 
aici. în iarna aceasta, o veritabilă cara
vană medicală pe roți a cutreierat orașul, 
apartament cu apartament și casă cu 

‘Câsă, precum și dele:9 circumscripții ru
rale pe care le arondează unitatea sani

tară, toți pediatrii acesteia în scopul 
efectuării unui control complex de sănă
tate a tuturor copiilor de la zero la 19 
ani, precum și un inventar al tuturor 
problemelor acesteia — mediu familial (și 
de aici stabilirea unei fișe genetice și so
ciale a fiecăruia, punct de plecare al unor 
posibile cărți de sănătate de cea mai 
înaltă ținută științifică, buletinul identi
tății biologice al fiecărui individ), modul 
în care au fost și sînt hrăniți, maladiile 
de care au suferit ori suferă, dacă sînt 
expuși sau predispuși la anumite îmbol
năviri etc., etc. Au fost astfel investigați 
14 655 de copii — 5 928 din oraș și 8 734 
din comune și sate. O muncă, bănuiți, nu 
ușoară, de înalt profesionalism și de res
ponsabilitate, de migală, de timp, cu atît 
mai mult cu cît același colectiv, deloc 
numeros, a trebuit să asigure totodată în
grijirea bolnavilor din spital, din cele 70 
de paturi ale secției de nou-născuți și de 
pediatrie la fel ca întotdeauna — prompt, 
urgent, calificat, eficient —, cu răspun
dere pentru fiecare diagnostic pus și pen
tru fiecare medicament dat. Un copil este 
o viață fragilă, o viață irepetabilă. (Deși 
spitalul din Blaj este unul de clasa a' 
doua, după numărul de locuitori, asisten
ța medicală nu poate fi, și nu este de 
clasa a doua ; din Blaj nu pleacă spre 
spitalul județean ori spre clinicile uni
versitare decît cazurile absolut limită ori 
care, prin limita de dotare ă unității, nu 
se pot rezolva de către specialiștii săi). 
Directorul spitalului, dr. Ionel Moldovan, 
deși nu este pediatru, dar este, cum spu
ne medic, și, are, se înțelege, în singe 
deviza cum că „un adult sănătos provine 
dintr-un copil sănătos", precum și tată a 
3 copii, este inițiatorul acestei acțiuni 
demne de reținut și de urmat de către 
toate unitățile și forurile medicale din 
țară. Efectele sînt extraordinare. Să deții 
un asemenea bagaj de informații despre 
o întreagă categorie de vîrstă a copilăriei, 
să ai o asemenea bancă de date, ce se 
poate actualiza din timp în timp, privind 
starea de sănătate și potențialul biologic 
al unei generații este un fapt deosebit 
pentru conducerea oricărei strategii demo
grafice și de sănătate a populației. Este un 
fapt de ținută pentru orice școală medicală, 
pentru orice țară. Șe pot efectua astfel 
cu mai multă ușurință, prognoze privind 
evoluția unor boli, privind apariția ori

eradicarea altora, . cronice sau contagioa
se..., se pot orienta diferențiat, de Ia o 
zonă la alta, specialiștii pentru copii dar 
și pentru adulți și cîte altele.

Concret, medicilor pediatri din Blaj, 
sondajul efectuat, le-a reliefat faptul că 
cele mai frecvente afecțiuni ale copiilor 
din zonă sînt cele respiratorii — bronșite, 
bronșite astmatice, laringite, rinite..., din 
cauza Condițiilor meteorologice specifice. 
Astfel au stabilit și un program de pro
filaxie, tratament, îngrijiri. Sînt îneă, 
surprinzător, deși nivelul de viață al pă
rinților este ridicat, mulți sugari distro
fici. Distrofii datorate, în cea mai mare 
parte, nașterilor premature, precum și 
unei alimentații incorecte în primele luni 
de viață. De aici, împreună cu alte secții 
ale spitalului, ș-a stabilit efectuarea unui 
studiu privind' cauzele și’ prevenirea naș
terilor înainte de termen, precum și in

tensificarea educației sanitare a mamelor 
privind alimentația sugarului și a copilu
lui mic. Se constată „că patologia diges
tivă este preponderentă, cum spune dr. 
Gabriela Dumitru, șefa secției de pedia
trie, fie prin tare genetice, fie prin hrană 
irațională in primii ani de viață".

Pornind de la o asemenea oglindă, de 
la o asemenea radiografie de masă și in
dividuală a copilăriei, iată, lucrurile merg 
în profunzime, evidențiază numeroase as
pecte ce impun soluții. O educație sa
nitară reală, de calitate, de fond și nu 
de formă, cu continuitate, o urmărire a 
evoluției sănătății fiecărui copil în parte 
pe durata întregii vîrste, pînă la matu
ritate nu se poate face decît cu și de 
către pediatrii, de către medicii anume 
pregătiți în facultățile anume create. 
Deși pe hîrtie îi avem — bănuim că așa 
se stabilesc și planurile de școlarizare 
pentru fiecare an — nu-i avem pe toți, 
conform normativelor în vigoare, acolo 
unde se nasc, cresc și trăiesc copiii țării. 
Lipsesc din orașele mici dar mai ales de 
la dispensarele comunale. (Problemă dez
bătută de către revista noastră în cîteva 
rînduri.) La Blaj, din 8 posturi — 5 în 
rural și 3 în urban — de medici de me
dicină generală cu profil de pediatrie 
doar 5 sînt ocupate cu pediatri, restul — 
fără. Unele dispensare nu au medici 
deloc. în comuna Jidvei, de pildă, re
numita localitate prin podgoriile sale de 
faimă, viitor centru urban industrial- 
agrar, care se situează și pe locul întîi 
ca populație infantilă sînt normați 3 me
dici, dar nu există nici imul. (Funcționea
ză doi detașați, dintre care un pediatru 
stagiar în anul III. O măsură a condu
cerii spitalului pentru a asigura, totuși, 
asistența medicală a populației.) La Ce
tatea de Baltă, cu o populație de 3 734 lo
cuitori, și 70 de nou-născuți, sub vîrsta de 
1 an, în schemă sînt doi — un generalist 
și un pediatru —, în cabinete — nici 
unul. La Șona, de asemenea, iar Șona 
este pe locul doi că număr de copii în 
teritoriul arondat de Spitalul din Blaj, 
într-o situație și mai precară se află 
deficitul de cadre medii — lipsesc, față 
de normativ, circa 32. Surorile medicale 
care, prin tradiție, învățau tinerele mame 
cum să alăpteze, cum să hrănească și să 
îngrijească un sugar, cum să-l îmbăieze, 
cum să-i pregătească laptele, tot alfabetul 
puericulturii. O consecință a lipsei de cu
noștințe de puericultura a femeiloț este, 
neîndoios, și faptul că tot mai multe 
nu-și mai alăptează pruncii la sin și încă 
din primele săptămîni trec pe hrană ar
tificială, de unde și numeroase greșeli 
de nutriție, apariția subponderalilor, a 
„făinoșilor", crescuți cu făinos cu lapte, 
ce duc la scăderea zestrei naturale imune 
a multor sugari și apariția a diferitelor 
boli ori tulburări de creștere, de afecti
vitate, de dezvoltare normală fizică și 
psihică. Nu putem ignora, desigur, că 
unele mame în mod real nu pot alăpta și 
atunci trebuie să recurgă la preparate 
dietetice, laptele .industrial. „Cerința de 
«Humana» a crescut enorm, ceea ce ne 
face să ne întrebăm oare cercetătorii 
noștri nu s-au preocupat, ori nu au reușit 
să pună la punct un lapte maternizat 
pentru a nu mai apela la importuri și 
a asigura întreaga cantitate de asemenea 
produse dietetice pentru sugari ridică 
o altă chestiune de fond doctorița Ga
briela Dumitru.

Pentru pediatrie nu există lucru secun
dar, un fapt mărunt poate să strice cea 
mai desăvîrșită conduită medicală. Iată, 
spitalul din Blaj nu reușește, cu toate 
insistențele, să-și procure, pentru copiii 
internați, deci bolnavi, care implică aten
ții speciale în hrănite, pur și simplu un 
lapte praf igienic, ambalat în cutii. I se 
livrează „în vrac", în saci mari în care 
se strecoară tot felul de impurități. Sub
scriem Ia idee și la propunerea medici
lor blăjani, cum că un asemenea preparat 
industrial nu poate, prin natura destina
ției sale, să fie manipulat în vrac, ca de 
altfel toate produsele alimentare pentru 
copii, ce trebuie să se bucure de condiții 
speciale de preparare și ambalare. Dar, 
despre asemenea lucruri vom mai dis
cuta.

CICI IORDACHE-ADAM B

Secretul mersului 
în căruță...

Pe doctorița Florentina Popescu am 
cunoscut-o în trenul personal ce pleacă 
în jurul orei șase dimineața din Iași cu 
direcția Ceplenița. Era în prima dumini
că a lunii martie, o zi de iarnă în care 
ningea cu fulgi mari, ce păreau mărțișoare 
date pămintului. Din Iași pînă Ia Ceple- 
nița trenul parcurge aproximativ 70 de 
kilometri în aproape două ore, trecînd 
discret prin Podul Iloaiei și prin alte că
tune și sate care, acum în iarnă. îți fac 
impresia.. c,ă. sînț„decupate din poveștile 
lui Sadoveanu...

Și, cum se cad® îa moldoveni, pe docto

rița Florentina Popescu în acea duminică 
dimineața, Ia haltă o aștepta o căruță cu 
un cal, cu un vizitiu de vîrsta bunicilor 
noștri. Și așa, ca un mare respect față da 
doctorița care s-a întors la muncă, buni
cul, despre care vorbeam, i-a dat binețe 
și a ajutat-o să urce lingă dînsul in 
căruță. Desigur că drumul de la Halta 
Ceplenița și pînă la dispensarul comunal 
se poate face și pe jos — dar, acum, cind 
iarna stă să plece, noroaiele ajung de 
foarte multe ori pînă mai sus de glezne... 
La dispensar este cald și bine. Este curat 
și nu știu de ce aveam impresia că mi
roase a var proaspăt și a primăvară. Doc
torița Florentina Popescu nu a întîrziat 
de la program. Dar, aici, mult mai de
vreme decît ea, au venit să facă curat și 
căldură și să pregătească totul, cele două 
cadre sanitare Elena Uglea si Amanți 
Maria. Sînt de prin partea locului si 
locuiesc mai spre inima comunei. Ceple
nița numără cam cinci mii de locuitori șl 
este formată din patru sate. Cel care 
poartă numele comunei. Poiana Mărului, 
Zlodia — iar peste apa Bahluiului, cam 
peste drum de celebrul Cotnari, se află 
satul Buhalnița. Aici, la Buhalnița se maî 
află un punct sanitar în care, să spunem 
așa, lucrează permanent moașa Elena 
Dorohoi. Pe lîngă acestea, la dispensarul 
din Ceplenița mai funcționează și docto
rița Gabriela Irimia și încă o soră medi
cală, Maria Urdea. Dispensarul din comu
nă aparține de spitalul orășenesc din Hîr- 
lău, situat la numai 7 kilometri de Ceple
nița...

Chiar dacă este o zi de duminică, lumea 
vine și la dispensar. Cu tot felul de pro
bleme de sănătate — iar cadrele medicale 
de aici, în ciuda faptului că sînt puține, 
caută să satisfacă doleanțele fiecăruia. O 
singură tristețe au cei de aici: în Ceple
nița. în ciuda faptului că sînt, statistic 
vorbind, peste cinci’mii de locuitori — in 
anul care a trecut s-au născut doar 65 de 
copii. Atîta tot. Motivul? Ni-1 spune așa, 
cu sfială și cu lacrimi în ochi Elena 
Uglea: tinerii au cam plecat de pe aici. 
S-au simțit atrași de asfalt și de oraș. 
Au rămas bălrînii. Dar. se observă — o 
spune tot Elena Uglea — mai ales în 
Buhalnița un mare număr de adolescenți. 
„Sînt o parte din nepoții celor care au 
rămas și o parte din copiii celor plecati. 
Peste cîțiva ani. sperăm, lucrurile se vor 
prezenta altfel..."

în anul care a trecut, în Ceplenița s-au 
născut 65 de copii. Pînă în momentul de 
față toți sînt bine și sănătoși. Acesta-i un 
fapt de laudă și de mîndrie pentru cei 
din Ceplenița. Vaccinările s-au făcut la 
timp și, conform scriptelor. nici un copil 
n-a scăpat de la controalele periodice. Și 
ca să fie toată lumea mulțumită — de 
cîteva ori pe săptămînă, cele două tinere 
doctorițe, însoțite de surorile medicale, 
merg pe la casele noilor-născuți și, se 
înțelege, pe la viitoarele mame. Distanțele 
sînt destul de mari și drumul se face cu 
o căruță. (Șareta dispensarului este stri
cată.) Știți care este secrptul mersului în 
căruță? mă întreabă, fiind ferm convinsă 
că nu știu, doctorița Florentina Popescu. 
Asta am învățat-o aici. La orice direcția 
pe care o ia căruța, în funcție de teren, 
trebuie să-ți menții poziția verticală. Cînd 
merg în căruță și prin sate, drumul du
rează de cele mai multe ori zile întregi. 
Rămîn peste noapte pe ia casele gospo
darilor. Am, fără nici un fel de exage
rare, sentimentul că fac o deplasare prin 
țară. Rămin pe la oameni și dorm acolo 
fiindcă îmi place să-i cunosc din toate 
punctele de vedere. Sînt și eu mamă — 
povestește, mai mult ca pentru sine, doc
torița. Am, cum v-am mai spus, un băie
țel de patru ani. Soțul meu este inginer 
constructor. Acum, la cîteva zile, trebuie 
să mă mai duc pe la Iași. Este iarnă si 
este foarte greu să-1 aduc aici. Dar. cum 
va da colțul ierbii, am vorbit și cu soțul 
meu, am să aduc băiețelul la Ceplenița 
ca să pot sta mai mult lingă oameni si 
să nu mai fac așa de des drumul pînă la 
Iași...

De la începutul anului, în Ceplenița 
s-au născut 10 copii. Și, după ani de zile, 
unul singur a avut o complicație la naș
tere. Pe un viscol, de n-ai fi dat pe 
nimeni afară, cadrele medicale de 
aici au transportat mama și copilul pină 
la Hîrlău și de acolo mai departe,, la Iași. 
Acum, amindoi sînt sănătoși și sînt aș
teptați, ca în cîteva zile, să se întoarcă 
acasă. Celor din Ceplenița, o dată pe lună, 
le vin în ajutor, să spunem așa, două 
doctorițe de Ia Hîrlău. Pentru copii, doc
torița pediatră Elena Baciu și pentru 
viitoarele mame, doctorița Ana Dodun. 
de o toarte bună calitate. Nu pot încheia 
aceste rinduri fără a spune ceea ce ne-a 
relatat Virgil Pintilie, secretarul adjunct 
cu problemele de propagandă și cultură 
al comitetului comunal de partid: Un 
cuvînt bun trebuie spus despre asisten
tele medicale care sînt din părțile locu
lui și care locuiesc chiar în comună. Ca
sele lor sint, pentru noi, adevăratele 
salvări. Le știe toată lumea și ele cu
nosc toată suflarea. Ușa caselor lor nu 
este închisă niciodată"...

Aș mai fi stat, în acea duminică. îa 
Ceplenița. Dar, cineva a anunțat că peste 
apa Bahluiului o femeie are nevoie de 
asistență medicală. Și, în acea noapte Je 
dumnică spre luni. în Ceplenița s-a năs
cut al H-lea copil al anului 1984...
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și e aruncat la curbe. Și cînd, 
peste decenii, va lua cineva un 
smenajament silvic, un fel de 
documentație complexă, să 
vadă cine a răspuns de cutare 
parcelă și de cutare munte va 
afla că el, ultimul vagon al sil
viculturii a mers bine sau nu. 
Pe Valea Grădiște! se lichi
dează o pădure seculară. Ar 
trebui luate în seamă repetatele 
propuneri ale silvicultorilor de 
a se construi mai multe dru
muri forestiere, spre a se putea 
exploata proporțional, din locuri 
diferite, și pe măsura posibili
tăților de creștere a pădurilor. 
Se lichidează un codru milenar 
și se retrage o generație de pă
durari (Adam Luncan, Săcui 
Coman, Ilie Stoica, Vasiie Vul- 
san), o generație de țărani care 
a slujit Măria-Sa copacul și-a 
dormit sute de nopți la hotel 
Clorofila și acum trece în re
zervă, lăsînd munții împăduriți, 
ca să nu se prăvale peste ea, 
pestă nepoții ei și în cele din 
urmă, de ce nu, și peste noi, cei 
care ne gîndim la pădure cel. 
mai adesea ca la un loc pentru 
o duminică la iarbă verde.

Pe Argeș în sus, 

spre casa apelor 

din munte
Pun degetul pe harta forestie

ră ă județului Argeș, undeva1 la 
întimplare : „Ați putea spune 
ce fel de pădure este aici 1“ 
Inginerul Tudor Șerb, șeful In
spectoratului silvic, îmi răspun
de că, bineînțeles, știe și poate 
spune și e rîndul inspectoru
lui șef adjunct, inginerul Ion 
Enescu, să aducă dovezi. A- 
cesta îl convoacă' pe tehnicia
nul Florin Marinescu, care se 
înfățișează la apel aducînd sub 
braț niște registre voluminoa
se. Aflu de la ei că suprafața 
forestieră a județului e împăr
țită în niște subdiviziuni cărora 
ei, silvicultorii, le spun „uni
tăți de producție“ iar locul pe 
care-1 arătasem aparține unită
ții nr. VII Bădeanca, din ocolul 
Rucărului. Inginerul Ion Enes
cu întinde harta mare cît biroul 
său a acestei unități și deschide 
alături un registru numit „a- 
menajament", în care stau în
scrise tot felul de cifre și ru
brici. Cum harta unității e îm
părțită și ea în mai multe par
cele, vreo 203 la număr, alegem 
tot la întimplare pe cea cu nu
mărul 198. Cei doi caută prin 
coloanele registrului și spun : 
pădure dp molid și fag, predo
mină molidul ; suprafața 16 hec
tare, vîrsta 23 de ani, înălțimea 
medie 10 metri, diametrul mediu 
12 centimetri, densitatea 0,9 (a- 
dică umbra arborilor acoperă 
în proporție de 90 la sută su
prafața parcelei) ; parcela a- i 

ceasta poate aduce, de pe a- 
cum, 120 metri cubi de lemn la 
hectar. în afara acestor detalii 
care dau de înțeles că silvicul
torii cunosc pădurea ca pe bu
zunarul lor, mai rămine de adă
ugat esențialul : situația parce
lei 198, ca și a unității din care 
face parte, nu este întru totul 
normală.

Unitatea VII Bădeanca are o 
întindere de 4 400 de hectare iar 
arborii din perimetrul ei țin, în 
proporții variabile, de șapte 
clase de vîrstă. Fiecare clasă de 
vîrstă se întinde pe o durată de 
20 de ani. Unii arbori ajung, a- 
șadar, pînă la aproape un secol 
și jumătate, însă cum vîrsta ex- 
ploatabilității tehnice a molidu
lui, ca și a fagului de altfel, a- 
parțin clasei a cincea, adică ei 
sînt tocmai buni de tăiat cîrid 
ajung la 100 de ani, șe înțeles 
ge că a-i păstra mai mult în 
pădure nu se justifică sub ra
port economic. Astfel văzînd lu
crurile, situația unității VII Bă
deanca ar intra în normal a- 
tunci cînd din fiecare clasă de 
vîrstă am avea molizi sau fagi 
pe aproape 900 de hectare. Or, 
astăzi, ca urmare fie a unor ac
cidente precum doborîturile de 
vînt care au culcat la pămînt 
păduri întregi, fie a unor tăieri 
necontrolate, există o anume 
disproporție. în timp ce clasele 
5, 6 și 7 totalizează 1 400 de hec
tare, clasa a 4-a 300, a 3-a doar 
200, clasele 1 și 2 de vîrstă se 
întind pe 2 500 de hectare. Cum 
spune inginerul Ion Enescu : 
„Sînt niște încurcături care se 
reglează foarte greu". Dintr-o 
clasă sînt prea mulți arbori, din 
alta prea puțini. Cind suprafe
țele acestea se vor echilibra, 
pădurea va intra într-un adevă
rat circuit : ceea ce se va tăia 
va fi înlocuit de noile plantații. 
Acest principiu este limpede 
exprimat în Programul național 
privind dezvoltarea și conser
varea fondului forestier. Ingine
rul Ion Enescu adaugă : „Nu e 
voie de tăiat mai mult, decît 
crește într-un an. Asta se nu
mește, între oameni de mese
rie, posibilitatea pădurii. Și a- 
devărul este că în pădurile 
noastre s-au tăiat, de-a lungul 
vremii, și două și trei posibili
tăți".

Bătrînii au aplicat sistemul 
„ras“ de tăiere a pădurii ; pe 
unde treceau, goleau locul. Pe 
urmă au început să taie „în 
benzi", dar de obicei râdeau și 
atunci pădurea, de-a lungul fî- 
șiei pe care și-o aleseseră, și 
asta înseamnă că, din moment 
ce nu treceau de cîteva ori. în 
cițiva ani. de-a lungul acelei 
fîșii. împiedicau fructificația 
și regenerarea pădurii. Asta 
s-a întîmplat mai ales în zona 
colinară și de cîmpie a județu
lui. Bazinele forestiere de sub 
munte au fost deschise, prin 
construirea unor rețele de dru
muri, mai ales după al doilea 
război mondial. Primele locuri 
în care s-a tăiat mai mult, zice 
Ion Enescu, au fost în bazinul 
Dîmboviței, unde plutele pu
teau să coboare, vreo 50 de ki
lometri, dinspre obîrșiile rîu- 

lui pînă la Rucăr. Ca urmare a 
tăierilor de-atunci, în ocoalele 
Rucăr și Cîmpulung clasele mici 
de vîrstă sînt excedentare iar 
„posibilitatea pădurii" s-a re
dus aici la jumătate. Pe Rîul 
Doamnei, în ocolul Domnești, a- 
ceastă posibilitate era în urmă 
cu vreo 20 de ani de 120 000 de 
metri cubi și ea nu trece acum 
de 60 000. Clasele mici de vîrstă 
sînt excedentare aproape în 
tot fondul forestier al județu
lui. întîmplarea face, că la Pi
tești șe află unul dintre cele 
mai mari I.F.E.T.-uri din țară 
și nu de puține ori s-a apelat la 
oamenii harnici ai acestei în
treprinderi pentru a compensa 
prin unele „suplimentări" de 
plan lipsurile ivite de pe urma 
nerealizării planurilor de către 
întreprinderile forestiere ale 
altor județe. Uneori, acest lu
cru s-a putut Înfăptui numai 
prin aducerea în circuitul eco
nomic a unor arbori doborîți 
de vînt. în 1963, în bazinul Pă
curarii din unitatea de produc
ție I Retevoiești, aparținătoare 
de ocolul Domnești, au fost 
strînși astfel 180 000 metri cubi 
de lemn. S-a plantat în loc mo
lid și Douglas, un fel de brad 
adus din Oregon. Alteori, în
țelegem, „suplimentările" de 
plan n-au putut fi îndeplinite 
doar prin strîngerea unor ar
bori doborîți de vînt și așa se 
face că în unitatea II Văleni 
din Ocolul Șuiei, pe valea Schi
tului (un afluent al Topologu- 
lui) au fost tăiate chiar și două 
„posibilități". Urmarea fiind că 
suprafața cu arbori din prima 
clasă de vîrstă o depășește pe-a 
tuturor celorlalte clase de vir- 
stă la un loc. Dacă nu se tăiau 
două posibilități, spune Ion E- 
nescu, pădurea de fag se putea 
regenera, fără îndoială, și cel 
mai bun argument în această 
privință ar fi că în unele par
cele regenerarea chiar s-a pro
dus, acolo unde muncitorii fo
restieri nu au trecut, cum s-ar 
zice, o dată și bine, după siste
mul „raderii" pădurii, ci cu mai 
multă răbdare, adică revenind 
pe-acolo de cîteva ori, la răs
timpuri în care pădurea a avut 
răgazul să fructifice și să se re
facă. Acolo unde ea nu s-a mai 
putut reface a fost plantat mo
lid iar partea proastă, cum spu
ne tot Ion Enescu, e că pădurile 
astea sînt de molid pur. Dacă 
ele ar fi avut și fagi era mult 
mai bine, întrucît molidul se 
lasă foarte ușor doborît de vînt 
iar fagul poate să-1 apere. în 
sfîrșit, molidul plantat aici în 
urma tăierilor de-acUm vreo 20 
de ani se află în fara arealului 
lui de dezvoltare și exemple de 
acest fel se pot găsi nu numai 
în județul Argeș ci și în alte 
părți ale țării, cauza fiind, e ade
vărat, o fructificație mai slabă, 
de la o vreme încoace, a ste
jarului și fagului, dar și un cu
rent de gîndire, cum zice Ion 
Enescu, potrivit căruia s-a tot. 
căutat extinderea așa-numi- 
telbr „rășinoase". Referitor 
la acest fapt, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu spunea, de altfel, la 
ședința de lucru pe probleme de 

agricultură de la Brașov, la 9 
ianuarie 1981 : „Vom revedea 
într-o oarecare măsură progra
mul de împăduriri, pornind de 
la necesitatea păstrării speci
ilor de arbori care s-au aclimati
zat și s-au dovedit valoroase. 
Vom diminua în mod substan
țial ponderea rășinoaselor, pen
tru că s-a trecut în mod abuziv 
la reducerea fagului, a foioase
lor în general. Acolo unde de 
veacuri a crescut fagul, am in
trodus rășinoase cu rezultate 
benzi", dar de obicei râdeau și 
atunci pădurea, de-a lungul fî- 
șiei pe care și-o aleseseră, și 
asta înseamnă că, din moment 
ce nu treceau de cîteva ori, în 
cîțiva ani, de-a lungul acelei 
fîșii, împiedicau fructificația 
și regenerarea pădurii. Asta 
s-a întîmplat mai ales în zona 
colinară și de cîmpie a județu
lui. Bazinele forestiere de sub 
munte au fost deschise, prin 
construirea unor rețele de dru
muri, mai ales după al doilea 
război mondial. Primele locuri 
în care s-a tăiat mai mult, zice 
Ion Enescu, au fost în bazinul 
Dîmboviței, unde plutele pu
teau să coboare, vreo 50 de ki
lometri, dinspre obîrșiile rîu- 
lui pînă la Rucăr. Ca urmare a 
tăierilor de-atunci, în ocoalele 
Rucăr și Cîmpulung clasele mici 
de vîrstă sînt excedentare iar 
„posibilitatea pădurii" s-a re
dus aici la jumătate. Pe Rîul 
Doamnei, în ocolul Domnești, a- 
ceastă posibilitate era în urmă 
cu vreo 20 de ani de 120 000 de 
metri cubi și ea nu trece acum 
de 60 000. Clasele mici de vîrstă 
negative și asupra solului". A- 
ceste rezultate negative asupra 
solului au dus, fără îndoială, ca 
și tăierile peste „posibilități", la 
o slăbire a rolului de protecție 
al pădurii. Este acesta și moti
vul pentru care aflăm la In
spectoratul silvic al Argeșului 
că în anumite locuri trebuie 
făcute tăieri chiar sub posibili
tăți, întrucît toate bazinele rîu- 
rilor din județ sînt de interes 
hidroenergetic și trebuie oprit 
procesul de colmatare a lacu
rilor de acumulare. Numai lacul 
de la Vidraru nu e colmatat iar 
asta nu se datorează decît în- 
timplării că pe versanții care 
dau spre lac pădurea nu a fost 
tăiată și aici se află bazinul fo
restier cel mai bine conservat 
din județ. în urmă cu cîtăva 
vreme, ne spune inginerul Ni
colae Pavelescu, șeful ocolului 
Vidraru, cînd în timpul unor 
lucrări lacul a fost golit com
plet de apă, el a putut merge 
pe vechea cale ferată care suia 
înainte pînă la Cumpăna, mai 
sus pe firul Argeșului, și a vă
zut că depunerile erau neglija
bile. Rolul de protecție al pă
durii nu mai trebuia dovedit, 
dar a fost dovedit iarăși. Ar mai 
rămîne să spunem, acum, că ea 
însăși pădurea, se cuvine a fi 
protejată.

în urmă cu vreo cinci ani, ci
neva, un fel de șef, a urcat pînă 
în locul numit Colții lui Andrei, 
la obîrșiile Dîmboviței, și acolo 
a crezut că poate să tranșeze 
de partea sa, prin țipete, o dis

cuție pe care o avusese cu in
ginerul Anton Mica de la In
spectoratul silvic. Inginerul nu 
era de acord cu defrișarea jnea- 
pânului din locul acela aflat cu 
vreo 60 de kilometri mal la 
nord de Rucăr și desigur că știa 
el de ce. Dar „acțiunea" s-a 
pornit, cu 60 de maramureșeni, 
și în trei zile au fost defrișate 
12 hectare. Bine că au mai ră
mas pe-acolo încă vreo 22 de 
hectare întregi, fiindcă pe unde 
jneapănul a fost tăiat n-a mai 
rămas, ni se spune, decît stînca 
goală. Consiliul popular jude
țean a fost înștiințat și-a inter
zis imediat să se mai taie jnea
pănul pe seama căruia se urmă
rea extinderea pășunilor. Unul 
dintre aceia care au adus la 
cunoștință conducerii județului 
cele petrecute este prof. dr. 
Radu Stancu, biolog, directorul 
Muzeului de istorie din Pitești 
și vicepreședinte al Comisiei 
județene pentru protecția me
diului înconjurător.

Jneapănul este „instrumentul 
cel mai eficace pe care mun
tele din zona temperată l-a in
ventat pentru a se apăra și pen
tru a-și păstra neștirbită inte
gritatea", după’ cum spunea un 
specialist. In umilința destinu
lui lui de plantă tîrîtoare el 
vine către noi tocmai din vre
mea glaciațiunilor și nu vine, 
așadar, degeaba. El crește între 
pădurile cele mai înalte și pă
șunile alpine. De aceea, în afa
ră de faptul că în locurile unde 
a fost defrișat sau incendiat li
mita superioară a pădurilor a 
coborît cu cîteva sute de metri, 
pădurile nemaifiind apărate de 
acest copil vitreg al lor, s-a mai 
întîmplat că pășunile s-au în
tins, e adevărat, dar numai o 
vreme, pentru ca ele să se re- 
strîngă apoi și să fie mai mici 
chiar decît fusese înainte ori să 
fie de-a dreptul compromise. 
Explicația constă în faptul că 
jneapănul reglează în bună 
măsură regimul hidrologic al 
muntelui.

Prin pierderea lui, spune prof. 
Radu Stancu, se distruge cam 
jumătate din rezerva de apă 
dulce păstrată în munți. Un alt 
specialist a zis, de altfel, că 
jneapănul este „casa apelor" din 
munte. împreună cu mușchiul 
gros de aproape o jumătate 4? 
metru pe care crește și care se 
îmbibă de apă ca un burete, 
jneapănul reține aproximativ 60 
la sută din precipitații și ali
mentează treptat, în tot cursul 
anului, pîraiele și rîurile din 
zona hidrologică a muntelui 
respectiv. Și dacă în condiții 
normale doar aproximativ 5 la 
sută din precipitații se infil
trează pînă la așa-numita rocă- 
mamă, după defrișarea jnea- 
pănului apa infiltrată ajunge 
pînă la 60 la sută, mult peste 
capacitatea de reținere pe care 
o are pămîntul subțire al mun
telui. Ea curge atunci în torenți 
care erodează stratul subțire de 
pămînt și produce inundații șl 
colmatarea lacurilor de acumu
lare.

DUMITRU ELIADE ■

Cu Robert calul, înotînd prin zăpezi
(Urmare din pag. 5) 

luîndu-se act, în sfîrșit, de asemenea 
avertismente, se procedează în consecință, 
prin măsuri ce se întrevăd radicale.

S-au înmulțit în schimb animalele răpi
toare. Nu toate. Rîsul, de pildă, e tot mai 
rar, a fost luat mereu în cătarea puștii, ca 
și jderul, a cărui blană scumpă a stîrnit 
poftele tuturor. Sînt mai numeroși ca ori- 
cînd urșii, mistreții și lupii. Mai ales 
lupii. Teritoriul de vînătoare al unui lup 
n-are voie să depășească 100 de hectare, 
dar la Lepșa, ca pretutindeni în Vrancea, 
pe un asemenea teritoriu hălăduiesc cite 
zece fiare,, dacă nu mai multe. Pîrjolul pe 
care-1 fac în vînat și în sălașele oilor- e 
excesiv, deci operația stîrpirii lor se jus
tifică. întrebarea e însă cît de dirijată 
este distrugerea lupului,- după ce cea a 
rîsului se apropie de punctul final. Căci 
și aici exagerările se răzbună. Selecția 
naturală operată de rîs și de lup în rîndul 
cervltelor a făcut ca acestea să fie, pînă 
nu prea demult, frumoase, robuste, chiar 
dacă mai puține numeric. Acum, de cînd 
rîsul dispare iar lupul e hăituit de mul
țimi de pușcași, căprioarele s-au înmulțit, 
dar rasa lor mîndră se stinge. Numărul 
exemplarelor debile, rău conformate, 
crește vădit. Cerbii și-au sleit și ei acel 
fond biologic teafăr și ofensiv, trofeele de 

performanță încep să devină b raritate. 
(Iar Vrancea a deținut, pînă nu demult, 
recordul mondial la cerb, păstrat vreme 
de 15 ani !) Sporirea numărului de că
prioare se răsfrînge nefast și asupra locu
rilor cu plantații tinere, ai căror muguri 
sînt decimați de animalele amatoare de 
trufandale. Nu știm cum se poate solu
ționa chestiunea. O supunem atenției ce
lor în drept.

Cînd plecăm de la cabană oprim la 
păstrăvăria Lepșei. E singura păstrăvărie 
din Vrancea, are un fond bogat (la ceasul 
de față, 303 000 de păstrăvi) și un pâstră- 
var priceput, pe numele lui Vasiie Gh. 
Neagu. Bătăliile lui sînt cu vidrele (a 
prins pînă azi vreo zece, dar aceste fiare 
cu singe cald și blană de preț tot apar, 
vîslind lacome printre pești), cu năboaiele 
de zăpadă (acum o lună, un asemenea 
năboi a fost gata-gata să sufoce păstră
văria), cu poluarea apelor Putnei (prin 
reziduurile de sodă caustică dejectate de 
sondele de foraj de la punctul numit Go
lul Lepșei) și, nu în ultimul rînd, cu bra
conierii. Are de lucru Vasiie Gh. Neagu !

Un ceas mai tîrziu, la Tulnici, comuna 
de la 15 kilometri, sîntem poftiți într-o 
casă frumoasă și caldă, în care duduie 
un foc din lemn bun, cu miros de smirnă. 
Gazda e Nicolae Fusarii, pensionar al sil
viculturii (are 62 de ani) și. vestit vină tor 

cu pușca. în palmaresul său intră, de 
pildă, nu mai puțini de 1 500 (da, o mie 
cinci sute !) de mistreți, pe lingă sute și 
sute de jderi, rîși, lupi, vulpi, urși, că
priori, dihori. El crede că lucrurile, cel 
puțin față de trecut, stau bine, există în 
primul rînd niște legi care protejează 
fauna rară, deci miezul cel scump al vî- 
natului românesc. Dar ceva, adaugă, ar 
mai trebui făcut. Ar trebui refăcut, de
sigur într-un chip care să poarte semnul 
vremii de azi, un mod de relație cu pă
durea și cu viețuitoarele ei pe care noi, 
oamenii de acum, l-am uitat, dacă nu 
cumva l-am desființat cu bună-știință, 
detronîndu-1 din drepturile lui arhaice. 
Cîndva noi simțeam, mai presus de orice, 
datoria nu de a hăitui, ci de a ocroti 
aceste viețuitoare ale pădurii, de a le ve- 
ghha, de a nu le stingheri în epocile de 
dragoste, de a le păzi taina. Ea ne și în
corporaseră, de aceea, ca specie, printre 
speciile lor. Veverițele, urmărite de mițe 
(sau de pisicile sălbatice din pădure), cu
legeau nuci de pe crengile de lingă stre
șini, stâncile și coțofanele ciuguleau prin 
bătătură alături de orătănii. Ne mai su
părau uneori dihorii, vulpile, lupii, urșii, 
mistreții, ulii. Dar îsi lua ucît le trebuia, 
de la noi sau din tărîmul lor de vînă
toare. Pe cele mai apucătoare dintre fiare 
le pedepseam, dar asta numai cînd gluma 
se ingroșa. Lăsam ursului zmeura care-i 
era de nevoie șî el nu ataca decît vita 
bolnavă ori răzlețită de turmă. Cerbul 
hăituit de lupi ți se oprea, abia răsuflînd, 

la poartă. Lărgeai poarta cu toporul, ca 
să-i încapă rămurișul coarnelor, și el se 
învăța cu finul și sarea casei, ba cîteodată 
se plimba slobod și mîndru pe uliță, ca o 
apariție domnească. Cîrid eram mai tînăr, 
continuă Nicolae Fusaru, am crescut pui 
de urs, am crescut și iezi de căprioară, 
alăptîndu-i cu biberonul, am crescut și 
bufnițe, le dădeam să mănînce șoareci și 
șerpi toeați. Era și pe-atunci braco
nieri, dar parcă nu ca acum. Acum, prin 
părțile Adjudului și Mărășeștilor detună 
și arme artizanale, care fac nu vînătoare, 
ci masacru. Odată eram cît pe-aci sâ do
bor un om, venise la vînătoare de capre 
negre cu o armă bună s-o pui pe foc. 
Arma pentru capțe negre trebuie să aibă 
traiectorie razantă și izbitură mortală, 
care cruță vînatul de chinuri. Caprele 
negre au reapărut in Vrancea de curînd. 
Au fost aduse din țarcurile Retezatului și 
slobozite Ia păscut pe-aici, pe-aproape, 
prin partea Tișiței. Sînt zece exemplare 
mature, 7 femele și 3 țapi. S-au împăcat 
cu locurile, au poftă de viață, dovadă cel 
4 iezi care-au fost văzuți astă primăvară 
pe culmile pierdute în fum de nouri. Toți 
oamenii din pădure au grija lor, a hranei 
lor, a pazei lor.

Omul pădurii, încheie Nicolae Fusaru, 
trebuie să fie un om căruia cerbul domes
tic să nu șovăie să-i calce pragul. Un om 
pe care viețuitoarele dia pădure să-l iu
bească și să-1 urmeze.
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ALEXANDRU CĂPRARIU:

„O cultură națională 
nu e formată din bucăți"

CRISTIAN MANDEAL:

„Dirijorul cîntă pe orchestră 
ca pianistul pe claviatură"

— Alexandru Căprariu, era un anotimp 
lainic poeziei cel în care ați început să 
iblicați versuri prin *49—'50 ?
— Da de unde! Cum erau un pic mai 
pectuoase, mai pline de sensibilitate. 
>eziile erau socotite feministe, intimiste, 
«ista în epocă o adevărată manie de a 
rie poeme lungi, cu vitejisme. Chiar și 
imeni de mare talent cu care am venit 
unei în contact ! Miron Radu Paraschi- 
îscu, A. E. Baconsky au făcut concesii, 
rau capitulări față de rostul real al 
aeziei.
— Dar cum se explică astfel de capi- 
ilări din partea unor oameni care știau

mers al unei reviste — Tribuna, conduc 
acum o editură — Dacia. Nu e destul ? 
Deși, dacă stau și mă gîndesc bine, ul
timul volum, în curs de apariție — 
Ierbarul cu amintiri — mă prezintă mai 
puțin preocupat de frământările proprii. 
De fapt, miracolul poeziei- constă și în 
faptul că o experiență nu poate fi în 

Am ales Cluj-Napoca. De ce ? Pentru că orașul acesta legat atît de strîns
de istorie, respirînd istorie, a fost dintotdeauna un centru iradiant de cultură și 
artă. Clujul este orașul a două teatre, dintre care unul Național, a două opere 
dintre care una în limba maghiară, și a unei orchestre simfonice do 
nivel planetar. Clujul este orașul a două universități, a nenumărate instituții de 
invățămînt superior, renumite prin școlile lor medicale, matematice, de biologie, 
geografie, filologie și filozofie, orașul a nenumărate publicații literare și de 
cultură în limbile română și maghiară, orașul unor institute de cercetări racordate 
la cele mai sensibile exigențe mondiale. Clujul este orașul unei vieți universitare 
unice, orașul studenților, profesorilor, academicienilor și artiștilor, al făuritorilor 
de bunuri materiale și spirituale. De aceea, astăzi, patru redactori ai revistei și-au 
propus să scrie despre oamenii care produc cultură și care se bucură de cultură 
și artă la Cluj-Napoca. Cerem scuze cititorilor dacă în cele cîteva pagini nu vom 
reuși să cuprindem complexul afiș de manifestări spirituale ale orașului, Sîntem 
conștienți că ar fi trebuit să-i dedicăm un întreg volum.

exclusivitate numai a mea. Sînt atîtea 
canale fine de comunicare între noi, oa
menii, îneît o poezie care ar tinde să fie 
doar o confesiune poate interesa și pe 
alții. De altfel și Malraux spunea : am 
făcut atîta literatură cîtă viață am trăit. 
Flaubert nu striga că el e doamna 
Bovary? I-am citat numai ca exemple, ei

(Continuare în pag. 15)

— Sînteți un dirijor la modă. Cristian 
Mandeal!

— Nu cred.
— Sînteți un dirijor la modă, puteți fi 

sigur de asta.
— Nu cred că există modă în art\
— Ba există. E drept, nu întotdeauna 

e și de calitate. Nu e cazul dumneavoa^- 

tră. însă e destul ca să se vidă numele 
dumneavoastră pe un afiș ca publicul să 
asalteze casa de bilete. Aveți succesul 
asigurat.

— Nu știu. Poate pentru că am apărut 
mai mult la București. în general, e o 
sete permanentă de noutate.

— Avem aceeași virstă, ne-am născut 
în aceeași lună. Eu pun întrebări, dum
neavoastră răspundeți. Răspundeți, deci: 
cum se formează un dirijor?

— Cu multă răbdare. Cu multe lucruri 
care cer efort și la un m .meat dat se 
îmbina. Mai e nevoie și de-o metodică 
riguroasă. E o falsitate să afirmi că ta 
naști dirijor. îți trebuie un pedagog de 
mare valoare. Trebuie să existe o școală, 
fiindcă nu te pop forma de unul singur. 
Daca na există o pepinieră din care să 
se faca o seecțle riguroasă, totul e sortit 
întîmplârii și apariția unui dirijor de an- 
vezgură devine o chestiune de hazard, 
la n-i, Constantin Bugeanu a înrîurit 
deci iv destinele tuturor celor care l-aii 
avut ca profesor. Și nu în rău.

— Școala noastră de dirijat e recu
noscută în lume ?

— 1 cu desăvîrșire necunoscută. Ea însă 
există. sint convins că e competitivă pe 
pi n ■nOndinl.

—- Ce înseamnă un dirijor bun pentru 
o orchestră ?

— înseamnă jumătate din treabă făcută. 
Sînt două elemente la fel de importante. 
Unii de la alții au de învățat și se desă- 
virșesc în acest act împreună. Niciodată 
n-am pus dirijorul mai sus decît pe po
dium. Dar dirijorul și orchestra pot fi 
egali. O orchestră te poate ridica sau 
cobori.

— Și dirijorul poate coborî o orchestră.
— Pentru că dirijorul cîntă pe orches

tră ca pianistul pe claviatură. în funcție 
de felul în care cîntă îi răspunde și in
strumentul.

— Cum vă apropiați dumneavoastră 
de o orchestră ?

— La asta nu vreau să răspund. De 
fapt, nu e nici un secret. Dar e greu de 
explicat. Nu am o metodă specială. Merg 
pe instinct. Dar, în cazul meu, e neapă
rat nevoie să se facă în primele cinci 
minute.

— Cînd dirijați, păreți uneori transpor
tat în altă lume. Recunoașteți?

— Poate. Nu sînt decît cum e muzica. 
Nu-mi reușește însă întotdeauna. Pot 
număra pe degetele unei mîini concertele 
mele bune. în general, încerc să mă in
tegrez în actul muzical. în funcție de 
obiectivul pe care mi-1 propun mă intro
duc într-o anumită stare -de spirit. Am 
dirijat deseori o muzică tumultuoasă, sen
zorială. Dar nu sînt neapărat chiar așa.

— Cînd dirijați, vă gîndițl că sînteți 
privit de public? Mai exact spus, vă pla
ce să-l impresionați printr-o gesticulație 
spectaculoasă?

— Nu dirijez pentru public niciodată'. 
El trebuie eliminat de la început din 
atenția ta. Dirijatul poate deveni spec
taculos, fiindcă el cuprinde o doză de 
spectaculos. E inerent ca gestul tău să 
devină vizual captivant.

— Cum vi se pare învățămîntul nostru 
muzical?

— E la o înălțime teribilă. Nicicînd

(Continuare în pag. 15)

Interviuri de GEORGE ARION H

A doua carte cu prieteni Iubirea de frumos

llipul pc
Ninge. Și într-un tei, proiectat ca 

o încîlcire mediocră de liane fumu
rii pe zidul galben al clădirii spre 
care bate, cu boabe de magnolie și 
coarde de glicină, fereastra odăii 
mele, cîntă un porumbel sălbatic, 
chemîhd din vraiștea iernii tîrzii o 
pîrtie spre luciul primăverii. Chea
mă desenul soarelui, al pajiștii, al 
arborilor înverzind, dar, prins între, 
zăpezi subțiri și persistente el rea
lizează armonia prin resemnare, 
cum spune' Bujor Nedelcovici, cel 
cuprins de bucurii posesivă a seri-- 
sului. Născut la Bîrlad, crescut la 
Ploiești (coleg la Liceul „Petru și 
Pavel“ cu I. Grigorescu, V. Râpea- 
nu, Nichita Stănescu, Eugen Si- 
mion — ca să vezi ce școală de 
mere domnești, în care fierb seîntei 
mitologice!) Bujor a debutat cu o 
poveste uimită' de sine (Ultimii) în

faleza
dedesubtul căreia norocul validează 
surîsul-și tristețea ca un defect al 
vieții. De altfel, înalt, tăbăcit kaki, 
cu o barbă neagră și uscată, pe 
care și-o rotunjește, probabil, cu o 
filă de manuscris aprinsă la o lu
minare roșie, rămasă de la o cină 
din Veacul trecut, purtînd, cel mai 
adesea, un costum de soldat din- 
tr-un comando trimis să găsească 
surse de apă în inima deșertului 
(Kalahari, să zicem), el impune 
ideea că â fost chiar în lumea ha
lucinantă a nisipurilor incendiate 
de soare, unde n-a găsit oaze as
cunse în basmele pictate de moarte 
pe cer — luna, delirul, vraja lumi
lor orfice —, dar s-a întors de

(Continuare in pag. 14)
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Clujul
Aici mi-am plîns cu amar cele dintîi lacrimi de dor după mama și satul 

natal, acolo, pe Dealul Feleacului, urcam noaptea sub cerul înstelat să aud 
carele lui Avram lancu și clopotele lui Ștefan cel Mare, dar mai ales la focuri 
mari de toamnă pină în zori recitind din Blaga și Eminescu, aici, în acest 
oraș, am aflat într-o zi cu spaimă și bucurie că sînt poet pină în măduva 
oaselor.

Veneam la geamurile Dumitale, domnule Lucian Blaga. Era lumină sus, în 
biblioteca unde lucrai, și cireșul acela pe ca're l-ai cîntat era în floare și se 
auzeau privighetorile. Mă așezam pe iarbă sub cireșul înflorit ca într-un fel 
de rugăciune ; înfiorat de o neștiută povară, îndrăgostit de tot ce există, 
crezând că-i cu putință dreptatea și Adevărul în lume, dar mai ales că dru
murile vieții nu pot sfîrși decît în eternitate.

Aici, în Cluj, D. D. Roșea mai ținea prelegeri despre gînditorii presocratici. 
Pe drumuri, la piață, în fața unei Biserici, puteai oricînd să-1 vezi descope- 
rindu-se pe Agîrbiceanu, iar la Biblioteca orașului Blaga era acolo, cu noi, tînăr 
și tăcut ca o lebădă, zi de zi.

Din Cluj am știut că drumul poeziei trebuia să treacă prin HSlderlin și 
Acropole pînă la porțile Ierusalimului.

lubiții mei prieteni ai adolescenței care sunteți încă acolo, îngăduiți-mi să 
vă sărut obrazul frățesc cu lacrima recunoștinței de departe.

IOAN ALEXANDRU
i.; y a.-< ---■■■ .. ....... , ,,*7, j■i'1

i siguranță ce e adevărata poezie ?
— N-aș putea să explic. Știu însă că 
atorită lor și a altora ca ei poezia și-a 
îgăsit Identitatea. De la ei se putea în- 
ăța foarte mult. Ei ne-au deschis gch'i 
supra poeziei lui Valery, Rimbaud... Tot 

ne îndemnau mereu pe noi, cei mai 
neri, să-i citim pe Arghezi, Blaga, Ba- 
ivia, Ion Barbu. Da. climatul literar avea 
dedublare. însă cine nimerea pe lingă 

n om ca Baconsky sau M.R.P. se dumi- 
Sa rapid cum stau lucrurile de fapt în 
teratură.
— Din cîte știu, ați fost dat afară de

i. Școala de literatură...
— îmi făcuse un pustiu de bine Geo 

lumitrescu și mă trimisese acolo. Am 
ist dat afară împreună cu Fănuș Neagu 
entru că-mi plăcea Arghezi. Dar expe- 
iența mi-a prins bine. Mi-am dat seama 
ă nu poți să faci literatură audiind nișfe 
o . suri. Așa se pare, cel puțin. Ea neex- 
iuzînd, bineînțeles, cultura.
— I-ați frecventat pe Blaga și Arghezi. 
— Mergeam la ei ca la niște prieteni, 

fu erau deloc ursuzi, cum mai zic un!i.
— Cu toate acestea, și dumneavoastră 

ți „comis" versuri de care azi cred că 
iu vă mai face plăcere să vă amintiți.
— Asta-i adevărat. Se cam abuza de 

bestia cu comanda socială. N-am per- 
everaț. Cred că a fost o eroare de 
reștere.

— Recunoașteți că versurile dumnea- 
oastră poartă o amprentă livrescă?
— Nu știu dacă e chiar așa. Poațe. 

Tu-mi dau seama, în orice caz, cele din 
Itima vreme nu mi se par livrești. Mie 
ni-a plăcut viața întotdeauna. După su
nare experiențe am simțit necesitatea să 
e concretizez în versuri care ar fi cenușa 
e rămîne de fiecare dată după un incen- 
liu. Toate versurile pe care le-am scris 
înt autobiografice. Asta nu pentru că 
i-ar fi și altceva mai bun de scris. Poezia 
rebuie să fie o confesiune cit mai com- 
rtetă. Am călătorit mult. De aici cred că 
â provine aerul contemplativ al poeziilor 
nele. Dacă te uiți cu atenție la lume, nu 
se poate să nu-ți dat seama că e vorba 
le un spectacol frumos.

— Dar nu vă ispitește să și interveniți 
n desfășurarea lui?

— Nu-i păcat să-1 stricăm? Se ocupă cu 
ista destui. Intervenția mea în social e 
le altă natură ; am contribuit la bunul
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Grădina lui Akademos
Pe la mijlocul deceniului al șaselea, 

cînd decepțiile culturale se succedau du
pă tehnica avalanșei, Clujul reușise, să 
etringâ o mină de poeți mai puțin dis
puși să ridice în slăvi poezia proletcul
tistă, reportajul în: versuri și lozincile 
euforice. După ce, o vreme, chiar aceștia 
făcuseră curte . dogmatismului in paginile 
Almanahului literar, o. dată cu șchimta- 
rea titulaturii revistei începură să se ori
enteze către revizuiri mai sănătoase. Din 
aprilie 1954, Almanahul avea să se nu
mească Steaua, fără să-și schimbe numai- 
decît și colectivul de redacție, Treptat 
însă, micul grup de poeți adimăți în ju
rul publicației începe să întoarcă spatele 
versurilor de circumstanță, anacronice și 
subdezvoltate și să atragă atenția asupra 
adevăratei meniri a poeziei, ce ar consta 
în modernizarea expresiei prin sincroni
zarea cu lirica argheziană și bacoviană, 
cu cea a imagiștilor americani, cu a lui 
Maiakovski, Garcia Lorca, ori Apollinaire. 
Animați de mentorul lor, A. E. Baconsky, 
acești nu prea numeroși poeți porniră o 
adevărată rebeliune împotriva poemelor 
săltărețe și găunoase, prbpunînd în locul 
lor un alt fel de realism poetic, prin care 
înțelegeau confesiune, notație, simplitate 
a imaginii, în genere eliberare de prețio
zitate și de metaforă, împotriva acesteia 
din urmă declanșînd chiar o campanie 
sistematică. Poezia cultivată la Steaua 
avea să fie numită, după o sugestie Io
vines -iană, poezie de notație și în 
aceas â manieră de a scrie steiiștii ve
deau un semn al emancipării. Așadar, 
sosise vremea ca felului oficial de a scrie 
să i se opună o experiență validă, mai 
demni și mai conformă cu spiritul 
veacului.

Clujenii începură să fie susținuți 
și prin intervenții critice ori teoretice. 
George Munteanu, criticul revistei, înce
puse să afirme necesitatea, modernității 
poetice in unele articole programatice 
iar A. E. Baconsky se făcu chiar repre
zentantul confraților la Congresul scri
itorilor din 1956. Spiritul novator ajunsese 
să spargă inerția și platitudinea. Dacă 
poezia contemporană nu reușise să tră
iască încă o experiență radicală, ea izbu
tise totuși să deschidă ochii spre contem
poran dtate și acest lucru însemna foarte 
mult într-o epocă prea puțin dispusă să 
acorde credit literaturii adevărate. Efor
turile celor de la Steaua n-au fost 

deloc privite cu ochi buni și revistele de 
la centru nu s-au sfiit să-i acuze pe poe
ții clujeni de evazionism, de abdicare de 
la interesele majore ale artei, de inti
mism și, în general, de lipsă de angajare. 
Evident că nu acestea erau carențele 
demersului clujean, ci altele, provenite 
dintr-o Înțelegere restrictivă a rolului 
metaforei și. a realismului poetic (aceștia 
au fost, analizate cu desăyirșitâ compe
tență de Eugen Siihidn, de curînd, in 
Scriitori români de azi, HI). Mai mult, 
revista reușise și performanța de ,a-și fa
ce colaboratori din cei mai reprezentativi 
scriitori ai momentului, precum Ion Ma
rin Sadoveanu și George Călineseu, prin 
eforturile lui Petre Stoica, ferventul co
laborator de peste munți, adept al spiri
tului poetic promovat de Steaua, purtă
torul de cuvânt al revistei clujene la 
București. Pe fondul poeziei în uniformă, 
apăruseră deja însemnele modernismu
lui, desigur într-o formă destul de timi
dă însă îmbucurătoare. Alături de alte 
încercări izolate din țară, experiența clu
jeană reprezenta un reviriment necesar' 
și așteptat.

Ceea ce-a unit la început poezia lui 
A.E. Baconsky, Aurel Rău, Victor Felea, 
Al. Căprariu, Aurel Gurghianu șl Petre 
Stoica a fost melancolia. Poeții înșiși 
cultivau în viața cotidiană un soi de me
lancolie discretă, rafinată, eleganța com
portamentului, distincția civilă. Cine i-a 
cunoscut pe acești poeți nu poate trece 
cu vederea peste afectivitatea gesturilor, 
peste discreția comunicării, peste aerul 
aristrocrat al ținutei. în versurile tuturor 
se pot ghici o desăvîrșită delicatețe a 
discursului și o blinda perspectivă care 
e un fel de a vedea lumea prin ochean. 
Totul e îmbrăcat în veșmîntul melanco
liei, ca în această poemă de Aurel Gur
ghianu :

„Ninge peste grădina de mult scuturată 
Și toate se umplu de pace, liniștit, în 

amurg.
Vîntul a stat. Nici un ram nu mai 

fringe.
Rănile pomilor s-au învelit cu zăpezi.

De-atîta alb grădina se rotește cu 
mine

Și parcă cineva m-a strigat.
Dar nimeni nu trece și toate stau mute. 
Poate-a fost vocea auzită prin somn, 
Vocea- iubitei —- cînd pomii-n neștire .

Se bucurau de zăpezi și plîngeau“.
Experiența steliștilor, importantă în 

epocă pentru recursul la estetic, a însem
nat însă și o tradiție pentru poezia clu
jeană. Prima promoție lirică absolvise 
astfel „școala** abia înființată. O altă 
încercare avea să vină la rin.d și aceasta 
avea șa fie cea echinoxistă. După o bună 
perioadă de cenaclu, după plimbări poe- 
tieești' prin grădina lui Akademos, un 
grup de poeți, majoritatea filologi, avu 
privilegiul de a întemeia o revistă care 
timp de aproape cincisprezece ani a con
stituit mîhdria studențimii clujene : Echi
nox. N-ă fost aceasta singura revistă a 
tinerilor din acei ani. Literatura intrase 
într-o nouă emulație, toate orașele stu
dențești bucurîndu-se de privilegii cul
turale. Junii de atunci, unii șui, alții 
hoinari, cititori asidui ai lui Blaga, Ba- 
covia, Arghezi dar și ai lui Gide, Papini, 
Valery, Heidegger, cum se poate deduce 
din însemnările lor de lectură din pagi
nile revistei, făcuseră din poezie un mod 
natural de manifestare, o a doua lor na
tură. Cînd a apărut primul număr al 
revistei, la sfârșitul anului 1968, articole
le și poeziile echinoxiștilor păreau pro
dusul unei elaborări prealabile. Fiecare 
poet se arăta și un remarcabil comenta
tor de poezie, însușire care avea să ca
racterizeze fiecare promoție. Cenaclul 
își arăta roadele iar frenezia manifestă
rii, căci a fost atunci O adevărată jubi- 
lație, se dovedea a fi un semn de vitali
tate și de mare elan cultural. In camera 
boltită de pe strada Universității, nr. 7, 
cu pereții căptușiți cu afișe dar mai 
ales cu versuri, cea dinții promoție a 
Echinoxului se regăsea într-o atmosferă 
îmbietoare, intimă, fascinantă. în chilia 
echinoxistă confreria poeților se simțea 
la ea acasă. Prin geamul în formă de 
ogivă, se putea zări Arizona, un fel de 
cabaret Voltaire, unde scriitorii clujeni 
se strîngeau într-o sinceră frățietate pen
tru a discuta literatură. Drumul cenaclu
lui se încrucișa acum cu cel al revistei, 
șuetele de la Mongolul cu cele de la 
Arizona. Pe străzile intime ale burgului, 
poeții trebuie să fi părut tuturor niște 
arlechini dedați farsei și glumei, inspi
rând o încredere generală în mirajul ar
tei. Fiind prea tinăr ca să fi mai prins 
acei ani de euforie culturală, n-aș putea 
reconstitui atmosfera decit ajutîndu-mă 
de poezie. Biata intuiție se află la grea 
încercare. Singură memoria culturală 
poate sugera ceva din vremea acelor 
răsfățuri poeticești. Adrian Popescu ar 

fi spus memorabil și paradoxal : „Dovad 
n-am dar îmi aduc aminte".

Trebuie să fi fost oricum o plăcer 
întrevederile cu tinerii poeți de atunc: 
acum autori în toată puterea cuvîntulu 
cărora Clujul le păstrează o amintire plă
cută. Astăzi încă se mai pot auzi reia 
țări despre delicatețea ironică a lui Adri 
an Popescu, despre pasiunea encielope 
distă a hirsutului Aurel Șorobetea, de 
spre reveriile lui Ion Mircea, despre ele 
ganța, distincția și ținuta â Ia iran cais, 
a lui Ion Pop, despre rafinamentul mon 
den al lui Dinu Flămând ori despre dig. 
creția vecină cu pudoarea a lui Nicola» 
Diaconu. Lor le-au urmat alte cîtevt 
promoții de poeți, de asemenea autori d< 
cărți, scriitori consacrati adică : Marians 
Bojan, Dan Damaschin, Virgil Mihai 
Ioan Moldovan, Ion Cristofor, Augustir 
Pop, Aurel Pantea, Mircea Petean, Vi
orel Mureșan, Ion Mureșan, Marta Pe- 
treu, Octavian Soviany, Dumitru Chioaru, 
Andrei Zanca și desigur alții pe care-i 
voi fi uitat. Aproape toți poeții echino- 
xiști s-au dovedit în egală măsură co
mentatori și traducători, fiind mereu sti
mulați de animatorul lor. Ion Ppp, dar și 
de seriozitatea ardelenească, să-și hră
nească talentul cu veritabila cultură. 
Mitul creatorului frust, necultivat n-a 
prins rădăcini la Echinox. Poate și din 
această pricină, atunci cînd se vorbeș
te de poezia clujeană se remarcă sub
stratul cultural, livrescul,. referințele li
terare. Pentru clujeni, Blaga a exercitat 
multă vreme o presiune discretă și o 
fascinație tocmai datorită fundamentului 
cultural al liricii sale. Conștiința scri
sului, a artei în general, a reprezentat o 
emblemă pentru poezia clujeană.

Nici un poet format aici n-a fost in 
struit și inițiat în poezie după rigorile 
scolastice. N-a existat nici vreo școală 
clandestină de retorică unde autorii să 
învețe subtilitățile liricii. Dacă se poate 
vorbi totuși de o școală de poezie, aceas
ta n-are nimic cu pedagogia violentă. 
Aproape toți au învățat să scrie pe 
propriile speze, bătînd singuri cărările 
Un singur lucru li s-a interzis cu bruta
litate : impostura. Tentațiile vor fi 
existat desigur dar privirea aspră a unui 
magistru nevăzut i-a alungat din cetate; 
probabil că vor fi bătînd acum la porțile 
altor școli mai modeste. La școala poezi
ei clujene n-a existat decît o intrare 
principală.

RADU G. TEPOSU ■

Acea zi d? vineri, 24 februarie, cînd 
am urcat cîteva zeci de trepte, pentru a 
ajunge la atelierul maestrului Aurel 
Ciupe, a fost, la Cluj-Napoca, o uimi
toare și orbitoare zi de primăvară. Din 
înaltul cerului soarele ardea, pur și 
simplu, și topea troienele de zăpadă afla
te pe marginea străzilor.

în așteptarea noastră (ne-a însoțit, 
amabil și delicat, poetul Negoiță Irimie, 
unul din comentatorii de suflet ai pictu
rii clujene), maestrul a pus ultimele tușe 
do'alb po un mic peisaj de iarnă. Lingă 
peisajul încă ud, un Adtaportret la fel de 
proaspăt, mai exact spus o compoziție cu 
autoportret.

Maestrul, înalt și masiv, ca un bătrîn 
stejar, sa scuză că, din păcate, la cei 
aproape 81 de. ani ai săi. (ii va îmnlini 
în luna mai), nu prea mai audo bine, 
drept pontpv. care sânten invitați-șă vor
bim ceva mai tare. Dar, ca mai toți ca- 
menii care nu prea mai, aud, temindu-se 
că intrebărila și spusele noastre l-ar pu
tea obosi ne:’ < r^J, s'u l-ar . putea 
pune, eventual, în încurcătură, preia, ini
țiativa de la bun .incenut și, pențru că 
i-ăm spus cfț n-avem de gînd să punem 
mei o întrebare, incep-a să vorbească. 
„Oboszcs foartn repede. Dar dacă mă 
odihn-sr două-trri minute, îmi revin. 
Apoi iar obosesc; și iar îmi revin. în fie
care an rnă dud la tabăra de la Lăzarea. 
Am acolo o, cameră a mea. Ies din ca
meră, fac numai cîțiva pași și sînt in 
mijlocul naturii, al pădurii, în mijlocul 
poenelw. la poa’ple dealurilor, pa malul 
rîului. Mie. ca să pictez, nu-mi trebuie 
altceva, dorit natura și gindurile mele. 
Gîndurilo mele nu prea, au nici o legă
tură cu preaentu1. Ni"i cu viitorul. Eu 
nu m”. gîndesc decât la trecut. Fină și 
autoportret”! ăsta, u’tați-vă; l-am făcut 
privindu-mă in oglinjoara aceea de lin
gă șava’et.' Lingă oglinjoară, vedeți, este 
o fotograf-'e, o> fotografie în care eu 
aveam trai an!. O frtograTp făcută la 
Lugoj, în anul 1903. De-o parte și alta, 
părinții mei. (E cazul să facem c» paran
teză și să snunem că, pe peretele opus, 
am zăr t încă, de la primele clipa alo pă
trunderii in atelier, o foarta recentă fo- 
tQ-T7.?r.3 n .sr--'’r foio''”r-
fiei din 1903, atît în compoziția cu auto- 
portret, cit și in roaLtăte, se află un 
sfeșnic cu un vîrf de luminare. O lumi

nare care a ars. (Mai. facem o paranteză 
pentru a preciza că sfeșnicul este așezat 
pe citeva cărți, iar pe cotorul primeia 
citim un singur cuvine : Eeneca ) Pe ma
să, după cum s<s vede, citeva nuci, ca să 
învioreze lucrarea (Cit de mult seamănă 
■miezul nucilor cu însuși creierul ome
ns: 1). Vedeți, toată compoziția asta 
vorbește despre gîndurile mele. Lumi
narea aceea, stinsă și aproape terminată 
este, dacă vreți, o simplă luminare, dar 
pentru mine ea este chiar viața mea, este 
acest prezent care nu mai arde. Pentru 
mine timpul trece cu o viteză -extraordi
nară. Azi e iarnă, mîino va fi primăvară, 
poimîino va fi vară, iar răspoimîine va 
fi toamna. Patru zile, atâta durează acum, 
pentru mine, un. an. Cind eram elev 
timpul se scurgea foarte, foarte încet. Mi 
se părea că se oprise pe loc. Abia aștep
tam să termin cu liceul. Nu o să mă 
credeți, dar : parcă nu se mai termina. 
Acum, cum vă spuneam, timpul trece cu 
o viteză extraordinară. Un an se cuprin- 
da în numai patru z le ! Dar să revin la 
trecut. Mă gmdesc tot timpul, cu intensi
tate, la cete trei, sau patru, sau, hai să 
zicem, cinci greșeli ne care le-am făcut 
eu de-a lungul vte*’i mele. Sigur că da, 
pot fi mai multe. Cino a stat să lo nu-

Autoportret cu oglindă, luminare, 
nuci și Seneca

mere, că tot omul greșește, dar eu știu 
doar de unele. Cel mult cinci la număr. 
(Iar facem 6 paranteză pentru a preciza 
că :in fața a ■. m j. „- :, pe mas.-, errni
cinci nuci, cinci nuci pictate cu minuție 
și răspândim! in iz .1 lucr -i un mis
ter suav, aproapo dureros, ca și lumî-

narea stinsă și aproape terminată.) Alt
ceva ce să fac ? ! Pictez co se vede pe 
geamul atcltervlui, adică dealul și pete
cul acela de vie, sau mestecenii din fața

casel, sau nucul sub care Sa află cușca 
unui cîine. Și cind mă, satur de ceea ce 
sj vede afară, pictez ceea co sa află prin 
casă. Apoi mă satur de ceea co văd în 
casă și iar dzzccpăr lumea de-afară. Mă 
gindesc, s'gur că da, la o retrospectivă, 
dar știu eu dacă a.n 'destula lucrări ? !

Poate la anitl, cine știe, dar pînă atunci 
mai e. Pînă atunci să vă arăt din ulti
mele lucrări".

iMere, cană de vin și vază cu flori, adi
că o natură statică din care respiră o 
liniște și o împăcare totală, dar și un 
freamăt interior maniat de dialogul din
tr-o o tușă do ocru și o pată de verde. O 
toamnă do po geamul atelierului, cu cei 
doi-mesteceni desfrunziți, albi și subțiri 
pe fondul do verde întunecat și veșted 
al toamnei, doi mesteceni ea doi miri 
zvelți. Un pcls-i de la Lăzarea, văzut 
prin fereastra camerei pe care, vară de 
vară, o ocupă maestrul. Era, poate, o zi 
ploioasă și pictorul n-a putut teși din 
casă. O natură statică, adică o vază cu 
flori și un trandafir căzut peste două vo
lume de renroducori pe a căror copertă 
sa poate citi : CIUPE. O toamnă cu nuc 
desfrunzit, în mijlocul viei, și, sub nuc, 
cușca unui ciine. Cițiva meri sau pruni 
înnegriți de gerul sticlos al ternii. Un 
impresionant stejar despre care maestrul 
spune : „Acesta este stejarul cel mare de 
te Lăz ire -, E ’ ■' " i e un fel de voievod. 
Are măreție, noblețe, putere. Este înalt 
și. înfruntă timpul. Țin foarte mult la 
această lucrare pentru că, pictînd acest 
stejar, am învățat și am aflat multe lu
cruri chiar despro mine. Dar, dacă e să 
vă spun eu ce-mi place mai mult și mai 
mult, atunci am. să mă opresc la peisa
jul acesta cu un șe’long sub merii din 
fața . casei rr ole“. Privim respectiva lu- 
crare, o amplă desfășurare de tonuri 
verzi în r-’Ț-'-ul cărora șezlongul, cu 
dungi gali-:-' , și roșii, pare o pată sau 
un semn c o cy-'^mare, de parcă pictorul 
ar fi doscc-c-it în sine, în lumea sa de 
amint'ri. rn -t.’—o ceva, ceva la care nu 
s-a gândit r'j’nJată și, iată, este el în
suși surprins că acel ceva a existat din- 
totdeauna, dar n t s-a lăsat descoperit 
dacîț acum, în ch'ar clipa de față. în- 
enreăm să vc 'em <’?că supozițiile noastre 
sînt, cit do <-■'■. re-.le. Maestrul, însă, cum 
spuneam, nu. ore--, aude. Insistăm. Maes
trul surâde. Ce importanță are, zice, la 
urma-urmol-r, la ce m-am gîndit eu ? ! 
Principalul este că v-a făcut să vedeți 
cum e viața, viața gândurilor. Mai bine 
să bem o c ' am făcut o cafea și 
vreau șă o bem împreună.

VICTOR NIȚÂ ®



Nimic despre Ninive
iblioteca rămîne unul din cele 
mai frumoase locuri de întilmre 
ale orașului. Biblioteca hexago
nală cu nenumărate coridoare, 

ie unde te poți rătăci printre rafturi de 
ărți care depășesc statura unui om, prin- 
re guri de aerisire, de ventilație, printre 
ierdele negre, pe scări întortocheate și în 
scensoare silențioase, pe sub lămpi fluo- 
escente ; e spațiul de contact cu întreaga 
storie a civilizației. Orașul fără Biblio- 
ecș e asemenea Preistoriei. E un oraș 
ără mernorie. Un oraș pustiu. Un oraș 
nort. Aici, in Bibliotecă, pe fiecare co- 
-idor, la intersecții, există întotdeauna 
tn ceas, un cadran imens, rotund, înfipt 
ia un ochi sever în perete, stîrnind spai
ma celor grăbiți să citească la mese cio
plite pentru pieptul înclinat deasupra 
cărții și fruntea sprijinită in palmă. Cine 
ubește Biblioteca e un neliniștit. Nu 
□entru că trăiește cu disperarea că bi- 
rliotecila ard în urma lui, precum cele 
de la Samos, Atena. Teba, Alexandria, 
Pergam, Cartagina, Roma etc., ci pentru 
că Biblioteca e un fel de șah etern. Aici 
se întilnesc pe coridoare, într-o deplină 
tăcere, intr-un aproape sacru respect, ca 
intr-un templu, femei și bărbați, tineri 
și bătrîni, îndrăgostiți și solitari, discipoli 
și savanți. Și orologiile se aud bătind 
mai adine.

Unele locuri din bibliotecă rămîn din 
cînd în cînd, brusc, fără identitate, scau
nele exclamă o absență și dincolo de 
Piesele paralelipedice, poate decolorate ca 
violoncelele într-o orchestră simfonică, 
se află un sicriu de plumb sau de lemn 
și un car mortuar. Atunci Biblioteca ar
borează drapel cernit și unul din cititorii 
ei, care a fost Emil Racoviță, Vasile 
Pârvan, Victor Babeș, luliu Hațieganu, 
Sextil Pușcariu, George Vâlsan. Dimitrje 
Popovici sau Lucian Bla.ga, se inoculează 
în neant. Biblioteca devine treptat spa
țiul de întîlnire a marilor spirite.- Me
moria lor plutește aici pretutindeni. Pen
tru că aici se creează adeseori filiere și 
genealogii care le corectează pe cele fi- 
logenetice, se stabilesc descendențe spi
rituale fabuloase. Ne aflăm, așadar. în 
Biblioteca Centrală Universitară din Cluj- 
Napoca.

iarnă. Soarele cade pieziș, ghilo
tinat. prin spatele Bibliotecii U- 
niversitare. Se aprind, pîlpîind, 
felinarele de neon și reclamele de 

„asigurări pe viață". Dar aici, în Bibliote
că. oamenii discreti, ai cărților,.urcă parcă 
într-un dirijabil. Orașul se oprește pe 
treptele Bibliotecii. Dincolo e Universul. 
Aproape fiecare creier se zbate sub lăm
pile de lucru, ca un ciclotron. Biblioteca 
Universitară din Cluj se învecinează, la 
ora aceasta, cu bibliotecile similare din 
Paris (Sorbonă), din Padova, din Sala
manca, fondate în secolele XII, XIII, cu 
Bibliotecile universitare ale secolului 
<IV de la Oxford, Praga, Cracovia, 
Heidelberg, Kbln, Kiev și ale tuturor 
fondurilor de cărți din rafturile lumii. 
Biblioteca e, la această oră de febră a 
lecturii, un laborator fantastic de ener
gie spirituală, unde prin cele 74 săli, 
ramificate ca tentaculele prin oraș, 2 757 
cititori, de obicei tineri, reculeg literele 
de tipar ale cărților precum linotipiștii 
în tipografiile infernale ala secolelor. Și, 
gîndiți-vă, sînt mii de tipuri de literă, 
de la formele primitive, improvizate în 
atelierele chineze sau coreene dinaintea 
erei noastre, de la cele ordonate dar încă 
fragile și costisitoare ale lui Gutenberg, 
la îngrijitelo aldine ale lui Manutius, de 
la acestea din urmă la cursivele și aldi
nele moderne tipărite după formate și 
colonaje care depășesc imaginația unui 
cititor de rînd și îl împing în labirint — 
acolo unde se poate privi în spațiul ex
traterestru și se poate citi în stele. în- 
chipuiți-vă și dumneavoastră, cite pe
rechi de ochi și cite generații de ochi 
ne-ar trebui. să citim tot ce s-a scris 
pînă aici, chiar în ipoteza că nu se va 
scrie nimic de acum încolo și că aceste 
cărți, miracol de civilizație, vor fi în
locuite cu sisteme de informație electro
nică, mai rapide, mai eficiente, dar atît 
de lipsite de intimitate. Aici, în Biblio
teca Universitară din Cluj-Napoca, dom
nește încă spiritul calm, riguros, știin
țific, al academiilor de odinioară și cele 

peste patru milioane de cărți și publicații 
din rafturile sale, rămîn principalul nos
tru instrument de lucru.

Nu, pe frontispiciul clădirii nu scrie 
ea la intrarea bibliotecii din Teba : 
„Cartea, leac pentru suflet". Dar totul 
se subînțelege. Aici nu e nimic inuman. 
Biblioteca nu e un teritoriu de coșmare 
și de monștri ; aici triumfă rațiunea.

/'“’n aceste sere secrete, unde căr
țile sînt îngrijite ca plantele, la o 
temperatură variind constant în
tre 12°—18° C, în încremenirea e- 

xactă a rafturilor, se simt mișcările oroge- 
netice ale planetei. Cărți, se adaugă mereu 
cărți, evenimentele vieții noastre imediate 
devin cărți și publicații — mai mult sau 
mai puțin periodica — care se multiplică 
in rafturi : astfel incit, in Bibliotecă te 
afli, ca pe străzile unui maro oraș, care 
e de fapt planeta. Dar, Biblioteca nu 
operează discriminări. Ea asimilează 
continuu, ea se programează continuu, pe 
diverse canale bibliografice, ca o mașină 

de calcul, și oferă în orice moment do
cumentații profunde asupra existenței. 
Toate evenimentele lumii se concentrea
ză aici în rafturi, cu nume do oameni, 
de idei, de sentimente, de fenomene, în 
rinduri culese cu corp 6, 7 sau 8, cu li
tere ca niște semne de vaccin împotriva 
ignoratei. Biblioteca Universitară din 
Cluj e o enciclopedie. Ea seamănă, în- 
tr-un fel, ca structură, cu o piramidă. 
Această Bibliotecă a început doar acum 
o jumătate de secol, cu 31 000 de cărți, 
donate de Academia Română, de Biblio
teca Societății Muzeului Ardelean, de 
cărturarul Gheorghe Sion. S-au înregis
trat atunci manuscrise rare, incunabule, 
cărți vechi românești, maghiare, germa
ne, engleze, franceze, olandeze etc., al
bume de artă, hărți, atlase, note muzicale, 
stampe, ilustrate, fotografii. Dar, evi
dent, evenimentele existenței se răsfrîng 
aici nu numai prin cote și fișe biblio
grafice. Bibliotecile trec prin războaie. 
Mai toate bibliotecile din lume au pierit 
în războaie. Să fi știut oamenii prea 
multe despre ei înșiși ? Să se fi săturat 
atît de des de propriu] lor trecut ? De
sigur, rațiunea caro domnește în biblio
teci nu e doajuns să o și apere de inva
zii. Au fost cărți care au ars în vremuri 
de tristă memorie, chiar și în pia
ța Bibliotecii Universitare din Cluj 1 
Cărțile se topesc la 451° Fahrenheit. Ci
neva (Ray Bradbury), într-o povestire, a 
imaginat o lume în care cărțile sînt arse 
cu forța pe rug, și oamenii sînt obligați 
să uite că au știut vreodată să citească.

Să sperăm că această tristă previziune 
nu se va împlini niciodată. Trăim într-un 
secol in care cartea a proliferat ca în 
romanele științifico-fantastice. Tot mai 
mulți oameni simt nevoia să citească, să 
știe ce se întîmplă cu ei înșiși, ce se în- 
tîmplă cu ceilalți. Biblioteca Universita
ră din Cluj întreține în acest sens rela
ții de schimb cu peste 1 000 de instituții 
și edituri, din întreaga lume ! Astfel, ea 
-devine universală. Ceea ce Borges nu
mea, poate,- bibliotecă totală.

xistă insă un alt pericol ! care 
ține de agresiunea împotriva căr
ții. In Biblioteca Universitară din 
Cluj-Napoca, cărțile din rafturi 

sînt totuși atacate, in cel mai frumos timp 
de pace posibil, de agenți nocivi, uneori 
invizibili : de bacterii, de ciuperci, de 
insecte (carii), de șoareci. N-ai zice că 
în liniștea aceea distilată de bibliotecă, 
în securitatea aceasta desăvîrșită, de mu
zeu unde e expusă Venus din Millo sau 
e privit Tutankhamen, se pot insinua ro
zătorii romantici din cugetările sărmanu
lui Dionis. în afară de acestea, cărțile 
sînt atacate de razele ultraviolete (raze 
care distrug celuloza) și tie umiditate. 
Am văzut cărți mîncate de ciuperci și 
m-am îngrozit. Nu se poate imagina un 

spectacol mai zguduitor decât acela al 
tomurilor imense, legate în piele, cu 
scrisul lor savant pe file deelorofilate. 
pe care se întinde un cancer benign. O 
pagină dintr-o astfel de carte este o ima
gine a belgilor de la Hiroshima. Există 
și o morgă a cărților, unde sînț aruncate, 
ca pentru un rug încă neaprins, tomurile 
irecuperabile. Si sînt, de asemenea, oa
meni care se ocupă numai de profilaxia 
și de terapeutica rafturilor. Concluziile 
acestor clinicieni : dezastru ! Dacă nu se va 
interveni la timp, multe cărți de valoare 
vor dispărea. Dar cei mai nocivi agre
sori împotriva cărții sînt totuși oamenii. 
Oamenii care taie cărțile cu lama, cu 
foarfecă de unghii, care subliniază para
grafele revelatoare cu creion, cu pastă, 
cu cerneală, care pătează cărțile cu ule
iuri, cu grăsimi, cu ceară de lumi
nări ( ? !), cu noroi, cu flori presate, caro 
fură pur și simplu volumele din „raftu
rile libere !“ Genul acesta de cleptoma
nie culturală seamănă cu infracțiunile în 
dauna avutului obștesc și ar trebui prac
tic pedepsita prin cod penal, nu prin 
amenzi la contravaloarea, cărții. Pentru 
că altfel se volatilizează 30—40 de cărți 
importante pe an.

Iată deci că o bibliotecă nu este numai 
locul savant de întîlnire a ideilor, ci și 
teatrul de operațiuni al unui proces lent 
de eroziuni, de agresiuni și de rezistență, 
de apărare uneori miraculoasă a cărții.
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j m întîlnit insă, — fenomen efu- 

/I dat în orașul acesta ca o bib- 
XjL liotecă — tineri care parcă se 

tem de rafturile cu cărți, de 
sălile de lectură, săli care aduc 
aminte. dacă vreți. de rezonanta . 
Operei Scala din Milano. Am întîl
nit studenți care se tem de Bibliotecă, 
studenți care declară că preferă lectura 
în intimitate, acasă, și în spatele cărora 
se ascund uneori timizi sau ignoranți. 
Studenți care n-au pătruns niciodată în 
Bibliotecă ! Tineri care declară că sînt 
oameni ai vieții concrete, tumultoase, de 
dincolo de Bibliotecă, preferind, emfatic, 
„școala vieții", decit „școala cărții", a 
lecturii. Și aproape fără să vreau mi i-am 
reamintit pe soldații romani conduși de 
Sylla care, pătrunși în bibliotecile din 
Cartagina, n-au Înțeles nimic din liniștea 
pergamentelor așezate în rafturi și le-au 
dat foc, păstrînd, printr-o întîmplare, 
doar 23 de cărți despre agricultură și 
creșterea animalelor !

La drept, vorbind, o statistică de
monstrează câ Biblioteca Uni
versitară din Cluj, e frecventată 
anual, în proporție, de 73% stu

denți, din care 58% ai universității „Babeș- 
Bolyai" și numai 15% ai altor institute de 
învățămînt superior, de 4,6% cadre didac
tice universitare, de 4,2% cercetători, 3.3% 
ingineri, tehnicieni, economiști și 14,2% 
profesori, învățători, medici... Ceea ce e 
semnificativ : un mare procent îl repre
zintă, prin frecvență, aceiași și aceiași 
studenți, familiarizați cu Biblioteca, 
Mulți rămîn deci în afara ei ! Paralel cu 
acesta absențe nemo'tiva.te, reprobabile 
chiar, se pot transcrie aici, pentru uzul 
tuturor forurilor competente, absențele 
din fondul documentar al Bibliotecii, re
prezentate mai ales de cursuri și tratate 
solicitate intens : Istoria filosofiei uni
versale, Sociologia învățământului și 
educației, Topologie, Analiză matematică. 
Analiză funcțională, Funcții complexe, 
Ecuațiile fizicii matematice, Astronomie, 
Sinteze organice, Analiza urmelor ele
mentare, Fizica moleculelor, Geografia 
fizică a R.S.R., Geografia economică a 
țărilor socialiste, Geografia turismului, 
Criminalogie, Comerț exterior, Istoria 
doctrinelor politice contemporane, Istoria 
doctrinelor economic i contemporane, Ști
ința conducerii, Dialectologie etc. Dar 
sînt încă și alte cărți și tratate editate 
prin orașele. lumii care lipsesc din rafturi 
și care constituie un mare hiatus în bi
bliografia universitară. Și astfel, ,imagi
nea oarecum idilică a bibliotecii tentacu
larei se estompează treptat ; rămîn în ac
tualitate problemele ei imediate, care nu 
suportă amînări și tergiversări, și peste 
e re, reportajul de față, oricit s-a vrut 
de romantic, nu poate trece.

Stai la masa de lucru. Soarele a- 
mme și scapără prin vitralii. Fi
lele cărților se deschid la ora a- 
ceasta de seră, ca florile de lo

tus. Ele așteaptă să fie citite. Bibliotecari 
felini, cu pași pindiți, alunecă printre raf
turi. culegînd cărți îngrijind cărți, servind 
cărți, precum odinioară Calimachos în 
biblioteca din Alexandria — primul bi
bliotecar pe care îl păstrează memoria 
istoriei. Aproape fiecare din oame
nii în halate albe care lucrează aici 
printre cărți, ca într-un labirint, îți poa
te oferi un detaliu prețios din complicatul 
angrenaj al Bibliotecii. Poate, cindva, 
Biblioteca va deveni o uriașă centrală 
automatizată, informațiile» se vor extrage 
rapid și bibliografiile sa vor derula ci
nematografic. Urmașii lui Calimachos vor 
fi, probabil, programatori de mașini elec
tronice. Dar pînă atunci, oricum, biblio
tecile! rămîn, ca să cităm un fragment din 
„Charta Cărții" : „...mijlocul cel mai 
eficace de a pune texte imprimate Ia 
dispoziția cititorului. în calitatea lor de 
serviciu public, ele favorizează cititul 
care, Ia rîndul său, contribuie la bună
starea individuală, la promovarea educa
ției permanente și la progresul economic 
și social".

ZV i totuși, ceva despre Ninive ! S-a 
X gîndit oare cineva, în secolul VII 

Kz î.e.n., cînd Asurbanipal a fondat 
una din primele colecții de table 

de lut din lume, la Ninive, că bibliotecile 
vor deveni cîndva un simbol primordial 
al civilizației umane 7

ADRIAN DOHoIaRU H

Desene pe asfalt

Discursul
dc la Mogoșoaia

(Dăm mai jos cîteva însemnări din jur
nalul meu intim, atît de intim incit, de 
fapt nici nu-1 scriu, rinduri despre care 
afirm cu totă modestia — dat fiind că 
însoțesc o sărbătorire de carte în comuna 
Mogoșoaia — vor rămîne, firesc, în istoria 
literaturii sub numele de Discursul de la 
Mogoșoaia. Discurs prilejuit de lansarea 
la apă, zăpadă tîrzie și căpșunică (de unde 
atîta „Cordon rouge" ?) a volumului „Is
pita speranței" scris de Dan Claudiu Tă- 
năsescu, prozatorul și doctorul. Fiindcă, 
mi-am zis eu, de ce să vorbesc liber cînd 
pot ticlui un articol (cu care, la o ne
voie... pac la „Flacăra !“) ce mi-ar putea 
aduce chiar un te-miri-ce onorariu și 
ideea de a cîștiga un bă»uț de pe urma 
unui doctor, trebuie să recunoașteți, e cu 
totul năstrușnică...

Care va șă zică sînt prieten cu Dan 
CiăUdiu Tănăsescii. Deci cu toți trei. I-am 

iubit primele încercări în proză pentru o 
anume prospețime romantică, pentru abu
rul fantast al unor narațiuni și pentru 
modul neizmenit de a se exprima. Incre- 
dințîndu-i (doctorului de data asta) reu
matismele sfintei mele mame el îi oferă 
ei rețete pe care nici dracu. nu le poate 
descifra și cărți pe care, ajunsă acasă, 
pacienta Ie citește cu avariție și decide că 
Dan Claudiu e mare. Sînt un fiu exem
plar : dacă mama zice așa, o cred.

Mă mai leagă de sărbătorit și altceva : 
fiind el și cronicar sportiv și scriind cu 
nerușinare numai și numai de bine de 
echipa Steaua cu care și eu compătimesc, 
am decis că e cel mai bun și cel mai 
obiectiv gazetar de fotbal. E cineva, la 
Brașov (Rujan dacă am înțeles bine) care 
ar dori să dea numele lui Dan Claudiu 
unei echipe de karate. Om cu ales gust 
al prieteniei, tipul „perimat" de binefăcă
tor profesionist ~ pe cale de dispariție 
— nu știu, cum face Dan Claudiu dar iz
butește să irite. E clar că Fănuș Neăgu 
nu-i va scrie biografia. N-o să apară nici 
monumentala monografie „Băgări de sea
mă asupra stilului lui Dan Claudiu Tănă- 
seșcu", - operă enunțată de doctorul (în 
lingvistică) Ion Coja.

Pînă și pe mine m-a supărat cînd am 
foăt rioi doi,în Germania (nu; nu cu fron
tul, etim ăr crede uniij Th hdteltîl huihît 

„Neva" din orașul numit Dresda. Regret 
că nu mai țin minte din ce ne-am luat. 
Nu-mi amintesc nici de ce nu l-am luat 
la bătaie.

Poate fiindcă D.C.T. e de aproape o 
agresivă bunătate. Nu e căptușit cu cati
felele Vicleniei ceremoniale, e adeptul 
vorbirii directe, frățești. și. e în această 
namilă cu ochi albaștri un suflet tandru, 
tras parcă dintr-un op de Panait Istrati ori 
din Marele NeagU. Deși e „nebun" (adică 
artist, adică visător, adică păgubos), deși 
nu e el chiar un urît, nu-1 putem trece în 
echipa de zgomote a „frumoșilor nebuni 
ai marilor orașe" pur și simplu pentru 
faptul că omul nostru s-a născut într-o 
comună, la Mogoșoaia, Ori doar a copilă
rit la Mogoșoaia ceea ce e tot aia. Nu 
chiar în castelul Brîncoveanu, ci intr-o 
cinstită casă de doctor cu care nepăsa
rea unora a cheltuit treizeci de ani pînă 
s-o pună la pămînt. Și-a pus-o. La Mo
goșoaia Cantacuzinilor, Bibeștilor dar și a 
lui Guță Băieșu care aici a compus ei 
piesa „Preșul", s-au găsit de curînd ves
tigii preistorice, grațioase cioburi cerami
ce, statuete și podoabe de fină lucrătură. 
Se vor găsi poate și urmele scrise în lut 
de brișcă (trăsurica valahă și nu cuțitul 
numit pe undeva și astfel) a doctorului 
Tănăsescu-Tatăl de la care fiul a învățat 

' misterioasa pohzfe a locurilor, pe'care; a 

scris-o cum s-a priceput și pe care unii 
critici (cu fină lucrătură) o contestă.

Dar scriitorul există. „Ispita speran
ței" o dovedește cu prisosință. Cînd însă 
te lași ispitit de speranța norocului lite
rar trebuie să te înarmezi cu multă răb
dare.

Trebuie să trudești, aproape anonim, să 
îmbătrînești peste hirtii să înveți din as
primea criticii. Să-ți faci timp de scris 
și de gîndit omorindu-ți nopțile, puțina 
viață așa-zis personală.

Dar Dan Claudiu Tănăsescu îmi pare 
zidit cu statură de biruitor. Harul lui va 
rodi și pe lingă dragostea cititorilor pe 
care și-a cîștigat-o rapid, va dobîndi iu
birea colegială la care ține atît de mult 
dar nu, nu o unanimitate a simpatiilor. 
Nu cred în scriitorii care sînt slăviți, eu 
unanimitate, în vreme ce trăiesc. După 
moarte, mai treacă-mergă.

închei reamintindu-mi cu bucurie că 
sînt prieten cu un scriitor bun. Că iu
besc un om bun, (Rebreanu socotea ca 
fiind de interes capital conceptul de bună
tate), om generos și tandru ce locuiește 
pe o stradă ce a intrat înaintea lui (și a 
mea) în Istoria literaturii : strada Plante
lor. A fost acolo ultimul domiciliu pe- 
mîntean al.Stelei Unice.

GHEORGHS TOMOZEt 35
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Cu simțul datoriei fa(ă de țară, fată de oameni
TRIBUNA F.D.U.S.

Zi de zi, din toate colțurile Bucureștiu- 
lui și chiar de mai departe, mii de oa
meni ai muncii intră pe poarta între
prinderii de radiatoare, echipament me
talic, obiecte și armături sanitare, 
I.R.E.M.O.A.S. Metroul, a cărui statie de 
capăt, Industrii, este amplasată la cîțiva 
metri de poarta întreprinderii, a ușurat 
viața multora din ei. Mai că îți vine să 
te muți la I.R.E.M.O.A.S. numai pentru 
plăcerea de a merge cu metroul ! Citind 
firma întreprinderii, aflăm cu ce se în
deletnicesc oamenii de aici : calorifere, 
baterii și căzi de baie, broaște și încuie
tori pentru uși și ferestre, robinete și 
multe altele de acest fel. Este singura 
întreprindere cu un astfel de profil din 
țară. Produsele ei, de strictă necesitate, 
au pătruns în toate casele noastre, și de 
calitatea, frumusețea și buna lor func
ționare depinde, în mare măsură, con
fortul nostru.

Dacă celor care muncesc aici le-am a- 
dăuga și membrii de familie, am putea 
popula un oraș cu 30—40 mii de locuitori. 
Un oraș industrializat care ar avea toate 

'instituțiile importante pentru a-și duce 
viața : creșă; grădiniță, școală, club, can- 
tină-restaurant, terenuri de sport, locuin
țe etc., etc. Ar lipsi tribunalul, dar sin- 
tem siguri că de el n-ar fi nevoie în ca
zul nostru.

Intrăm și facem cunoștință cu maistrul 
Nicolae Raț, secretarul Comitetului sin
dicatului, și cu subinginerul Marian Ba
laban, șef de atelier in Secția băi-alice 
și vicepreședinte al O.D.U.S. Sînt oameni 
în haine de lucru care, împreună cu multi 
alții, găsesc timp să se ocupe pe lingă 
problemele de producție și de cele care 
țin direct de viața colegilor, de bunăsta
rea lor, care le dau sentimentul tonic că 
munca lor este prețuită și ocrotită.

„Un semn că s-a reușit închegarea unui 
puternic colectiv muncitoresc, ne spune 
Nicolae Raț, este și acela că oamenii simt 
dorința de a face ceva în plus unii pen
tru alții și după trecerea orelor de pro
gram, să se ajute între ei, să se distreze 
împreună, să participe nu doar formal la 
acțiunile propuse de organizația de partid, 
sindicat, O.D.U.S., U.T.C. Sînt convins că 
oamenilor muncii din întreprindere nu le 
este indiferent dacă lucrează aici sau în 
altă parte. O asemenea atitudine față de 
muncă, față de colectivul în care își des
fășoară activitatea se reflectă în primul 
rînd în realizările din producție. Pe anul 
care a trecut și pe primele două luni ale 
acestuia, planul s-a îndeplinit la toți in
dicatorii. Producția fizică s-a realizat la 
toate sortimentele, la producția marfă 
vândută și încasată înre.gistrîndu-se o de
pășire de un milion lei. La beneficii,, de 
asemenea. Exportăm armături sanitare, 
băi, feronerie, radiatoare în multe țări 
unde ne-am creat, prin calitatea produ
selor noastre, prin onorarea fermă a con
tractelor, clienți tradiționali. Se poate 
constata că produsele noastre sînt de la 
an la an tot mai bune, mai funcționale, 
mai frumoase. Sîntem, prin natura pro
duselor, o întreprindere mare consuma
toare de metal și de energie. Tocmai de 
aceea, in centrul preocupărilor noastre,- la 
indicațiile exprese ale conducerii superi
oare de partid,.au stat disciplina în mun
că, disciplina tehnologică, reducerea me
talului și a materialelor deficitare, a con
sumului de energie, ridicarea nivelului 
tehnic și calitativ al produselor", Drept 
urmare, nc-am lămurit, reproiectarea 
produselor, înlocuirea metalului cu mase 
plastice, acolo unde aceasta este posi
bilă și nu afectează buna funcționare și 
calitatea, sînt acțiuni continue Ia 
I.R.E.M.O.A.S. Gospodărirea materialelor 
refolosibile se face la nivelul fiecărui loc 
de muncă după calitatea și sortimentul 
materialului. Fierul vechi recuperat la 
nivelul uzinei îhtr*un an atinge 40 de 
milioane lei. în întreprindere acționează 
50 de brigăzi de control energetic, care 
urmăresc funcționarea limitatoarelor de 
mers în.®>l, introducerea iluminatului 
fluorescent local, curățirea geamurilor 
pentru îmbunătățirea iluminatului natu
ral. . S-au înființat 3 cercuri de. calitate 
care analizează săptăminal o problemă 
de calitate a produselor și propun măsuri 
de remediere. Se are în vedere modul de 
ambalare a produselor, în special a că

zilor de baie care se deteriorează la ma
nipulare și transport pe calea ferată, de
pozitarea corespunzătoare a materialelor, 
buna întreținere a utilajelor, corecta efec
tuare a controlului de calitate.

„încă o inițiativă care se derulează 
acum in întreprindere, completează subin
ginerul Marian Balaban, vicepreședinte al 
O.D.U.S., este aceea ca fiecare cadru teh
nic să rezolve cel puțin o problemă de
osebită în afara sarcinilor de serviciu. Ca
drele de 'conducere sînt implicate mai 
direct în procesul de producție, prin 
coordonarea și analizarea zilnică, la nivel

Cînd rezolvi o problema, să știi 
că imediat apare următoarea

de ateliere și formații de lucru, a pro
blemelor celor mai importante. în cadrul 
ședințelor lunare ale organizațiilor de 
partid, sindicat, O.D.U.S. și U.T.C; se a- 
nalizează planul de producție, diferen
țierea acordului global, disciplina și, în 
mod curent, o problemă cu care s-au. 
confruntat în mod special, în luna res- 

) pectivă, oamenii protecția muncii, cali
tate, disciplină, educație. Stabilirea frun
tașilor în producție se face tot în aceste 
adunări. Se aduc argumente și contraar- 
gumente. Prin introducerea acordului 
global la toate nivelele lucrătorii au de
venit propriii lor controlori, sint stimulați 
să lucreze mai repede și mai bine. Tot 
in aceste, ședințe are loc prelucrarea Ho- 
tăririi Comitetului Politic Executiv al C.C. 
al P.C.R. cu privire la intensificarea ac
țiunilor și măsurilor tehnico-organizato- 
rice și politice în vederea răElizării Pro

gramului de ridicare a nivelului tehnic 
și calitativ al produselor, în paralel cu 
analiza amănunțită a tuturor posibilită
ților la fiecare loc de muncă. în Secția 
băi-alice avem de rezolvat mărirea pale
tei coloristice și corelarea ei cu produ
sele CESAROM București și SANEX 
Cluj-Napoca, reducerea greutății căzilor 
prin reproiectare și remodelare, rezolva
rea unor ambalaje care să reducă sau să 
înlăture complet posibilitatea deteriorării 
lor la transport și manipulare, realizarea 
unor emailuri și smalțuri cît mai bune și 
durabile".

După cum sperăm să fi rezultat din 
cele spuse pină acum, la I.R.E.M.O.A.S. 
se muncește serios, sarcinile nu sînt de
loc ușoare, măi ales că pretențiile noas
tre, ale cetățenilor, sînt din ce în ce mai 
mari. Vrem o baterie mai nichelată ca 
pînă acum, căzi în culori pastelate, broaș
te de ușă care să țină dacă se poate cît 
casa. Ca în orice mare întreprindere, nici 
nu apuci bine să rezolvi o problemă că 
alta și apare, obligîndu-te să cauți și să 
găsești noi soluții. Pe drept cuvînt, oa
menii devin din ce în ce mai pretențioși 
și mai dornici de lucruri frumoase, de
osebite. în întreprindere sînt cîteva locuri 
de muncă grele, unde lucrătorii n-au 
răgaz nici un minut, unde efortul fizic 
este continuu și dur, altele unde munca 
e migăloasă și cere îndemînare și finețe. 
Se lucrează in trei schimburi, Oamenii, ca 
toți oamenii, au probleme personale și de 

familie, vor după o zi de muncă să se 
destindă, să se cultive, să se distreze. 
Apar copii, familiile se măresc, e nevoie 
de o casă mai mare și mai bună. Aveam 
să constatăm din discuțiile cu interlocuto
rii noștri că toate aceste probleme nu 
numai că stau în permanenta atenție a 
Comitetului de partid, de sindicat, al 
O.D.U.S. și al U.T.C., dar ele se și rezolvă, 
în spiritul grijii față de asigurarea unei 
vieți cît mai bune, în spiritul formării unui 
om nou, cu preocupări pe măsura comple
xității timpurilor pe care le trăim. Să-i 
dăm cuvîntul tot lui Nicolae Raț : „Pu
tem spune, cred eu fără frica de a exa
gera, că activitatea culturală și obștească 
este în întreprinderea noastră continuă și 
că la acțiunile organizate participă toată 
lumea. Cînd afirm ast-a, mă gîndesc că 
formele de activitate propuse au ținut 
seama de toate gusturile și preocupările 
oamenilor, de nevoile lor. Cantina-restau- 
rant are 700 de locuri. Mai sînt 7 micro- 
cantine care servesc masa direct Ia locul 
de muncă și 5 bufete de incintă. Masa de 
prinz se servește pe bază de abonament, 
iar un meniu costă 7,50 sau 11,50 lei. 
Prețul destul de scăzut se explică prin 
existența unei gospodării anexe care creș
te în jur de 100 de porci și, bineînțeles, 
și prin contribuția pe care o aduce sin
dicatul. în incintă avem 16 000 metri pă- 
trați de teren pe care-I cultivăm cu le
gume și sfeclă furajeră. Producția serei 
este destinată tot cantinei. Grădinița 195, 
din strada Apusului, este preluată spre 
întreținere de către întreprinderea noas
tră. Grădinița are 700 de locuri și este cu 
program prelungit. Avem, de asemenea, 
o creșă cu 100 de locuri. Clubul este o 
clădire modernă cu 500 de locuri, cu care 
s-ar mîndri multe orașe. Pe lingă filme 
artistice și de popularizare, se organizea
ză spectacoje de teatru susținute de echi
pele noastre de amatori și de trupe pro
fesioniste de la Teatrul de estradă, Ciu
lești și Național. Invităm la spectacole și 
actori renumiți. be cele mai multe ori 
sala se dovedește neincăpătoare. în ca
drul elubului activează mai multe cercuri: 
cor mixt, grup vocal, dansuri, brigadă ar
tistică la nivel de întreprindere și 6 bri
găzi la nivel de secții, cerc literar, cerc 
pentru copii. Se organizează seri de dis
cotecă, baluri, joia tineretului, spectacole 
de teatru. Simbătă, 10 martie, am orga
nizat un bal al mărțișorului la care va 
cînta orchestra noastră de muzică ușoară. 
Avem și un cineclub. Biblioteca noastră 
are 36 000 volume și peste 1 700 de cititori 
constanți. Mai avem și 3 microbiblioteci 
de secție. Avem o bază sportivă in care 
activează o echipă de fotbal în categoria 
Onoare și care era cît pe ce să promo-; 
veze anul trecut în C, o echipă de bas
chet care a jucat în A și care cu sigu
ranță va intra din nou, o echipă de hand
bal de fete, secții de box, lupte și hal
tere. Asociația sportivă are 4 000 de mem
bri susținători. Se organizează campiona
te de casă la fotbal și disputele între sec-. 
ții sînt de toată frumusețea. Nu există 
lună în care să nu facem cel puțin o 
excursie la Cheia, Predeal și Poiana Bra
șov. Cabinetul medical are 5 medici, 
din care 2 stomatologi, și. 12 asis
tente. Se fac la Snitalul municipal 
controale medicale periodice. Cadrele sa
nitare din cadrul cabinetului medical fac 
educație la locul de muncă. Ce să vă mai s 
soun ? în anul care a trecut s-au oferit 
ajutoare de boală și tratament în valoare 
de 74 000 lei. S-au acordat 479 bilete în 
stațiuni de tratament șl odihnă. S-au re
partizat din fondul de stat 105 aparta
mente, unele dintre ele, din păcate, nu 
chiar aproape de locul de muncă. în co
lectivul nostru, oamenii își pot împlini 
destinele, pot progresa, sînt ajutați prin 
condițiile create, grădință și creșă, să-și 
crească bine și liniștiți copiii".

Am mai putea adăuga ceva ? Credem 
că .deocamdată nu. Am dorit și credem că 
într-o oarecare măsură am reușit să ilus
trăm ideea care ne-a făcut să pornim la 
acest reportaj că preocupările partidului 
și statului nostru privind asigurarea pen
tru oamenii muncii a unei vieți din ce în 
ce mai bune și mai pline de satisfacții 
s-au materializat in forme concrete și efi
ciente la I.R.E.M.O.A.S.

OPREA GEORGESCU ■

Cenaclul Flacăra al Tineretului Revoluționar

In ultima săptămînă, Cenaclul Flacăra al Tineretului Revoluționar a susținut 
spectacole (nr. 1236, 1237, 1238, 1239, 1240, 1241, 1242, 1243, 1244, 1245, 1246) în 
Săveni, Botoșani, Bistrița, Baia Mare, Cluj-Napocă, Treznea, Zalău, Ip și. Oradea.

PROGRAMUL CENACLULUI FLACĂRA
Spectacolele Cenaclului Flacăra sînt singurele spectacole fără afișe, fără 

publicitate. Totuși, tinerii află, tinerii vin la aceste manifestări de muzică tî- 
nără și de poezie. Un singur inconvenient .se menține : vin prea multi și, 
chiar dînd două spectacole într-o zi, tot mai rămîn pe dinafară sute, dacă nu 
chiar mii, multe mii, ca la Iași. Și totuși, dacă tot se află că e Cenaclul Fia—
cara într-un loc sau altul, de ce n-am 
Cenaclului Flacăra :

Vineri, 16 martie, ora 18 — Dr. Petru
Groza. Sala sporturilor

Simbătă, 17 martie, ora 18, — Arad, 
Sala snorturilor

Duminică, 18 martie, ora 18 — Arad,
Sala sporturilor

Luni, 19 martie, ora 18 — Deva,
Sala sporturilor

Miercuri, 21 martie, ora 18 — Hune
doara, Clubul „Siderurgistul"

pune și afișe ? Oricum, iată un afiș al

Joi 22. Vineri 23, Simbătă 24 martie.

Duminică 25, Marți 27, Miercuri 28 
martie — județul Sibiu

Joi, 29 martie, ora 18 — Rîmnicu 
Vîlcea, Sala sporturilor

Vineri, 30 martie, ora 18 — Pitești, 
Sala sporturilor

Simbătă, 31 martie — București.
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clasic al picturii românești și europene:

lilt

în expoziția Iser de la Muzeul de Artă al României avem ocazia să înțele
gem mai clar ori pur și simplu să înțelegem cum trebuie importanța creației 
acestui pictor, rangul excepțional al măiestriei sale și, totodată, de a ne con
vinge că în galeria clasicilor încap, cu toată îndreptățirea, nume arareori citate 
aici. Va trebui să ne obișnuim a scrie, împreună cu Petrașcu, Tonitza, Pallady, pe 
iser. Să băgăm de seamă că am fost ori sîntem contemporani cu artiști ce au a 
binemerita statutul clasicului, că parte din meșterii vîrstnici ai momentului sem
nează, cu vrednicia dîrză a fiecărei zile ce-o mai au întru creație, operă de 
patrimoniu. Nu sînt mari doar cei ce au fost, mari sînt și mulți dintre artiștii în 
viață. Cazul lui Iser e acela al valorii parcă amînate, sortite a fi omagiate cu 
o fină tăgadă. Nimeni nu contestă valoarea picturii și a graficii sale, puțini o. 
afirmă, totuși, în felul în care ar afirma-o dacă numele lui Iser ar fi fost pus mai 
des alături de ale creatorilor de rang dintre cele două războaie mondiale. Va 
trebui să facem efortul de a-l scrie pe Iser în rîndul artiștilor ale căror nume le 
rostim reflex și a căror calitate s-a instituționalizat. Pentru că losif Iser rămine 
una dintre cele mai lucide conștiințe artistice de la noi și din Europa și un pictor 
cum multe țări și-ar dori, în muzee. Avem în memorie un chip al țăranului român 
în felul în care ni l-au înfățișat'un Iser, un Ștefan Dimitrescu, un Ressu. îl vedem 
pe țăranul și pe soldatul român cu ochii acestor artiști. Mai mult, avem în minte 
o imagine a portului și a peisajului dobrogean, care ar fi fost cu totul alta, să n-o 

Vi croit-o Iser astfel. Muzeul Național, cu selecția din întreaga lucrare de artă a iui 
losif Iser, are meritul de a da o măsură a adevărului, o expresie fără echivoc a 
realității operei. Pictor iubit cu devotament de toți marii noștri colecționari, de 
toți directorii de gust ai culturii noastre, losif Iser e pictor popular în cel mai 
frumos înțeles al cuvîntului.

TUDOR OCTAVIAN ®
................................ - / .
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Ecuatorul trece pe la Cluj
La Cluj soarele apune în spatele biblio

tecii univ^.Lre, Dar daca ai curiozita
tea sa troD la orele serii de clădirea cu 
boltă de sticlă a bibliotecii și sâ inunzi, 
cu isuîletui cutremurat, cartierul clinicilor, 
descoperi un cartier feeric la lu
mina sălilor de operația in oglin
zile cărora se pot vedea din stra
dă intervențiile chirurgicale cele mai 
complicate, atudenci in halate aice se 
opresc adeseori in dreptul clădirilor so
bre, din cărămidă crepusculară, și ridică 
ochii spre serele în care se operează ghi
cind ca intr-un circuit intern de televizi
une ce intervenții chirurgicale se petrec 
sub căderile de stele. Clujul intre cinci 
și zece seara este în plină activitate. A 
rămas un oraș al „inlăuntrurilor umane'. 
Un oraș in care oamenii vin să se trate- 
ze de boli nevindecabile prin alte părți și 
în care savanți sublimi și legendari pre
cum Babeș, Levaditi, Hațieganu, Goia 
continuă sa respire in amintirile cele mai 
frumoase. Undeva mai sus, iluminate în 
zăpezi spulberate, se află serele grădinii 
botanice in care aluneci vreme da citeva 
minute sau citeva ore prin flora lumii. 
O excursie cure nu se poate uita, prin 
saharele pline de cactuși simetrici și po
licromi, pe sub palmieri stufoși, explo
zivi, la temperaturi de ecuator. Un amurg 
în grădina japoneză aflată sub cerul liber 
și încărcat de zăpadă care picură de pe 
streșini are semnificația unui ceremonial 
al ceaiului sau al coregrafiei florale. Cî- 
teva ore sau citeva minute de evadare 
din cotidian în miraculoasele expansiuni 
ale clorofilei, printr-o grădină botanică 
intreținînd relații cu toate sau cu aproa
pe toate statele de pe glob, cu toate gră
dinile botanice din lume, într-un schimb 
permanent de exemplare rare și de pu
blicații, rezumînd globul în citeva hectare 
de pămint, în citeva s-ere fabuloase.

Amurgul acesta la Cluj amintește de 
Lucian Blaga ieșind de la Biblioteca 
universitară, din micul său birou de sub 
scară unde a fost exilat de cenzuri tra
gice, traversind orașul cu pașii săi egali, 
calmi, ca de metronom, trăgînd în urma 
sa pelerina ultimelor raze de soare, șter
gând norii cu fruntea sa imensă de cu
polă sau de observator astronomic. Dar 
seara aduce aminte mai ales de acordurile 
vechilor concerte simfonice care se risi
pesc în deplină armonie cu zidurile pati
nate de vreme ale orașului. Sînt străzi Ia 
colțul cărora ți se face teamă să nu în- 
tîlnești o caleașca și tropote de cai din 
evul mediu, cu halebardieri în sub zale 
și sub scut. Astfel incit la ora cînd Emil 
Simon, primul dirijor al Filarmonicii din 
Cluj, ridică bagheta pentru unul din con
certele de rutină ale stagiunii, ne revine 
în memorie alcătuirea nervoasă, patetică 
a lui Antonin Ciolan, dirijorul de altăda
tă care, la virsta de optzeci de ani, sfîșia 
aerul cu bagheta sa magică ridicînd tem
peratura sălii de concert de la Casa 
Universitarilor pină la incendiul de senti
mente și de idei. Asiultind cum sună or
chestra, Filarmonicii din Cluj acum, sub 
bagheta lui Emil Simon, orchestră în care 
recunoaștem vechii instrumentiști formați 
sub sprîncenele severe ale bătrânului An
tonin Ciolan, ne dăm seama că la ora 
aceasta curatul sunet al perfecțiunii vine 
de la Cluj și nu de Ia Filarmonica din 
București aflată într-o perioadă de tran
ziție. Regăsim în sală, atinși ușor de ani, 
vechi melomani de altădată, perechi fru

moase de îndrăgostiți1 care au îmbătrânit 
■ împreună ascultmd Beethoven sau Wag
ner (la Cluj se cintă mult Wagner), pro
fesori universitari venerabili, academici
eni, artiști ai penelului, funcționari dis
tinși, cu lavalieră, dăscăli tîrzii cu timpie 
de fosfor și adolescent cu ochi aprinși. 
O lume de emoții dulci, de revelații in 
arhitectura muzicii prin care Rudolf Ke- 
rer, invitatul serii, trece cu mâinile dez
lănțuite de-a lungul claviaturilor noastre 
de suflet și de nopți polară.

Cind bate clopotul catedralei gotice din 
centrul orașului oamenii parcă devin re
verberațiile acelor sunete de bronz. Și 
cind curge orga de concert a catedralei de 
pe strada Kogălnieeanu, de-a lungul și 
de-a latul străzilor orașului, simți cum 
renasc, tulburătoare, acordurile lui Bach 
în aerul in care crengile se rup de ger 
și îmbrățișările adolescenților zac pe sub 
porți ca niște lacăte în flăcări. Nu intîm- 
plător la Cluj a avut loc de curind pre
miera piesei lui Calderon, Viața e vis. 
Nu pentru că am avea naivitatea să cre
dem că, într-adevăr, viața e vis ci pentru 
că in lumea aceasta de spirite, Calderon 
trece ca un vameș la porțile visului tră
gînd toate vălurile de pe conștiințele 
adormite. Ce spectacol frumos și ce timp 
de stat pe gânduri e această „viață e Vis" 
a lui Calderon în regia artistică a unui 
tînăr neliniștit care scrie proză fantastică 
și seamănă cu un pictor sfișiat de neli
niști : Mihai Măniuțiu. Nu departe de 
Teatrul Național, unde se joacă in aceste 
zile Viața e vis se află Teatrul de pă
puși al lui Kovacs Ildico, regizoare care 
a pus în scenă, într-un cadru minuscul, 
un spectacol extraordinar cu Ubu rege, 
dînd cu tifla tuturor dictatorilor de buzu
nar ai lumii și punînd un actor unic de 
comedie, cum e Tudorel Filimon, să călă
torească grotesc, absurd printre măști.

Dar mai presus de orice Clujul are un 
ton de muzică de cameră. Prin ferestrele 
deschise ale orașului cineva cintă mereu 
la pian sau la vioară, cineva cintă pur și 
simplu cri un glas de coloratură sau cu un 
violoncel călător ca un cocor care s-ar 
întoarce mai devreme la vechiul cuib. 
E orașul în care se aude vioara lui Ștefan 
Ruha, un Guarnieri moștenit de la bătrinii 
instrumentiști și lutieri, instrument aflat 
printre unicatele risipite în lume și fixate 
în clasoarele specialiștilor ca timbrele de 
valoare inestimabilă. Dar dincolo de mu
zica de cameră a interioarelor de familie, 
Clujul se numără printre puținele orașe 
dinlumo (trei sau patru) în care funcțio
nează două opere : una română și una 
maghiară. Repertoriile lor se completează. 
Astfel incit nu rămine nici o zi fără mu
zică de operă la Cluj. Opera a fost unul 
dintre visele frumoase ale Unirii. Ca și 
Teatrul Național. Aici au cîntat mari voci 
ale lumii precum Traian Grozăveseu sau 
Lya Pop și, pină de curind, Ana Rosza 
Vasiliu, fermecătoarea octogenară care a 
trecut triumfai prin scenele de la Milano 
și Viena și care a fost partenera lui Șa- 
liapin sau Tito Schipa. Opera cu atmo
sfera ei de evadare în vis, în irealitate, 
cu nevoia oamenilor de a se simți vinde
cați prin muzică, de frigul de afa
ră, a iluminat multe suflete bogate ale 
orașului și a aprins imaginația multor ge
nerații. Pe scena operei române din Cluj 
sau pe scena operei maghiare s-au perin
dat mari cântăreți care au intrat în le
gendele generațiilor de locuitori ai orașu

lui. Cine nu-și aduce aminte de Lya Hu
bie, de Dinu. Bădescu, de Alexandru Ra- 
colta, de Lya Mărcuș Anca, de Suzana Co- 
man Bosica, de Constantin Ujeicu, de 
Gogu Simionescu, de David Ohanesian, 
de Lucia Stânescu ș.a. ? Am urmărit de
unăzi însă un trist spectacol cu o operetă 
care aduce de obicei public in sala ope-, 
rei : Voievodul țiganilor. Sala era de 
această dată aproape goală, interpretarea 
extenuată, vetustă. Un accident. Pentru 
că în «același timp la opera din Cluj se 
simte un suflu nou, inteligent (poate mai 
puțin abil), de a impune un spirit modern, 
un spirit tânăr in interpretarea spectaco
lului de operă. Astfel a fost invitat să 
regizeze Falstaîf de Verdi un bun di
rector de scenă în lumea teatrului și 
anume Dinu Cernescu, fapt care a stîrnit 
un ecou seismic printre cîntăreți dar mai 
ales un interes formidabil din partea pu
blicului. Oricum, cine revine la Cluj după 
mai mulți ani, cu memoria tulburată de 
trecutul acestei instituții simte că suflul 
publicului epre spectacolele operei s-a 
tăiat, s-a estompat. Voci mari, strălucitoa
re, de legendă nu mai există sau cintă 
prin alte părți. Și, între timp, discul sau 
înregistrarea pe bandă magnetică a co
pleșit lumea astfel incit cei mai mulți și 
mai exigenți dintre melomani preferă să 
asculte operă acasă, cu Placido Domingo 
sau Mirela Freni, cu difuzoarele răsucite 
la maximum și cu ochii închiși,. Opera 
nu mai e decit rareori, în cazul unor 
spectacole extraordinare la care dirijea
ză, de pildă, Cristian Mandeal sau cintă 
un străin bine cotat sau chiar mai mo
dest cotat în plan european, nu mai este, 
spun, căminul monumental din salonul 
mare al timpului nostru în care arde în
totdeauna focul și bate ceasul rar, sonor, 
melodios, cu un secol în urmă.

E ora la care se închid porțile Muzeu
lui de istorie al orașului, al Transilvaniei 
de fapt, muzeu prin care mai simt gra
vate, ca pe o placă de patefon „Marconi", 
glasul rotund, tunător, expresiv, convin
gător al profesorului Constantin Daicovi- 
ciu reconstituind pentru mulți dintre noi, 
cu f armec inegalabil, de roman de aven
turi, o istorie atit de îndepărtată încit nu 
ne-ar fi venit niciodată să credem „că 
sintem mai bătrini decit strămoșii noștri 
dacii și romanii"; La Cluj e acum zăpadă 
mare, ninge frumos, ninge curat ca în 
somn, și toate pietrele, toate uneltele, toa
te inscripțiile care păstrează răsuflarea 
caldă a unei lumi dispărute în tornadele 
vremii intră în hibernare de noapte, se 
smulg din privirile vizitatorilor și cad sub 
zornăitul cheilor celor care închid porțile 
grele ale muzeului. Bate din nou 
un clopot. îndepărtat. Nu se mai aud 
sănii ou clopoței ca altădată. Brazii s-au 
prăbușit din geamuri cu vitraliile lor de 
luminări și jocuri de artificii. Dar la 
„casă de cultură a studenților" care a fost 
odată unul din primele șantiere adevă
rate de construcții ale Clujului, unul din 
primele șantiere de demolare a tristelor 
maghernițe cu grilaje și a vechilor dis
pensare de tuberculoși, se simt de de
parte semnalele luminoase ale unui stro- 
boscop și delirul unor reflectoare care se 
aprind și se sting la intervale șocante. E 
seară de dans. Cerem voie să intrăm. O 
atmosferă liniștită, de salon de dans de 
altădată. Deși nu se dansează vals. Ele
ganță și bun-simț, nu înghesuială și frân
geri lubrice. Dansăm. E ora-zece. Prindem 
ultimele acorduri. Ne lăsăm să plutim în 
amintirea unei studenții fabuloase petre
cute cîndva aici, într-o vreme cînd, în- 
tr-adevăr, puteam fi sancționați pentru un 
dans decent, eliberat de rigori dogmatice 
dar într-o vreme cînd eram fericiți că 
sîntem tineri, că ne putem bucura de fru
musețile și tradițiile orașului universitar, 
că puteam în sfîrșit cinta, cu unele ezi
tări legate de semestre și capete pătrate, 
Inwd studenților de la Heidelberg, că 
era primăvară, toamnă sau iarnă și că 
eram contemporani cu mari profesori și 
cărturari ostracizați o vreme, reabilitați 
mai tîrziu, dar demni în purgatoriul vre
murilor și frumos iluminați in trecerile 
lor pe străzile orașului.

E deja noapte. Căminele studenților de 
pe dealuri plutesc în întunericul nins cu 
toate luminile aprinse. E liniște. La Cluj 
se face repede liniște noaptea. Și dacă 
ești atent poți auzi cum se întorc paginile 
cărților și cum foșnesc gîndurile dincolo 
de ferestrele în care cad ochi frumoși pe 
cărțile complicate ale vieții.

ADRIAN DOHOTARU B

Loewendal
Excepționalul plătește scump trecerea 

prin lumea aceasta... Nu știu dacă și în 
cea „de dincolo". Zările întinse orbesc 
pe cei ridicați de-a bușilea, să se împo
trivească. In fluturările de neant ale 
creațiunii, cei de rînd și de-o teapă să
getează fără măsură, de-a-surda. N-au de 
ciștigat, dar o fac, gîndind astfel să „șu
tească" ceva din lumina nemărginirii ce
lui dăruit. Conclavul prozeliților prafului 
și pulberii e de temut ; îngreuiază zborul 
către soare al păsării măiastre. De cînd 
lumea privighetoarea a fost croncănită 
de cioară. Treizeci de reprezentații în șir 
Hugo a fost fluierat pină cînd contem
poranii să-i descopere capodopera „Her- 
nani“. Iar sărmanului Van Gogh — foa
me, mizerie, nebunie ~ i s-a achiziționat 
abia o singură pînză, „Via roșie", in în
treaga existență pământeană. Deși oale și 
ulcele, flacăra olandezului, într-o ureche, 
stăruie suverană peste lume la niște sume 
astronomice, unică miraculoasă răscum
părare... înseamnă că învolburarea me
diocrității, obtuză și conlucrată, n-are 
pină la urmă cîștig de cauză, rămâne de 
căruță, ia după jos. Nici chip moluscă 
să devină vultur, întunericul lumină. Alu
necă tot cel fără de prihană pe mările 
de safir ale cerurilor, perpetuu blestemat 
năier încă nedeslușit, printre astre... Iată, 
deci, amintirea lui Loewendal peste Vo- 
roneț și peste Bucovina, de care și-a le
gat numele cu colorate năframe. Sunt 
convins că acest protest al meu, față de 
împărțita existență umană, îi merge la 
suflet, pe unde-o fi... El care a fost un 
vajnic protest toată ' viața. I-au stat 
intr-ajutor, precum Marelui Ștefan plă- 
ieșii, țăranii Iui însuflețiți din culoare, 
cărbune și geniu, nemuritori. Iscusitul 
penel le-a marcat figurile cu brazdele pă
mântului străbun, pe care trudiseră din- 
veac în veac,' cu înfiorarea clopotelor de 
la Putna în plete, vifor și înțelepciune la 
răspintia lumii. Colindând mănăstirile, 
le-a pipăit cultul străvechi, zădărnicind, 
răsturnat pe schele, ștergerea timpului cu 
aurora și crepusculul meșteritei palete. A 
purtat-o și pe decorurile de teatru, ne
întrecut, zămislind frumuseți exasperan
te, cîteodată stricînd .cu ele acțiunile 
dramatice, cele ce se dovedeau a nu fi la 
înălțimea străfulgerărilor lui... Tot pe atît 
de mare, actor și regizor. Și-acolo : ne
bunul nebunilor, călcînd scânteietor în 
țăndări banalitatea și frustul. Prăvăliri, 
înălțări, ruine ; și, permanenta sărăcie 
lucie, care l-a păscut toată viata. Chemat 
la Metropolitan, la New York, să devină 
nabab, a preferat aceleași capete de ță
rani bucovineni (întreaga Bucovină în 
pânzele sale) ; aceeași coajă de pîine în 
familie ; aceeași furtunoasă navigare pe 
blestemul viselor lui... întocmai lui Vic
tor Eftimiu interpreta admirabil toate 
roiurile dintr-o piesă. Ia lectură, incit nu 
mai aveai nevoie să mergi la spectacol. 
Adus de Mania Antonova in beci la Ma
jestic, s-a cheltuit magistral fără reține
re, să facă din „Amor sovietic", piesa lui 
Kataev, un spectacol sublim. într-o epocă 
potrivnică, greu de străbătut. E drept că 
premiera s-a jucat cu teatrul înconjurat 
de motocicletele Prefecturii de Poliție. 
Și Loewendal, scumpetea, poate de fîstî- 
eeală, sau de. confort, la un final de act 
i-a lăsat neuitatei mari actrițe, cortina 
în cap... Spune Ostrovski : „sărăcia nu-i 
o rușine". Sărac ca și el, mi-a pus în sce
nă șl mi-a făcut decorurile, intr-adevăr 
modeme, la .,Tosca" lui Victorien Sardou, 
fără să-mi ceară Un ban. Cred că nu l-am 
plătit nici pină în ziua de azi... Loewen
dal înseamnă în limba daneză „Valea 
leilor". Acolo, acest nume pe toate dru
murile. La nod, unul singur și ăla un 
prăpădit, adică artist... Pe anii duși s-ar 
cuveni o retrospectivă, care să-1 oglin
dească fărîmițat în culori pe numitul 
Gheorghe Loewendal, un nebun genial 
care a trecut printre noi...

GABY MICHAILESCU ■

A doua carte cu prieteni

Lupul pc faleză
(armare din pagina 9)

acolo cu sacul și brațele pline de pepeni. 
Fructele nisipului egalizează biruința 
apei și de aceea sub coviltirul de porțelan 
sau de rogojini, sub .care se veghează 
scriitorul (trilogia Somnul vameșului) 
viespea rațiunii bea sucul de aur al coș
marului. pentru că Bujor Nedelcovici 
(răsfățindu-se în acest roman-frescă- 
mozaic sub numele de Iustin Arghir) mo
delează chipul lumii, cu aparență de 
obiectivitate, dar în fond agresiv, despe
rat, lacom, invadat de înfrângeri, stăpînit 
de patima de a înțelege, fără a supune 
și pedepsi, ci pedepșindu-se să fie dea
supra realității plinii și vinului, adică 
într-o victorie artificial-superioară. Ab
solvent al Facultății de drept, avocat, 
doar cîteva luni, apoi vreme de zece ani, 
muncitor la Bl.caz și pe nu știu cite alte 
șantiere, gonind prin țară ca să achizițio
neze sîrmă de bobinaj, cabluri de înaltă 
și joasă tensiune etc., ajungînd să ocupe 
chiar și mult rîvnita funcție de șef de 
serviciu aprovizionare. Bujor Nedeleovici 
e un lup în mișcare circulară pe faleză, 
dar spre deosebire de multi colegi , d< 
generație, care singuri se consideră lei îh 

mișcare pe Calea sacră a Babilonului — 
„podoaba împăraților, mîndra coroană a 
caldeilor" — el își ramifică insomniile 
pe fața fragilă a nopții, acolo unde se 
ivesc, pulsind de sînge proaspăt, șuvițele 
zorilor, ca expresie a timidității și fixa
ție, complet stranie, a înfrîngerii prin, 
culoare. Căderea într-un suras risipit. 
Poate înțelepciunea. Mai degrabă cheia 
pierderii. Căci somi^l vameșului nu e 
decit constanta așteptării din caro se 
ivește spaima călărind speranța. Oraco
lul e zăpada, întrebarea îngheață pe 
clampa u^ii. Bujor, mărturisindu-se, se 
vrea acul balanței pe ale cărei talgere 
atîrnă, în stânga — individul, în dreapta 

■— restul lumii. Nu sînt de partea lui, cînd 
crede că se pot egaliza contrariile, pentru 
că tunetul își rostogolește numele solemn 
și înfricoșător numai în văile sirigurătății. 
Dincolo cântă muzica, se dansează, se 
bea, se mănîncă, în timp ce peste supusul 
constituit din idei....... ninge de citeva 
zile, de citeva săptămâni, de cîțiva ani. 
Casele, bisericile, arborii, trecătorii, totul 
se topește într-o pulbere fină și se 
transformă în fum"...

Mi-e drag, fiindcă mereu. ..gîndurile îi 
fug și în altă parte. Vede. Caută"...

Băiat bun, ci nu structură inocentă, el 
știe totuși să construiască un șarpe din 
patru vișine. Privilegiul artiștilor scep
tici. Dulce și aromată persoana noastră 
cînd cei fee "nu fac'’ap'f pape nimic nu șe- astâmpără. . «d '...i t v c;
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Situată în zona vulcanilor noroioși Ciumbrud — Ocnișoara, 
cam la 5—^6 kilometri depărtare de Aiud, comuna Băgau din 
județul Alba dispune de importante r< 'urse de nămol termal 
cu remarcabile efecte terapeutice, folosiU. napiric încă din ve
chime de populația locală. Principala sursă află în lacul de 
origine glacială din dealul din apropiere și, de cîțiva ani, nămolul 
izbucnește puternic spre suprafața solului.
Toate analizele efectuate de subsemnatul, cu sprijinul Facul
tății de mineralogie din Cluj-Napoca și al institutelor de gaze, 

geologie și balneologie din București, au stabilit că aceste 
noroaie pot fi utilizate cu succes în tratamentul unor boli reu
matismale, în afecțiuni ale aparatului locomotor’ sau ale siste
mului nervos periferic etc.

Iată motivele ce mă determină să propun administrației orașu
lui Aiud, Consiliului popular județean Alba și Ministerului 
Turismului să întreprindă neîntîrziat măsurile cuvenite pentru 
valorificarea cît mai eficientă a noroaielor termale de la 
Băgau, pentru a crea aici o puternică bază de tratament. (Prof. 
Ioan Fleseriu din Ciumbrud, sir. Vasile Lueaei nr. 50, jud. Alba).

FLACARA
LA DISPOZIȚIA
DUMNEAVOASTRĂ

• Sesizări, propuneri, soluții-un dialog fructuos între cetățeni si autorități ®

Sufăr de mai multă vreme 
n reumatism cronic și, citind 
lacăra despre rezultatele îm- 
irătoare obținute în trata
tul acestuia cu ajutorul apa- 
lui denumit „Lucab", m-am 
sat plin de speranță Fabricii 
erite din Urziceni cu rugă- 
;ea de a-mi trimite, contra- 
, două asemenea aparate de 

am auzit că le produce, 
nici pînă astăzi n-am primit 

uns. Am revenit din nou cu 
rea mea, dar rezultatul a 
același. (George Stoianovici, 
ad, str. Karl Marx nr. 32, bl.
ap. 22).

ind vorba de un om suferind, 
im conducerea fabricii din 
iceni să-1 ajute. Sau, măcar, 
spună ce trebuie să facă.

De ani șl ani, Dumitru Fla- 
i din București, str. V. Micle 
20, bl. M6, sc. B, ap. 95, caută 
i librării Manualul pentru 
ului construcțiilor, vol. II, și 
,ionarul tehnic româno-en- 
:, însă fără succes. Unde aș 
ea să le găsesc ? ne întreabă 
nerăbdător să intre neintîr- 

. în posesia celor două lit
ri.
icercați și pe la anticariate, 
rrășe Flavian și poate că, 
:e timp, s-o găsi cineva să vă 
ndă o mină de ajutor.

1 Ministerul Transporturilor 
decomunicațiilor, Direcția de 
anizaro și control, referitor 
scrisoarea profesorului Gh. 
ban din Crevedia Mare, jud. 
irgiu, ne informează : Pentru 
tul că Pasăre Constanța nu ă 
i la dispoziția tov. Șerban 
eorghița serviciul de post res-, 
t, încâlcind instrucțiunile 
'.T.R. privind expedierea și 
mirea. corespondentei, înca- 
tta a fost sancționată discipr- 
•, iar cazul respectiv a fost . 
■lucrat cu toți diriginții de 
cil din D.J.P.Tc. Giurgiu.

I Pe ziua de 18.12.1983, orele 
dueîndu-mă la dispensarul 

.artier spre a-mi face anali- 
e periodice recomandate de 
■tor, am găsit-o de serviciu la 
a de tratamente pe sora 
eorghe. întrebîndu-mă ce do
le, i-am răspuns politicos că 
it venit pentru control și do- 
îc să iau bonul de ordine reți- 
t telefonic, dar dînsa, fără alte 
plicajii, s-a răstit la mine și 
•a trimis afară. Nu-i prima 
ră cînd dînsa se comportă ast- 
, adică lipsită de omenie și 
nă de îngîmfare. (Marin Do- 
e. București, str. Elicei nr. 10, 
«torul 1).
Asta este părerea omului (bol- 
v de inimă), să vedem însă și 
netul de vedere al conducerii 
jpensarului vizat.

■ Uniunea Generală a Sindi- 
telor dim România, Consiliul 
imicipal Tîrgoviște : Cercetînd 
tele existente în dosarul per- 
nal al petentei Veronica No
el, a reieșit că nu are nici o 
noțiune anterioară, dată de 
nducerea întreprinderii de 
msporturi locale, iar în cartea 
i muncă desfacerea conțractu- 
i nu fusese operată. Reanali- 
nd situația, s-a hotărît ca pe
nta să-și reia activitatea tot la 
cui de muncă pe care l-a avut.
■ în numele mai rnultor pă- 
nți și profesori de la Școala 
merală nr. 50 din București, ne 
rie Elena Hărșan, domiciliată 
i Sectorul 3, str. Istriței nr. 7 : 
i jurul școlii s-au făcut demo- 
ri, noroiul urcă pînă la gleznele 
dor mici, astfel, că elevii pot 
ătrunde foarte greu la clase. In 
ofida eforturilor depuse de șco- 
irii mai mari de a pava cu că- 
âmizi cărările, a doua zi roțile 
utocamioanelor distrug totul, 
șa îneît părinții sau bunicii sînt 
evoiți să-si aducă copiii în spi- 
are, clasele se umplu de noroi, . 
ar pericolul accidentării se află 
a tot pasul.
Conducerea Șantierului nr. 3 

iste rugată să ia măsuri imedia- 
e de construire și păstrare a 
mui culoar de trecere.
■ Direcția pentru probleme de 

I .încă și ocrotiri sociale Galați: 
.a data de 18 decembrie 1983, 
Consiliul popular al municipiu- 
ui Galați a emis decizia nr. 
Î98/18.XII.1983, prin care peten- 
;ul Bujeniță Petru a fost numit 
iutore pentru minorul Bujeniță 
Dănuț Vasile.

■ Eleva Lăcrimioara Tătuță 
de la Liceul sanitar din Bucu
rești, domiciliată în comună Cor-

beanca. Sectorul agricol Ilfov, 
ne roagă, în numele consătenilor 
săi din Tamaș, Corbeanca șl Pe- 
trești, să intervenim pe lingă fo
rurile in drept cu rugămintea de 
a repune în circulație autobuzul 
de pe ruta Buftea-Otopeni, abso
lut necesar sutelor de elevi și 
altor navetiști care învață sau 
muncesc în zonă.

Ceea ce și facem, fără întîrzie- 
re, adresînd această solicitare 
Centralei de transporturi auto 
București, spre a analiza și de
cide.

■ Ministerul Turismului, refe
ritor la scrisoarea adresată re
vistei „Flacăra" de un grup de 
turiști din Constanța, Brăila și 
Galați, care au sesizat o serie de 
nereguli și abuzuri săvirșite în 
stațiunea Crivaia din subordinea 
Oficiului județean de turism 
Caraș-Severin : Cea mai mare 
parte din aspectele semnalate 
s-au confirmat, conducerea 
O.J.T. luînd măsuri de remedie
re. Ospătarul.Cristea a fost scos 
din muncă iar șeful de unitate 
Nagy Mihai a fost sancționat 
disciplinar. Pentru întîrzierea și 
ușurința cu care a tratat scrisoa
rea, conducerea O.J.T. Caraș- 
Severin a fost avertizată.

■ Se impune a fi studiată cu 
înțelegere și solicitudine de că
tre conducerea I.T.B. plingerea 
unui mare număr de cetățeni 
care locuiesc în perimetrul stră
zii Gîrniței (Sectorul 4), în nu- ’ 
mele cărora ne scrie Maria Nae 
din București, str. Gîrniței nr. 7, 
bl. 42, sc. B, ap. 95. Pe scurt, 
oamenii roagă să se revină asu
pra amplasării stațiilor de tram
vai de pe Șoseaua Olteniței, în
trucît în prezent, cînd sînt doar 
trei statii în loc de patru, dis
tanta de la casele lor pînă la 
tramvai este mult prea mare, 
fapt ce determină întârzieri de la 
programul de lucru sau irosirea 
inutilă a timpului liber, greutăți 
în aprovizionarea cu cele nece
sare.

S Consiliul popular al muni
cipiului București, Secția tehni
că : Pentru nerespectarea preve
derilor din minuta încheiată la 
8.03.1983 privind remedierea de
ficientelor de construcție la blo
cul din bd. Constructorilor nr. 20, 
ing. Postelnicu D. de la I.C.V.L. 
și dispecerul Simoniu I. de la 
Grupul 1 șantiere au fost sanc
ționați cu diminuarea retribuției, 
pe o perioadă de o lună, cu 10 
la sută. S-au luat toate măsurile 
pentru execuția promptă a re
medierilor și efectuarea recepției 
finale.

Am dori să știm dacă repro- 
gramarea o fost, totuși, respec
tată.

■ Asociația sportivă „Carpați" 
Sinaia : în legătură cu nota apă
rută în revista Flacăra privind 
organizarea unui spectacol pe 
stadionul din Sinaia, în ziua de 
5.XI.1983, cu participarea unor 
artiști din București, vă infor
măm că acest spectacol, din mo
tive obiective, a fost aminat, 
apoi anulat, iar contravaloarea 
biletelor a fost restituită cumpă
rătorilor, încă din ziua spectaco
lului, la cerere. în consecință, 
petiționara Alexandrina Stan și 
cei care mai dețin asemenea bi
lete sînt invitați la caseria aso
ciației spre a primi contravaloa
rea biletelor.

Doar cîteva lucruri mai dorim 
să știm : Care sînt acele motivă 
obiective ale amînării ? Cite bi
lete s-au vîndut și ce sumă nu 
s-a restituit ? Ca să putem apre
cia suma care a mai rămas...

■ Tot despre bani este vorba 
si în scrisoarea pe care ne-o tri
mite Ion Cioflec din București, 
Calea Ferentari nr. 72, bl. 7C, 
sc. C, ap. 19. Omul, împreună cu 
alte einci persoane din județele 
Brașov și Covasna, întîmpină 
greutăți, la Oficiul P.T.T.R. nr. 
46 de pe Calea Rahovei nr, 4, în 
efectuarea operațiunilor de lichi
dare a unor librete C.E.C. A 
trebuit să așteptăm prea mult 
timp în mod ne justificat — ne 
scrie petentul — și să răbdăm, 
la ghișeu, o serie întreagă de și
cane mărunte, birocratice.

Am aflat că, pînă la urmă, 
treaba s-a rezolvat, libretele au 
fost lichidate. Dar nu înțelegem 
de ce a fost nevoie de atîta te
vatură ? !

■ Direcția generală comercială 
București, I.A.P.L. „Central", 
sect. 5 : Urmare articolului apă
rut în Flacăra din 17.02.1984, vă

comunicăm că deficiențele con
statate la bufetul din incinta în
treprinderii „Munca textilă" au 
făcut obiectul unei serioase ana
lize și s-au întreprins o serie de 
măsuri pentru îmbunătățirea ac
tivității. Printre altele, au fost 
scoase din consum și. aruncate 
produsele cu termen de garanție 
depășit, s-a făcut inventarierea 
bunurilor aflate în gestiune. 
Contravaloarea mărfii scoasă din 
consum a fost suportată de eco
nomistul cu atribuții legate de 
directa supraveghere a unității, 
de inginera în sarcina căreia 
cade controlul calității mărfuri
lor și de gestionarul bufetului, 
în plus, cei trei au fost sancțio
nați cu avertisment.

■ Mă numesc Nantu Aurel din 
Iași, str. Grădinari nr. 32, bl. F4, 
sc. 6, ap. 2, și vă aduc la cunoș
tință că, în ziua de 8.XII.1982, 
am călătorit la bordul navei RO 
258, venind de la Tripoli la 
București și avînd două colete în 
greutate de 30 de kilograme. La 
trecerea prin vamă am avut asu
pra mea doar un colet de 9 kilo
grame,. celălalt — după cum mi 
s-a explicat — s-a pierdut la 
bagaje și n-a mai apărut în țară. 
Am sesizat cazul biroului de re
clamatii din aeroportul Otopeni 
și mi s-a spus că să mai aștept 
că problema mi se va rezolva. 
Dar, în pofida nenumăratelor 
mele intervenții, nici astăzi n-am 
primit, coletul ce mi s-a pierdut, 
care valora peste 300 de dinari 
libieni.

Desigur TAROM-ul va elucida 
corect și neîntîrziat cazul I Omul 
trebuie despăgubit. A trecut mai 
bine de un an...

B Oficiul județean de turism 
Dolj, ca răspuns la nota publica
tă in revistă privind unele nea
junsuri constatate la Restauran
tul „Jiul" din Craiova : S-au 
luat măsuri de sancționare a ce
lor vinovați, s-a trecut la mo
dernizarea, repararea și dotarea 
tuturor capacităților de cazare și 
alimentație din cadrul complexu
lui la nivelul exigentelor, s-au 
întrenrins acțiuni de ridicare a 
pregătirii profesionale a între
gului personal.

■ lordache Ana, eu domiciliul 
în comuna Domnești, str. Sîrbi 
nr. 60, județul Giurgiu nu reu
șește, de mai bine de doi ani, să 
intre în posesia sumei de 2 415 
lei — respectiv cotizația C.A.R. 
depusă la întreprinderea „Trico- 
dava" din București, unde peten- 
ta a lucrat pînă în 1981. Cu toate 
insistențele, n-a reușit să pri
mească mai mult decît răspun
suri confuze, confecționate ad 
hoc pentru a acoperi o negliien- 
tă inacceptabilă. Este timoul ca 
întrenrinderea susnumită să ope
reze în cel mai scurt timp trans
ferul sumei respective în cadrul 
C.A.R.-ului de la Fabrica de ulei 
„Muntenia", actualul loc de mun
că al Anei lordache, eventual 
cu... scuzele de rigoare.

■ Tot despre neglijență aflăm 
și din scrisoarea Victoriei Baba- 
Rovența, din Făgăraș, str. Par
cului, bloc I.U.C. nr. 4, camera 
4, județul Brașov. „Lucrez de 
mai mulți ani la I.U.C. Făgăraș, 
secția turnătorie și în curînd voi 
ieși la pensie. Numai că întîm- 
pin greutăți deosebite la întoc
mirea dosarului de pensionare 
prin lipsa unei ajteverințe de ve
chime, pe care o solicit de mai 
multă vreme I.A.S.-ului Valea 
Călugărească, unde am lucrat în 
perioada 1948—1956. Nu înțeleg 
de ce s-a ajuns in situația ca 
eu, care am lucrat zi de zi acolo 
să nu pot dovedi acest lucru."

■ Moraru Ion locuiește (flo
tant — str. Mureș nr. 72) în Con
stanța și lucrează în aceeași lo
calitate, ca mecanic de vagoane 
la Depoul C.F.R. Palas-Constan- 
ța. Acest statut pare să nu fie 
insă convingător pentru autori
tățile locale din comuna M. Ko- 
găîniceanu, județul Tulcea (unde 
cel ce ne scrie își are domiciliu 
stabil și părinții), întrucît îl obli
gă periodic (prin amenzi de cite 
200 de lei, deci nu „în glumă" 1) 
să efectueze pază obștească în 
comună. Situația este cel puțin 
ciudată de vreme ce omul e ne
voit să se învoiască pentru fie
care rînd de pază cite două ture 
de la serviciu. Cui folosește acest 
exces de zel ?...

a Pe teu Elena din București, 
Bd. Muncii nr. 222, bloc M, seara 
2, ap. 132, este nemulțumită de

desființarea chioșcului de Difu
zarea presei de la capătul trolei
buzului 84, cartierul Titan. In 
vreme ce toate celelalte chioșcuri 
au fost reamplasate pe trotuarul 
opus, Difuzarea presei nu și-a 
mai găsit loc, deși în jur există 
cinci-șase întreprinderi mari, 
două școli, o stație de metro, 
Gara Titan ș,a.m.d., așadar des
tui... cititori. Sperăm ca nota de 
față să-și afle... cititorii potriviți 
și chioșcul să revină la locul lui.

■ Grupul întreprinderilor de 
Gospodărire Comunală și Loca- 
tivă al județului Cluj ne comu
nică : „Urmare sesizării adresate 
revistei Flacăra prin care ați so
licitat repararea parchetului de
teriorat din cauza infiltrațiilor 
de la terasă din apartamentul 
pe care îl aveți închiriat vă fa
cem cunoscut că I.G.C.L. Turda 
va executa în luna martie 1984 
lucrarea solicitată". înștiințarea 
răspunde scrisorii semnate de 
Rotar Petru din Turda, str. Li
bertății nr. 2, scara C, ap. 33.

■ Mai multi oameni ai muncii 
de Ia întreprinderile I.M.U.U., 
Vulcan și I.M.G.B. se străduiesc 
de vreo doi ani de zile să con
vingă I.T.B.-ul de necesitatea (și 
de rentabilitatea chiar) a unei 
linii de autobuz rapide între 
Bd-ul Moghioroș și I.M.G.B., pe 
cel mai scurt drum posibil. Dar 
fără rezultat. întrucît întreprin
derile pomenite însumează cîteva 
mii de oameni ai muncii care, în 
condițiile actuale, sînt nevoiți să 
ocolească cartiere întregi, schim- 
bînd 2—3 mijloace de transport, 
socotim că propunerea merită 
toată atenția.

H Inspectoratul județean Dolj 
ne informează că, în urma celor 
sesizate revistei noastre de către 
cititorul Păun Ilie din Craiova 
s-a cercetat și s-a decis : „Avînd 
în vedere abaterile grave ale 
maistrului instructor Pătru Ha- 
ralambie de la Liceul industrial 
nr. 4 (C.F.R.) Craiova, Inspecto
ratul Școlar Județean și-a retras 
avizul de funcționale a maistru
lui în cauză în învățămînt înce- 
pînd cu dată de 1 martie 1984, 
cazul urmînd să fie analizat și 
sancționat de Regionala. C.F.R. 
Craiova."

■ „în data de 18 decembrie 
1983 —• ne scrie Rebrean Teodor, 
student în anul IV la Facultatea 
de Mecanică a Institutului Poli
tehnic din Cluj-Napoea — s-a 
prăpădit bunicul meu, în satul 
Cociu, județul Bistrița-Năsăud. 
Părinții m-au anunțat printr-o 
telegramă expediată în 21 decem
brie de înmormîntarea care urma 
să aibă loc a doua zi, pe 22. Te
legrama n-a sosit nici pînă azi 1 
Iar eu am ajuns acasă, la Cociu, 
în prima zi de vacantă, după în- 
mormîntare, fără să știu nimic."

S „Mă numesc Boldeanu Va
ier și locuiesc în Brașov, Aleea 
Mimozei nr. 4, bloc 73, scara B, 
et. II, ap. 30. In data de 12 iulie 
1971 am depus la Cooperativa 
Munca manuală din Brașov (uni
tatea din str. 7 Noiembrie) ma
terial pentru confecționarea unui 
costum de haine și am achitat și 
200 de lei acont. Costumul a fost 
de la început lucrat așa de prost, 
incit la toate probele, făcute de-a 
lungul a vreo doi ani, nu s-a pu
tut remedia mai nimic. Fapt este 
că eu am rămas și fără costum 
și fără bani (bonul de comandă 
și chitanța se află încă în pose
sia mea)."

Nu, nu e o greșeală de tipar. 
Ați citit bine : iulie 1971 ! Pe
semne că lucrătorii de la Munca 
manuală sînt adepții modei... 
retro.

■ Municipiul București, Con
siliul Popular al sectorului 5, 
Comitetul Executiv : „Tov. lo- 
nașcu Virginia, domiciliată în 
Aleea Livezilor nr. 39, bloc 33, 
scara 2, et. 4, ap. 157 solicită re
medieri la instalația de încălzire 
a blocului. în urma sectorizăril 
intervențiilor în sectorul 5, cvar
talul de blocuri din Aleea Live
zilor a revenit Șantierului 4 al 
I.C.R.A.L. „Cbtroceni" care men
ține în permanență în zonă o 

e „Flacăra*8 nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cit mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă put^m găsi. Audiențele se țin zilnic 
între orele 10—13.

echipă de instalatori. Aceștia 
au remediat defecțiunea in pri
ma săptămînă a lunii februarie, 
astfel că în prezent instalația de 
încălzire a blocului se află în 
stare de perfectă funcționare."

■ Aflăm de la Romeo Sandu 
din Ploiești, str. Aviatorilor nr. 
2, bl. 101, sc. A I, ap. 10, poves
tea tristă a unui copil pe nume 
Ștefan, poveste care a început o 
dată cu venirea lui pe lume. 
Doar la cîteva luni după naștere, 
părinții l-au lăsat în grija buni
cilor din partea mamei, și apoi 
s-au despărțit, abandonîndu-și 
definitiv băiatul și fetița. Ștefan 
și surioara lui, în virstă de 11 
ani, au crescut, sînt cuminți 
învață bine, dar niciodată nu 
și-au cunoscut părinții. Acum el 
este bolnav, într-un spital din 
București, surioara lui a fost 
adusă acasă de la orfelinat, dar 
bunicii au imbătrînit și nu-i mai 
pot ajuta cu nimic. Amîndoi 
copiii vor să dea de urma părin
ților, întrucît au mare nevoie de 
ajutorul și de dragostea celor ce 
le-au dat viață și care se numesc 
Aristide Ene și Ioana Anghel, 
de fel din comuna Jijila, județul 
Tulcea.

Dacă-i întîlniți cumva pe 
acești asa ziși părinți, amintiți-le 
de copiii lor și de marile obli
gații morale și sociale pe care 
le au !

Pagină realizată de 
MIHAI STANESCU S

Poșta redacției

Gabriela Vlădeanu, Leana 
Rotaru — București ș.a. : Chel
tuielile cuvenite energiei elec
trice consumate pentru func
ționarea ascensoarelor se re
partizează proporțional cu nu
mărul persoanelor care locu
iesc în clădire. Nu contribuie 
la aceste cheltuieli cei care lo
cuiesc la subsol, demisol', par
ter și etajul I, decît în cazul în 
care clădirea respectivă are 
părți și instalații comune situ
ate la etajele superioare (băi, 
spălătorii, uscătorii) indiferent 
dacă sînt sau nu folosite. în 
acest din urmă caz, la defalca- 
rea cheltuielilor pentru func
ționarea ascensorului se ia în 
calcul numai jumătate din 
numărul persoanelor care lo
cuiesc la subsol, demisol, par
ter, etajul I din clădirile fără 
mezanin. (Hotărîrea 30/1983 a 
CPCP) H Floare. Pașcalău — 
Tusa (Sălaj) : desfacerea în
fierii se face numai în intere
sul celui înfiat și nu la cererea 
celui care a înfiat (cazul dv.) 
■ Mihail Hancerencu — Suli- 
na : Prin demisie nu mai be
neficiat! M Gheorghe Tudose —■ 
Găești : Aprobarea înscrierii la 
grade didactice este condițio
nată și de calificativul obți
nut K Marilena Rotaru — Tîr
goviște : La Institutul de me
dicină fizică, balneoclimato- 
logie și recuperare medicală 
București M Nicolae Adamescu 
— București : Cedarea aparta
mentului și preluarea contrac
tului nu poate fi rezolvată 
decît în cazul în care vă
schimbați domiciliul în munici
piul Craiova 3 Elena Sava — 
Vidra (Vrancea) : Puteți obți
ne Ia împlinirea vîrstei, dacă 
faceți dovada a cel puțin 10 
ani de vechime în muncă ■ 
Stan Simion — Călugăreni 
(Giurgiu) : Se atribuie anual 
lot în folosință fiecărui coope
rator care a realizat în anul 
anterior și se angajează să e- 
fectueze și în anul în curs vo
lumul de muncă stabilit de că
tre adunarea generală. Coope
ratorii care se pensionează 
păstrează dreptul de folosință 
asupra lotului. Dacă vă înca
drați în condițiile prevăzute 
de Statutul C.A.P., adresați-vă 
adunării generale a coopera
torilor, singura care hotărăște 
9 Natalia Popescu — Novaci 
(Gorj) : Nu este suficient 9 
Mihai Gorbe — Petreu (Bihor): 
Parțial, dacă este în prima 
parte a anului.
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SUPUNEM ATENJIEI Chemăm in judecată cancerul
• Va deschide „oboseala" celulară o alte poartă a cunoașterii ? •

Un dosar mai vechi și o nouă ipoteză 
privind originea cancerului
Nicolae Pop Tohăneanu, medic pensio

nar din Oradea, ne-a trimis nu demult la 
redacție, prin intermediul fiului său, lec
tor universitar și doctor în economie, o 
amplă documentație privitoare la o nouă 
ipoteză de producere a cancerului, lucra
rea sa (originală) intitulîndu-se „Celula 
potențială biologică în etiopatogenia bolii 
canceroase11. Ca unii care am declarat, pe 
toate fronturile, război maladiei secolului 
și considerind, statornic crez al nostru, 
că într-o astfel de bătălie nici o idee nu 
trebuie minimalizată, avînd dreptul la o 
verificare științifică, supunem stentiei 
specialiștilor, opiniei publice, teoria doc
torului orădean, așteptînd un punct de 
vedere lămuritor.

Mai întîi, cine e autorul ipotezei ? Azi 
octogenar, Nicolae Pop Tohăneanu (origi
nar din Tohanu Vechi, Brașov) a absolvit 
medicina la București, în 1928, devenind 
doctor în medicină și chirurgie în 1930, 
urmînd apoi, la Paris, o specializare de 
2 ani în chirurgie estetică. A fost, ne-a 
spus-o cu mîndrie, coleg de an cu Ștefan 
Odobleja, părintele ciberneticii, de care 
l-a legat o lungă și trainică prietenie, 
consolidată în anii de după facultate, cînd 
âmîndoi au activat, ca medici militari, în 
cadrul garnizoanelor din Lugoj și Dej. în 
1958, Nicolae Pop Tohăneanu a ieșit la 
pensie, după ce va fi lucrat, timp de 10 
ani, la Spitalul militar Oradea, ca otori- 
nolaringolog.

Preocupările sale privind cancerul sînt 
vechi, ele datînd, după propria-i mărturi
sire, întărită de dovezi (pe coperta „Ce
lulei potențiale11 este trecut anul 1962), din 
perioada colaborării eu reputatul farma
cist și herborist Andrei Farago din Orăș- 
ție, autorul (cam repede uitat) al unui me
dicament pe bază de siliciu, Persicol, folo
sit cu buhe rezultate, atît de descoperi
tor, cît și de Nicolae Pop Tohăneanu, în 
terapia anticanceroasă a anilor ’60. Un 
dosar voluminos, închegat sub genericul 
„Problema siliciului în patologie și tera
peutică. Lucrare originală de doctor far
macist Farago Andrei șl doctor în medi
cină, Pop Nicolae Tohăneanu11, păstrează 
mărturii ale unei munci asidue de căutări 
și izbînzi, el cuprinzînd și o cazuistică re
marcabilă (pentru vremea aceea) în ceea 
oe privește ameliorarea și chiar vindeca
rea unor cancere. Chiar dacă scopul nos
tru nu urmărește, concret, reluarea acelui 
dosar (deși o astfel de întreprindere n-ar 
fi, socotim, lipsită de interes), se cuvine 
să menționăm că abundenta cazuistică 
aflată între coperțile lui ni s-a părut con
vingătoare, însoțită fiind de fotografii 
(înainte și după tratamentul cu Persicol, 
preparat pentru care Farago a obținut au
torizația M.S. în 1927, completîndu-1 în 
1.938) și declarații ale bolnavilor. Dacă ar 
fi să dăm crezare dosarului, și ce ne-ar 
împiedica s-o facem ?, ar însemna că un 
mare număr de pacienți, peste 50. poate 
chiar mai mulți, au fost salvați de la 
moarte (biletele de ieșire din spital, ana
lizele, probele anatomopatologice etc. in
vocate conduc spre această idee) grație 
Persicolului ! Păstrînd o firească rezervă, 
la care ne obligă, mai ales timpul, căci 
majoritatea pacientilor tratați, vîrstnici la 
acea dată, nu mai sînt în viață, avem da
toria să precizăm că, așa cum se înfăți
șează, cazuistica adunată de doctorii Fa
rago și Pop Tohăneanu deține, și peste 
ani, destulă putere de convingere ! Bună

oară, situația bolnavei M.D., 50 de ani, 
din Baldovinești, Olt : epiteliom spino-ce- 
îular al colului uterin (diagnostic pus la 
I.O.B.), supus iradierii în 27 de ședințe : 
externată fără mari speranțe și. după 5 
luni de tratament cu Persicol, vindecată 
clinic (apte, declarații etc. la dosar). Alte 
cazuri : B.B., 75 de ani, Romos, Hune
doara, cancer al pielii localizat la fată (cu 
fotografii lămuritoare). M.C.. 56. Beiuș, 
cancer mamar stîng. A.T., 60, Lupeni, re- 
ticulosarcom. E.D.. 50. Oradea, cancer de 
col uterin, D C., 64. Orăștie, cancer ma
mar drept, M.A., 48. București, reticulo- 
sarcom al amigdalei drente cu metastază 
ganglionară cervicală dreaptă („datorită 
tratamentului dv.. soția mea s-a vindecat 
și în prezent nu mai are nimic. Vă mulțu
mim din tot sufletul si vă rămînem veșnic 
recunoscători pentru binele ce ni l-ați fă
cut. salvîndu-mi soția de la moarte si
gură11), F.D., 38, Oradea, fibromatoză ute- 
rină malignizată, A.P.,44, Turnu Severin, 
cancer laringian etc. etc., toate aceste ca
zuri însoțindu-se, nota bene, de docu
mente medicale atestînd diagnosticul, gra
vitatea maladiei, tratamentul așa-zis cla
sic prescris și urmat (de regulă, roentge- 
noterapie), precum și, în final, vindecările 
sau ameliorările constatate după adminis
trarea Persicolului.

Evident, la timoul respectiv. autorii 
s-au străduit să aducă la cunoștința foru
rilor medicale rezultatele terapiei lor. S-au 
adresat, vizînd publicarea lucrării, Secției 
de științe medicale a Academiei R.S.R., 
primind, la 5 martie 1962, un răspuns 
semnat de președintele secției respective, 
reputatul profesor Ion Țurai. Un răspuns 
mai degrabă evaziv : „Lucrarea, pe lingă 
numeroase părți pozitive, conține și- unele 
lacune... în partea teoretică, sînt capitole 
in al căror conținut sînt exprimate teorii 
ce nu par a fi unanim admise de știința 
contemporană. Este necesară aprofundarea 
studiului experimental și biochimic pri
vind metabolismul humoral și celular al 
siliciului.11 în această idee, a aprofundării 
cercetărilor, Farago și Pop Tohăneanu 
au solicitat, imediat după primirea răs
punsului (care, nu-i așa, lăsa o poartă 
deschisă), să li se pună la dispoziție 19 
paturi într-un spital, „întrucît modestele 
noastre resurse materiale se găsesc depă
șite de cerințele actuale ale problemei11. 
Din păcate, cererea lor n-a trezit nici un 
ecou, pe marginea copiei adresei respec
tive, păstrată la dosar, fiind făcută men
țiunea „fără nici un răspuns din partea 
ministerului11. Cum Andrei Farago se apro
pia, la acea dată, de 80 de ani și cum Pop 
Tohăneanu nu mai era, nici el, tînăr (ieșise 
la pensie), chestiunea a fost abandonată, 
în 1965, farmacistul din Orășție a mai fă
cut o ultimă încercare (..în cariera mea 
de 42 de ani, ca doctor în farmacie și her
borist, m-am ocupat și cu creșterea și în
nobilarea plantelor medicinale. Fiind înar
mat cu cunoștințe fizico-biochimice și do
cumentat prin experiență profesională, 
mi-am luat sarcina de a elabora un pre
parat farmaceutic cu proprietăți terapeu
tice11 etc., etc.), dar nici aceea n-a fost în
cununată de succes. După care, viața mer- 
gînd înainte, peste Persicol și peste vin
decările lui, adesea miraculoase, s-a aș
ternut tăcerea, rămînînd numai dosarul 
pe care l-am avut, mai deunăzi, în față.

Numai că, deși octogenar el însuși, doc
torul Nicolae Pop Tohăneanu n-a aban

donat lupta. îmbărbătat de acțiunea re
vistei noastre pusă sub deviza „Chemăm 
în judecată cancerul !“, a hotărît să iasă 
din anonimat, trimițîndu-ne lucrarea sa. 
Care, mai spunem o dată, cuprinde o teo
rie privitoare la producerea bolii cance
roase, explicînd (ca să rezumăm) mcca- 
nismele transformării celulei potențiale în 
celulă tumorală. Ipoteza pleacă de la 
existența în organismul uman a unei ce
lule dotate cu un potențial biologic spo
rit, ea avîndu-și originea în țesutul coh- 
junctiv-mezenchimal și fiind reprezentată, 
în concepția autorului, de nevroglie. Ce
lulă rară, nevroglia s-ar naște în mediul 
substanței nervoase, fără a purta însă ro
lul acesteia (rolul neuronului), ci avînd 
numai sarcini de nutriție și susținere. Mai 
corect zis, nevroglia ar fi o celulă nedi
ferențiată, înzestrată cu protenie și conți- 
nînd un principiu energetic analog celulei 
nervoase. îndeplinind un rol impus de 
natură după principiul „trebuință11, ea 
ar avea capacitatea (susține doctorul 
Nicolae Pop Tohăneanu) de a imprima 
funcției un sistem aparte de manifestare 
a tropismului ieucocitei față de unele țe
suturi.

Ca unitate biologică de sine stătătoare, 
prin energia născută în intimitatea pro
ceselor ei sintetice, nevroglia poate primi 
sau respinge sarcini biologice, în raport 
cu natura lor fiziologică, normală sau pa
tologică. Membrana sa permeabilă lasă să 
intre și să iasă ce vrea, cît vrea si cît 
timp vrea, ceea ce conduce la o adevă
rată „strategie11 a celulei potențiale. 
Aceste calități conferă celulei un tin bio
logic propriu (fiziologic și. organic), tip 
care întreține raporturi cu condițiile de 
mediu și care creează sistemului său un 
feed-back. Prin această calitate, celula în 
discuție devine posesoarea unui mecanism 
cibernetic informativ, cu care jonglează 
între cerință și răspuns.

Energia specială a celulei potențiale, no
țiune asupra căreia autorul ipotezei in
sistă, poate explica științific comporta
mentul său. în diferite situații. De pildă, 
deși blocată total, nevroglia nu-și. pierde 
funcția vitală (o altă celulă este eli
minată de țesut din mediul său, cînd pro
toplasma ei, sediul procesului metabolic, 
se blochează parțial sau total), tocmai da
torită unei rezistențe aparte, exolicabilă 
prin potențialul ei superior. Acest poten
țial permite înlăturarea blocaiului și asi
gură redarea funcției fiziologice normale 
a celulei. *

Potrivit ipotezei, celula potențială 
biologică se transformă din normală 
în patologică prin intermediul fenomenu
lui fiziologic de oboseală (aici ar fi cheia), 
pe baza unor procese bio-fizico-chimice 
întreținute de. factori speciali. Rezultatele 
unor intense și îndelungate observații pri
vind oboseala celulei îl determină pe au
tor să considere acest fenomen drept punct 
strategic în viața materiei vii. Provenită 
din transformarea celulei potențiale, celula 
tumorală ar reprezenta, în țesutul în care 
a avut loc procesul, un element nou, dar 
numai din punct de vedere funcțional- 
fiziologic, ea necăpătînd proprietăți mor
fologice specifice, care să-i imprime un 
aspect morfo-structural distinct. în pre
zența oboselii, factorii tumorali își în
dreaptă antenele mai ales asupra activită
ții fizice a celulei, adueînd-o într-o si
tuație analogă stării de vasoconstricție. 
Stare care, prin intermediul unor alti in
dici fizico-chimici, generează dereglarea 
echilibrului osmotic, șl provoacă modifi
cări în presiunea intracelulară. Celula po
tențială, devenită tumorală, se comportă 
altfel. Deposedată de memoria care men
ținea controlul funcției ei normale, ea se 
înscrie cu o sensibilitate deosebită. 
Devine anarhică. Adoptă o comportare de 
„parazit11. Interesul ei, datorită forței pro
prii, intră în contradicție cu interesele ge
nerale ale organismului.

Lucrarea doctorului Pop Tohăneanu 
cum aminteam, 130 de pagini, întreprii 
rea noastră, de a surprinde esențialu 
numai cîteva fraze, fiind, evident, < 
cilă și plină de riscuri. Să încercăm, 
de cele expuse mai sus, o încheiere. 1 
togeneza tumorii menționează că pun 
de plecare e reprezentat de o singură 
lulă sau de cîteva alăturate. Acest 
îl îndreptățește pe autor să susțină e 
tența în țesuturi a celulei potențiale, 
tată cu un tropism aparte. Dacă toate 
lulele din cuprinsul unui țesut ar pos 
un tropism uniform față de factorii c 
cerigeni, combate autorul o opinie azi 1 
Vehiculată, atunci tumora ar cuprinde, 
la bun început, o mare masă de cel 
Numai că, faptul pare dovedit, ea e 
apariție, minusculă și nu voluminoi 
Presiunea, factor fizic esențial în conc 
ția autorului ipotezei, joacă un rol for 
important în procesul transformator, 
menține echilibrul constant al elemente 
celulei, imprimîndu-le acestora funcția 
ziologică normală. în faza de debut a 
nomenului de oboseală, această fum 
normală se modifică prin schimbări 
poziția topografică a elementelor celula 
Modificarea tabloului topografic intra 
lular dă celulei o sensibilitate function 
exagerată față de impulsurile exterior 
creînd acesteia o perioadă critică, un 
de anaerobie pasageră, cînd celula, 
trată într-un climat deosebit, altul de 
normal, „înnebunește11. Ea lasă, ca o cc 
secință legică, cale liberă diverșilor age 
și factori tumorali, care produc îmboln 
virea.

E acesta, veți fi de acord cu noi, 
punct de vedere. Bun sau rău, rămîne 
văzut. Cert e că fenomenul fiziologic 

»oboseală celulari poate deschide căi r 
în biologie, momentul trecerii unei ceh 
de. la normal fiziologic la anormal pat 
logic nefiind încă pe deplin elucidat. I 
adăugăm că, în 1973, teoria medicului or 
dean a fost solicitată spre publicare । 
o casă editorială (Urban & Schwartze 
berg) din R.F. Germania, „care ar 1 
cu plăcere în studiu lucrarea Dv., fiii 
adecvată de a. fi tradusă și publicată 
limba germană11. Dintr-o reținere, expl 
cabilă nu doar prin vîrstă, autorul a r< 
fuzat să dea curs invitației respectiv 
apreciind că normal și firesc e ca ipotes 
sa să vadă lumina tiparului în Români 
Acest lucru însă nu s-a întîmplat pent * - 
că, primind de-a lungul timpului r 
punsuri nu tocmai limpezi, a renunța 
S-a decis într-un tîrziu s-o facă public: 
din motivele anunțate mai devreme.

Și ar mai fi ceva. în toată această pt 
rîoadă, dacă am înțeles bine, doctori 
Nicolae Pop Tohăneanu nu s-a limitat 1 
fundamentarea unei teorii privitoare 1 
mecanismul producerii boii canceroase, < 
a și aplicat, prin metode numai de dînst 
știute, o terapie anticanceroasă avînd c 
punct de plecare tocmai experimente! 
sale mal vechi (Persicolul) și ipoteza re 
feritoare la celula potențială biologică 
Terapie care, aici medicul orădean a fos. 
ferm, a dat rezultate deosebite,. încura> 
toare. L-am rugat să ne pună la dispoziț) 
cazuistica sa. Cu decență, n-a acceptat 
declarîndu-ne însă că e gata, oricînd, s-< 
prezinte unor foruri medicale, științifice 
capabile să judece utilitatea demersulu 
său. Nu ne rămîne altceva de făcuit decî 
să înaintăm propunerea celor în drept st 
se pronunțe, aducîndu-le aminte că doc
torul Nicolae Pop Tohăneanu nu mai a 
tînăr și că ar fi păcat ca ipoteza sa, vala
bilă sau nu, să dispară o dată cu autoru ■ 
ei. Nu cerem, și cu asta am pus punct, 
decît o analiză dreaptă, chiar dacă tîrzie, 
decît un răspuns la căutările de-o viață 
ale unui medic orădean. Vom reveni.

OVIDIU IOANITOAIA M

Date noi în experimentul Voinea
Desigur, mulți dintre dumneavoastră își 

mai amintesc ultimul articol publicat în 
revista „Flacăra11. Ia sfîrșitul anului trecut, 
mai precis în numărul 49 din 9 decembrie, 
în legătură cu experimentul lulică Voinea. 
Ne permitem să începem, de data aceasta, 
exact eu frazele ce le spunea, cu acel pri
lej, dr. Romulus Bengescu — cercetător 
principal grad III la Institutul Pasteur, 
membru in comisia specializată in cancer a 
Ministerului Sănătății, subcomisia de on- 
cblogie comparată : „Eu vă spun : în două 
trei săpiămîni vom sta de vorbă.. Se vor 
contura primele rezultate. De aceea, lucrul 
cel mai important, după părerea noastră, 
îl reprezintă colaborarea eu lulică Voinea. 
El va trebui să fie cel care să-i funda
menteze produsul11. Deci, fără să mai Iun- < 
gim vorba, dr. Romulus Bengescu ne 
promitea : două, trei săptămîni. Dar, de 
atunci au trecut exact trei luni. Ne-am 
permis, în ultimele zile, să ne deplasăm 
acolo unde se face experimentul și să stăm 
de vorbă cu cei care, într-un fel sau altul, 
sînt răspunzători de bunul mers al lucru
rilor.

Dacă ar fi să luăm și să analizăm punct 
cu punct protocolul- și să vedem ceea be 

s-a făcut situația s-ar prezenta în felul 
următor :

1) Laboratorul Central Sanitar Veterinar 
do Diagnostic va efectua un examen he
matologic și serologic ai întregului efectiv 
de bovine adulte din ferma Roșia. în urma 
acestor examene s-au ales pentru experi
mentare animalele trecute în anexă. Pri
mul punct din protocol s-a respectat. Exis
tă în dosar buletinele de anailză din data 
de 27 ianuarie și 28 februarie.

2) Preparatul dr. lulică Voinea va fi 
inoculat strict intravenos în doză de 15 
ml/cap timp de 6 zile consecutiv înoepînd 
cu ziua de 5 decembrie 1983. în prima zi 
se va proceda la o inoculare de probă pe 
un lot de 5—10 animale. Pe toată durata 
experimentului inocularea va fi supravhe- 
gheată de un medic veterinar din cadrul 
I.S.V.-Buc., notîndu-se toate reacțiile apă
rute. Cei care semnează bultinele de ana
liză sînt doctorii Ilie Barna și Alexandru 
Mihnea. Conform datelor din buletinele de 
analiză experimentul n-a început pe data 
de 5 decembrie, ci mult mai tîrziu. Apoi, 
ne permitem să inserăm ceea ce am aflat 
de la ing. Vladimir Tâutu, șeful fermei 
Roșia : „Noi, cei de la fermă, am înțeles 

importanța acestui experiment. în acest 
sens, am pus la dispoziție tot ceea ce ni 
s-a cerut. Noi n-am intervenit și nu i-am 
deranjat cu nimic pe cei care au coordonat 
lucrările. S-a luat o primă probă. Ni s-a 
spus că n-a fost concludentă și, autnci, s-a 
luat o a doua. Rezultatele nu le știm încă. 
Nu înțeleg de ce n-a fost invitat la experi
mente și doctorul lulică Voinea ? 1 Afirm 
acest lucru fiindcă, la un moment dat, 
soluția care trebuia administrată își schim
base culoarea. Știu că s-a luat legătura 
telefonică cu Aradul. Nu știu ce s-a vorbit, 
dar una era să fie lulică Voinea aici și 
alta să i se comunice prin telefon (n.r. în 
nici un punct din protocol nu s-a specifi
cat că ar fi bine să vină și lulică Voinea 
la experiment.)

3) Lotul pe care se execută inoculările 
experimentale va fi examinat clinic notîn- 
du-se toate afecțiunile (metrite, afecțiuni 
podale, mamite etc.) în afară de cele două 
buletine de analiză a sîngelui la dosar nu 
se mal specifică nimic. De acum încolo 
este foarte tîrziu. Deci, acest punct din 
protocol n-a fost resoectat.

4) Se va înregistra producția de lapte la 
începutul experimentului și la terminarea 
acestuia. Am stat de vorbă cu îngrijitorii 
Vasile Alexandroaie, Constantin Timofte,- 
Constantin Istrate și cu ing. stagiar Dan 
Călin. Am aflat de la aceștia că s-a obser
vat o creștere a producției de lapte șl că 

animalele se simt bine. Cu cît a crescut 
producția de lapte ? Nu se știe. „Noi nu 
ne-am ocupat de experiment și n-am avut 
drept sarcină acest lucru. Dacă ni se spu
nea notam totul. La început am văzut tot- 
felul de specialiști care ne-au deschis 
poarta. Dar, de Ia un timp n-a mai venit 
nimeni pe la noi11. Deci, și acest punct al 
protocolului a fost sărit.

5) In perioada experimentului se inter» 
zic acțiuni sanitar veterinare profilactice 
(vaccinări) și alte probe. Acestea vor îi 
reluate după 14- zile de la terminarea ex
perimentului. Acest punct a fost respectat.

6) Animalele îmbolnăvite din lotul de 
experimentări vor fi tratate notîndu-se 
toate medicamentele folosite. După toate 
cele aflate, n-a fost cazul.

7) Laptele și carnea provenite din 
eventualele sacrificări în condiții deose
bite de la animalele din lotul experimen- 
tal pot fi puse în consum fără restricjl v 
sanitar veterinare. Aici, la acest capitol, 
am aflat un lucru : șeful fermei ing. Vla
dimir Tăutu a fost înștiințat câ se dorește 
să se sacrifice două animale. în ideea de 
a se face un amănunțit examen de labo
rator. Animalele au fost alese — dar cei 
care trebuiau să vină, adică specialiști, 
n-au mai dat pe la ferma Roșia.

8) Examenele hematologice și serologice 
vor fi repetate la următoarele intervale 
după termniarea experimentului : 24—48
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Logica naturii, logica vieții FĂRĂ PREJUDECĂȚI

• Cu Ștefan Odobleja-jr. despre cibernetică și părintele său I»1 •

• O vioară Stradivarius ’n „Casa Odobleja"? 9 Prin Arhiva 
sentimentală" de la Radio-Cluj; ® Cînd înflorea cireșul docto
rului Odobleja ... ® Clujul și „Moștenirea Odobleja"; • O emo
ționantă invitație la Strehaia; • Ciudata omisiune a unui ciber- 
netieian român ! ® Confesiunile primului recenzent al Psiholo
giei Consonantiste, Gl. mr. (r) dr, Constantin Atanasiu

LL col. dr. Ștefan Odobleja (13 octombrie 1902 — 4 octombrie 1978), s-a 
născut la Izvorul Aneștilor (jud. Mehedinți), a urmat liceul la Tr. Severin, 
iar apoi Institutul Sanitar Militar din București (1922—1928). A fost medie 
militar în numeroase garnizoane timp de 18 ani. în 1948 s-a pensionat Ia 
eerere, a (ost înaintat la gradul de loeotenent-colonel si s-a retras în satul 
natal unde a continuat să scrie o altă operă monumentală, „Logica Rezonan
ței", întinsă pe multe mii de pagini de manuscris : peste 15 009 1

Continuind dialogul cu ing. Ștefan Odobleja-.ir„ fiul savantului, în pre
zent analist de sisteme informatice la Centrul Teritorial de Calcul Electro
nic Drobeta-Tr. Severin, răspunzind interesului deosebit al cititorilor noștri, 
vom încerca să conturăm și alte aspecte mai puțin cunoscute din activitatea 
dr, Ștefan Odobleja.

— A revenit des îsi dialogul nostru „Logica Rezonanței". Cunoscînd 
povestea „Psihologiei Consonantiste" și aflind despre existența acestui ma
nuscris, multi cititori ne-au întrebat de ce se tărăgănează publicarea.»,

— De ce ? Sincer să fiu, nu știu ! Și nici nu înțeleg.
— Au trecut totuși 6 (șase) ani de Ia definitivarea manuscrisului...
— Așa este, din nefericire ! Aud însă în ultima vreme tot mai multe voci 

din afara țării ce dau tîrcoale manuscriselor. De aici vine îngrijorarea mea : 
mă tem ca-ntr-o bună zi să nu aflu că pe nu știu ce meridian s-a mai 
născut un... Wiener ! Nu de alta, dar s-au găsit și prin preajmă sprijinitori.

— De pildă ?
—' Voi exemplifica. Se știe că în Istoria filosofici românești, opera Iul 

Ștefan Odobleja nu e consemnată. Nimic suspect. A apărut într-o vreme cînd 
Ștefan Odobleja nu revendicase încă fireasca repunere în drepturile știin
țifice ce i se cuveneau. Dar ce trebuie să gîndim despre un articol apărut 
vreo 8 ani mai tîrziu în „Forum", în care un reputat cibernetician român îl 
„uită" pe Odobleja, probabil din cauza celor vreo 80 de nume înșiruite pe-aco- 
lo, nemairămînîndu-i spațiu tipografic...

— Apropo de Wiener. Ce știți despre colaborarea lui eu Rosenblueth ?
—■ Aș răspunde altfel la această întrebare : se știe că ne-a vizitat țara 

nepotul Iui Rosenblueth. din Mexic. El este de altfel chiar președintele Aso
ciației de Cibernetică din Mexic. La Amsterdam, la al iV-lea Congres al 
Organizației Mondiale pentru Sisteme și Cibernetică a și prezentat o foarte 
interesantă comunicare, susținînd și argumentînd că Cibernetica aparține 
unchiului său ! Și e foarte mult adevăr-în asta : Rosenblueth are merite in
contestabile în „zidirea" Ciberneticii ! De la el, Wiener a cumpărat pur și 
simplu manuscrisul cu partea ce conținea „feed-back“-ul. Numai că la aceste 
elemente se impune o precizare rezultată din investigațiile făcute pînă în 
prezent : încă în anii 1939—1940, medicul mexican, dr. Rosenblueth, a fost 
primul care l-a înțeles pe Odobleja, studiindu-1 cu toată atenția, deoarece 
în cele 831 de pagini ale Psihologiei Consonantiste întrezărea un orizont nou 
în știință ! Cit despre colaborarea cu Wiener, sigur, ea a existat. Adică a 
profitat in cel mal înalt grad de munca și inteligenta lui Rosenblueth, ca de 
altfel și a lui Bigelow, a lui Shannon, a lui Walter Pitts și a cîtor altora ! 
Și peste toată truda lor s-a-ncoronat Rege al Ciberneticii î

— La masa rotundă organizată la Lugoj de către Fundația Europeană 
„Drăgan" care a beneficiat și de participare internațională, apropiatul cola
borator al savantului Ștefan Odobleja, ing. Sielian Bajureanu, afirma că a 
trecut vremea discuției despre „prioritate" î

— Dacă această discuție mai continuă totuși, părerea mea că ea se-nvîrte 
în jurul unor amănunte insuficient de clar elucidate. De pildă, există destule 
prezumții că Wiener a studiat cartea tatălui meu : Psihologia Consonantistă 
s-a difuzat la Paris, pe-atunci indiscutabil capitala culturii europene, spre 
care gravitau cercetători din toate țările lumii. E apoi consemnarea-recenzie 
din revista americană „Psyhological Abstracts" apărută în 1941 sub semnă
tura lui Strong S. M. Vine apoi momentul București 1937, cînd medicul șef al 
Marinie americane William Seeman Bainbridge a prezidat Congresul Inter
național de Medicină militară. Atunci și acolo s-a distribuit tuturor particl- 
panților prospectul Psihologiei Consonantiste. Atunci și acolo, înaintea difu
zării la Paris, cartea a devenit bun internațional. Și rețineți : Bainbridge nu 
era un novice ! A-nțeles bine și clar sensul cercetărilor lui Ștefan Odobleja 
de vreme ce în' cadrul departamentului din care făcea parte se înfiripaseră 
deja cercetări pentru mașinizarea gîndirii, la care aportul principal l-au 
avut medicii. Și mai adăugați la toate acestea și faptul că Psihologia Cbnso- 
nantistă a fost difuzată în cea mai internațională limbă a anului 1938 : fran
ceza ! Ce mai lipsește 1 Eu zic că nimic. Poate doar din orgoliu, căutăm o 
confirmare scrisă de însuși Wiener. Eu zic că trebuie să existe și așa ceva. 
Ar trebui poate pentru asta o cercetare mai amănunțită ă arhivelor vremii.

_ — Știu eă v-ați întilnit și eu generalul-maior (r) dr. Constantin Ata
nasiu, autorul celei dinții recenzii a Psihologiei Consonantiste...

— A fost o mare satisfacție pentru mine această tntîlnire. Generalul 
Atanasiu l-a cunoscut pe tatăl meu în anul 1935. Era pe-atunci redactor șef 
al revistei „Spirit militar modern", in care Ștefan Odobleja avea să publice 
trei articole. Primul, „Teoria și practica" (1938) în care aducea argumente 
pentru întărirea școlii, astfel îneît teoria să susțină practica, spre a condu re 
mai repede și mai bine la efectele dorite. Al doilea „Cantitate și calitate" 
(1939), e cu valabilitate de lungă bătaie : calitatea implică pregătire ; Teoria 
e practică în stare potențială ; Cantitatea e o simplă măsură, în timp ce ca
litatea e un sens. Acestea sînt principalele idei ce le-a transmis și le-a dez
voltat. Cel de-al treilea articol, „Simetria și dualismul" care a fost publicat 
în anul 1941, reia o idee de mare valoare conținută de Psihologia Consonan
tistă : principiul binarității, afirmînd că orice întrebare are două posibilități 
de răspuns — da, nu, iar orice noțiune are și o contranoțiiine. Peste ani, prin 
1977 cînd Ștefan Odobleja s-a reîntîlnit cu generalul dr. Atanasiu. și-au pro
pus să-nceapă o interesantă colaborare, cu gîndul la întocmirea unui amplu 
studiu asupra consonantismului, privind teoretic activitatea psihică a omului. 
Dar întilnirile acestea însemnau deplasări la București, însemnau cheltuieli. 
Iată ce-i scria tatăl meu generalului Atanasiu : „Eu trăiesc singur, modest,. 
dar nu spun că în „mizerie", fiindcă în mizerie cu adevărat am trăit în răz
boi" (...) „Fac ce pot, dar să nu vă închipuiți că mai pot ea în 1938" (...) 
„Mi-e tare greu să vin la București. O deplasare înseamnă pentru mine să 
cheltuiesc mica mea pensie pe două luni".

—• Dar în recenzia apărută în „Spirit militar modern", în anul 1939 e® 
scria generalul dr. Atanasiu ?

— Voi cita finalul recenziei : „Credem, că este cel mai îndrăzneț psiho- 
fizieian, ce! mai modern și totodată cel mal reușit. Activitatea lăudabilă a 
d-Iui cpt. medio dr. Odobleja nu va scăpa, sperăm, atențiunii celor în drept, 
militari și civili, ea făcînd proba elocventă a unei puteri de muncă știin
țifică, vrednică de a I se pune la îndemână mijloacele necesare. Atunci, cînd 
cineva izolat in Lipcani, scrie două volume compacte de știință în limba 
franceză și își tipărește pe cont propriu lucrări aiît de costisitoare numai din 
interes științific, merită ca acest efort să fie semnalat și încurajat".

— Apropo de „izolare". Primea multe vizite în str. Deceba! 72 ?
~ Foarte multe ! Veneau cunoscuți și necunoscuți din toate părțile țării. 

In genera], toate vizitele îl bucurau. Tin minte vizita dr. Stănciulescu-Mehe- 
dinți, un apropiat prieten al său, care în amsl apariției la Paris a Psihologiei 
Consonantiste se afla chiar acolo ! Ce extraordinar ar fi fost, zicea dînsu, 
să fi avut intuiția să urmărească destinul parizian al cărții ! Era luna aprilie 
și discutau împreună sub cireșul din grădină. La despărțire, dr. Stănciules- , 
cu-Mehedinți i-a mărturisit că dorește cît mai curînd să-1 revadă pe Odo
bleja, spre sfîrșitul lui mai, cînd va susține o nouă conferință la Drobeta- 
Tr. Severin. Cînd a auzit de sfîrșitul de mai, tata a făcut imediat‘o corelație 
eu., natura, pe care o iubea enorm : „poate pină atunci se coc și cireșele 
mele"... Dar poate cea mai impresionantă vizită pentru savantul Ștefan Odo
bleja a fost cea a unui dascăl din Strehaia, profesorul Protopopescu. Venise 
să-1 invite la Liceul din Strehaia, spre a se întîlni cu profesorii și elevii, 
spre a discuta despre Cibernetică și Psihologia Consonantistă.

— Și a fost la Strehaia ?
. — Da, iar cu acei prilej, foarte emoționant pentru părintele meu, la 

Liceul din Strehaia s-a constituit Societatea „Ștefan Odobleja", care are nu
meroase activități, între care și organizarea unor sesiuni științifice anuale, 
Ia care participă elevi și profesori. Cu prilejul aniversării a 80 de ani de la 
nașterea sa, în cadrul unei sesiuni omagiale, la Strehaia a fost invitat și unul 
din apropiații săi colaboratori, ing. Sielian Bajureanu, cel care a susținut 
la Amsterdam comunicarea tatălui meu „Unitate și diversitate în cibernetică".

— Se vorbește mult' despre pasiunile savantului dr. Odobleja, iar în 
jurul acestor discuții s-a auzit și despre o vioară...

— Stradivarius L.
— Exact. Care e adevărul ?

— O cumpărase în război eu bani grei. Ținea mult la vioara aceasta, 
ce-î întovărășea în lungile sale clipe de meditație. Avea într-adevăr și o. 
inscripție „Stradivarius". în preajma morții m-a rugat să am multă grijă de 
ea. Am avut totuși curiozitatea să știu adevărul și am supus-o unei exper
tize . specializate. Adevărul este că vioara a fost construită Ia Cremona în 
anul 1713 și are vechimea lemnului și rezonanța de calitate excepțională.

— De Ia viori și de la Cremona să ne apropiem de Arhivele sentimentale 
ale Clujului. Mat întîi aș vrea să vă-ntreb dacă știți despre invitația adre
sată în 1976 dr. Ștefan Odobleja de a participa la Simpozionul „Informatica 
și conducerea" organizat anual ia Cluj pentru a-și susține punctul de vedere 
privind paternitatea Ciberneticii. Necunoscîndu-se la acea dată adresa. In
vitația a fost adresată Direcției sanitare județene eu rugămintea de a fi m~ 
minată Iui Ștefan Odobleja. Era o inițiativă a dr. Vasile Peteanu, președintele' 
comitetului de organizare a prestigiosului simpozion clujean...

— în orice caz invitația n-a ajuns niciodată la tatăl meu, care cu toată 
situația materială pe care o avea, ar fi participat ai mare dragoste. Știu 
însă că în anul 1978 a primit de la Cluj, prin intermediul unor oameni de 
bine, un Almanah de informatică, .ale cărui pagini aveau să găzduiască ediție 
de ediție „Dosarul Odobleja".

CONSTANTIN MUSTAȚA ■

Cva urma)

>re, 14 zile, 30 zile. Nici acest punct, de- 
tsebit de important, n-a fost respectat, 
Sele două buletine de analiză vorbesc de 
la sine, (buletinul din 9/27101.84 — spune 
clar : primul control : 13.12.83, al doilea : 
2.01.84, iar control UI pe data de 9.01.84).

9) In funcție de rezultatele controalelor 
efectuate după terminarea experimentului 
se pot stabili examene hematologice și 
serologic© suplimentare. încă nu este ca- 
cazul și momentul să comentăm acest ca
pitol.

Pe scurt așa se prezintă datele proble
mei. Nu putem încheia fără a aduce în 
discuție și alte cîteva păreri autorizate. 
Dr. îsac Ciprian, director general adjunct 
din D.G.A.I.A. — București, ne-a spus : 
„Am intrat în posesia primului buletin de 
analiză făcut după tratamentul lui lulică 
Voinea. Buletinul, în sine, este foarte greu 
de interpretat pentru simplul fapt că este 

v-^ătut la mașină, la un singur rînd și pe 
o parte și pe alta a paginii. Multe dintre 
&ite nici nu se văd. Dacă este normal așa 
ceva ? Cred că mai mult este vorba despre 
un viciu de formă. Din cîte cunosc, din 
cite am aflat, din cîte sînt informat, sînt 
ceva modificări în bine. Coordonarea bu
letinului de analiză, cît și interpretarea 
lui o va face conf. dr. Aurel Popoviciu de 
la catedra de boli infecțioase de la Facul
tatea de Medicină Veierina^ Aveți toată 
imaederaa. Am să mă ocump personal de 

acest experiment. Dacă nu va fi conclu
dent, cel de la ferma Roșia, o să hotărăsc 
să se facă altul, cu o Supraveghere mult 
mai atentă, la cabinetul nostru din Ilioara. 
Exact cum spunea cineva : fără interese, 
fără dezinterese și fără invidii."

Conf. dr. Aurel Popoviciu : „lulică Voi
nea mi-a fost student. Am fost solicitat 
și am răspuns cu mare interes pentru a 
urmări acest experiment. Animalele au 
fost tratate, din cîte știu, după indicațiile 
autorului și supuse la două controale : se
rologic și hematologic. Urmează a se face 
un control definitiv zilele acestea. Pînă 
în momentul de față rezultatele nu sînt 
concludente pentru a confirma sau in
firma valoarea terapeutică a tratamentu
lui elaborat de colegul Voinea. Doresc să 
fiu cît mai obiectiv. S-a vorbit, foarte 
mult, că medicamentația Voinea este em
pirică. Pe mine, personal, nu mă intere
sează. Mă interesează, rezultatele. Pe masă 
am tabelele rezultate. din prima testare, 
într-adevăr, sînt foarte multe greșeli de 
dactilografiere și se citesc foarte greu. 
Viitoarele buletine sperăm să corespundă 
din toate punctele de vedere. Și încă 
ceva : un asemenea experiment nu poate 
da rezultatele — cum spunea cineva — în 
două, trei săptâmîni. Cine afirmă acest 
lucru nu cunoaște munca de cercetare. 
Trebuie timp.

SORIN POSTOLACHE ■

Mei m premieră
Medicament anestezic 

de suprafață
Invenția aparține unui colectiv 

alcătuit din farm. Bela Olâh, dr. 
Aurel Stan și dr. Șerban Duțescu, 
toți din Oradea, titulatura brevetu
lui de invenție fiind întreprinderea 
de antibiotice Iași. Produsul este 
destinat unor lucrări de chirurgie, 
anestezologie, urologie, medicină 
internă și O.R.L. Pe această bază se 
asigură o anestezie de suprafață 
rapidă și durabilă, regiunea supusă 
tratamentului devenind nedureroa- 
să. Autorii au prevăzut în acest 
scop folosirea xilinei care este în
globată într-un gel de metilcelulo- 
ză. Test de stimulare a secreției 
gastrice acide.

Autorul acestei invenții este cu
noscutul medic Ioan Pușcaș din 
Simleul Silvaniei. Reamintim că. 
In mod obișnuit, pentru aprecierea 
capacității .secretarii a stomacului, 
se folsește testul de stimulare cu 
histamină acid-fosfat, în doză de 
0>04 mag/kiloeorp, sau așa-numitul 
test Kay, Folosit în întreaga lume.

el prezintă totuși un dezavantaj ; 
nu stimulează întreaga masă de 
celule parietale gastrice. Procedeul 
propus de doctorul Pușcaș corec
tează acest inconvenient, realizing 
un test perfect de stimulare a se
creției gastrice la om, explorind 
capacitatea secretorie reală a sto
macului. Se folosește în acest scop 
un agent de stimulare, obținut prin 
asocierea histaminei cu ionul de 
calciu din orice sare de calciu ad- 
ministrabilă parenteral.

„Rubin", un nou soi 
de gogoșor

Noua legumă a fost obținută prin 
încrucișări succesive și se cultivă 
deocamdată la Institutul de cerce
tări pentru legumicultura și flori - 
cultură. Vioara, județul Giurgiu. 
Ardeiul gogoșar „Rubin" dă fruc
te uniforme ca mărime, intens co
lorate, iar partea cărnoasă atinge 
o grosime între 10—14 mm. Alte 
avantaje : fructele sînt în proporție 
de 75% de calitatea extra și I 
coacerea se face în circa trei zile, 
iar producția este de 45—50 tone la 
hectar. Autoarea invenției, inginer 
Maria Tănăsescu.



onorată instanță ,, A posed q fără să te bucuri
a moralei nu înseamnă nimic''

• Destituire previzibilă « Este necesară ieșirea din indiviziune • Un destin renăscut °

Opt luni în derivă pe corabia iluziei
Răvășit de lupta ce-o purta cu șine 

Însuși pentru a suporta această clipă a 
judecății, Moga Matei vorbea mai ales cu 
mîinile ; rareori își ridica privirea din 
pămînt și atunci schița mai mult miș
carea, încercînd doar să vadă dacă vor
bele sale, rupte silabă cu silabă, mai sînt 
ascultate de cineva, I se părea că vor
bește de upui singur, așa cum 1 se în- 
tîmplase de-atîtea ori în ultima vreme. 
Nu, acum e cu totul altceva. Aproape 
două sute de oameni, bărbați și femei, 
mai ales femei îl priveau tăcuți, mirați 
de ceea ce aud. Nu le vine să creadă că e 
un fost coleg de-al lor. un coleg de-al lor 
cel care, iată, cu noduri în glas li se des- 
tăinuie cu astfel de vorbe : „da. oameni 
buni, v-am înșelat...". „...Eram, cum să vă 
spun, o știți și dumneavoastră, pentru a 
cincea oară în această țară. Plecasem cu 
Mltroi, de aici de la Tînăra Gardă, și cu 
alți doi colegi de la Roșiori. începusem 
bine treaba pentru care venisem la par
tenerul nostru, Karl Meyer din Oberts 
hausen de lingă Frankfurt, stăteam la 
hotelul firmei ca și alte delegații și lu
crurile s-ar fi sfîrșit cu bine șl în ceea 
ce mă privește dacă nu s-ar fi ivit indi
vidul acela. Georg, angajatul lui Meyer 
pentru probleme gospodărești, sau dacă 
măcar uita să-mi comunice că m-a cău
tat Horia. Horia Orenstein e fiul din pri
ma căsătorie al actualei mele soții, fiul 
meu, Moga Dragoș, era acasă, la Bucu
rești și abia aștepta, cred, să mă întorc, 
mă rugase să-i aduc cîteva lucruri și 
știți cum e nerăbdarea copiilor. De Ho
ria, zic, nu mă lega și nu mă leagă ni
mic, el ca și tatăl care l-a abandonat, au 
luat drumul străinătății, totuși e fiul so
ției, viața ne-a pus alături o vreme și nu 
puteam spune că nu știam despre cine e 
vorba. M-a căutat o dată, m-au căutat, 
adică a venit cu nevastă-sa, a doua oară 
și, pînă la urmă, n-am avut încotro, 
ne-am întîlnit și, avînd și niște interesa 
personale, le-am făcut o vizită. S-au ară
tat tare curtenitori, cum nu fuseseră 
aiciodată în țară, tati-n sus și tati-n jos, 
de unde le venise dragostea asta habar 
n-am, că pînă atunci, pe cînd nu erau 
încă plecați pe urmele lui tat-su ăla ade
vărat, abia de ne ziceau du-te-n colo. Ce 
mai, făceau toate celeă, și cîte nu pot 
face niște oameni cil gînduri ascunse, ca 
să-mi descopere fel de fel de calități, de 
merite, de iscusințe,- să-mi gîdile amorul 
propriu. Șl eu, prostul de mine, nici nu 
ml-am dat seama cum mă-mpingeau sipre 
prostie".

își trage sufletul într-un oftat prelung, 
ridică iar pentru o clipă ochii și simțind 
parcă nedumerirea din privirile celorlalți, 
reia grăbit povestirea ca pentru a scăpa 
de-o povară :

— Bag’ seama, otrava pe care ei mi-o 
strecurau puțin cîte puțin în ceșcuța de 
cafea, naturală sută la sută, în păhăru
țul cu vin franțuzesc, spaniol, de Rhin, 
de care vrei, cît mai cu seamă în felu
ritele vorbe despre cîte sînt și cîte pot fi 
pe-acolo își făcea efectul. Că nu-i bine 
să se știe pe unde-am fost, ce-am făcut, 
că nu știu ce mi se poate întîmpla, și, 
uite-ășa, nu le-am zis nimic celorlalți, iar 
atunci cînd ei băgaseră de seamă că eu 
începusem să mă cam însingurez, parcă 
așteptau să le zic ceva, așa mă priveau, 
sau poate ml se părea mie, da’ n-am avut 
curajul să le spun. Ce mal, începusem 
gă mă scald în minciună.

Din nou își ridică privirea și din nou 
aceeași senzație că vorbele pe care le 
spune n-au destulă putere să-1 facă în
țeles în toate părerile lui de rău.

— Și-am fugit ca un om de nimic. în 
seara cînd trebuia să ne întoarcem, cînd 
ceilalți din grupul nostru se aflau în
tr-un hol, la un televizor, era fotbal, eu 
am șters-o hoțește. Bineînțeles, cu Horia 
și Dana, care veniseră, chipurile, să mă 

conducă și care, eu nu mă gîndeam să 
am atîta curaj al nerușinării, chiar îmi 
cumpărasem în ziua aceea piese de vreo 
200 de mărci pentru Volkswagenul de- 
acasă, m-au luat pur și simplu cu ei, nu 
știu nici acum, nu-mi dau seama cura 
și în ce fel am ajuns la Offenbach, adică 
la ei. îmbrățișările și atențiile lor drăgăs
toase mă înecau de emoție, ce mai, și. 
cînd printre tati drag și tati scump, gîn- 
durile adevărate au început să fie rostite 
mai pe-nțeles, eu nu-mi mai simțeam 
mintea pe toate picioarele. Mi-au dat 
a înțelege că Horia n-avea o si
tuație prea roză și că relațiile mele la 
firma Karl Meyer, unde eram cunoscut 
și apreciat, i-ar putea fi de folos, cum 
m-ar putea răbda inima să nu fac pentru 
el un mic sacrificiu, apoi mi-a împuiat 
capul despre nu știu ce șanse pe care 
le-ar avea un meseriaș ca mine, apoi 
m-au topit cu grija lor pentru viitorul lui 
Dragoș, a lui fi-miu de-acasă, care deve
nise dintr-o dată frățiorul. Și apoi buni
cul dinspre mamă era șvab, mi-au amin
tit ei, am aici toate drepturile, care și 
la ce-mi trebuiau hu m-am întrebat 
atunci, dar, ce mai, m-au îmbrobodit. Și 
m-am îmbrobodit, dumezeu știe cum, 
chiar eu și încă binișor peste amîndoi 
ochii, O clipă, parcă nu-mi pierdusem de 
tot mințile, i-am repezit, le-am zis clar, 
nu, asta n-o fac și ei n-au avut încotro, 
mi-ău promis „mîine te ducem noi la 
aeroport, la Frankfurt pe Main dar au zis-o 
așa să mă liniștească și apoi, pe îndelete, 
au reluat povestea, și eu prostul, după ei ; 
pe alte căi, mai ocolite prin același la
birint de vezi tu asta, vezi tu alalaltă, 
de pedeapsă tot nu scapi, din moment 
ce-ai lăsat biletul, da, lăsasem, pus de 
Horia, un bilet la hotel, că si intenția se 
condamnă, vorbe din astea, care zăpăcesc 
omul și nu mai știe încotro se duce și 
uite-așa, avionul a plecat fără mine.

A doua zi. zi fierbinte de început de iulie, 
cînd colegii Împreună cu care fusese 
trimis să-și sporească priceperea profe
sională primeau îmbrățișarea celor de- 
acasă, Moga Matei', îmbarcat cu voie, mai 
fără de voie, zice el astăzi, pe corabia 
iluziei, începea călătoria în derivă pe 
marea înstrăinării.

Despovărat, cîte puțin, prin mărturisi
rea ce-o face în fața celor cărora le cere 
să le redevină din nou tovarăș de mun
că, de rușinea pe care nu i-o dorește nici 
celui mai aprig dușman, M. M. vorbește 
acum cu privirea ridicată și într-un ritm 
ce-i divulgă nerăbdarea de a se elibera 
cît mai repede de coșmarul ce i-1 pro
voacă chiar și numai aducerea aminte. 
Cum bănuițt, poate, dragostea celor doi iu
bitori fii adoptivi s-a stins brusc chiar de-a 
doua zi cînd și ușa aparțamentului lor din 
strada Bedina. din Offenbach, s-a închis 
cam definitiv în urma celui care pentru 
cîteva zile fusese „tati drag". Generoși, ne
voie mare, i-au cumpărat un bilet, l-au ur
cat în tren și, uitînd să-i spună, după vorba 
locului, aufwicdersehen i-au făcut vînt la 
Nurenberg. De unde. în liniile sale esen
țiale, povestea lui M. Moga e aidoma cu 
poveștile tuturor celor care, părăsindu-și 
țara, dintr-o parte sau alta- a Europei, 
ajung șă caute pe-aici potcoave de cai 
morți său buldogi cu covrigi.în.coadă". La 
Oficiul de Cruce Roșie, aflat chiar în 
gară, formalitățile sînt sumare și opera
tive. Politicos ți se cere pașaportul, îl 
predai cu o ezitare mai mult sau mai 
puțin vizibilă, de parcă ai presimți că în 
clipa în care ai făcut-o ți-ai pierdut 
identitatea. Chiar asta e, zice M. M. cu
tremurat, cînd mi-au luat pașaportul, pa
șaportul cu care călătorisem, trimis de 
fabrică, in atîtea rînduri, pașaportul cu 
care chiar și în această țară căpătasem 
respect la firmele la care cooperasem, am 
simțit cumplita schimbare : am devenit 
nimeni. Ca un nimeni transportat într-o

Omul — interioare de conștiință

Nea Tică
Luni, după-amiază, Constantin Oțet, antrenorul de care Uni verși tat 

Craiova și-a legat, în istoria orașului și a țârii, performanțele cele mai stri 
lucite, nea Tică a fost destituit.

Antrenori mai mari decît el au împărtășit, Ia curtea împăratului fotbî 
de-a lungul vremurilor, același destin. Și nea Tică n-ar fi ce-a fost da. 
ingratitudinea vieții i-ar fi ocolit. Ingratitudinii vieții nu-i plac medioci 
și nu se leagă de ei. Platitudinea n-o să fie niciodată victima nerecuno 
tinței.

Vreau să spun că, la urma urmelor, cu nea Tică lucrurile nu putea 
merge altfel. Destituirea aceasta, ea însăși face parte din regula marelui jo 
Sigur, această recunoaștere nu-i de natură să-i desfacă nodul de lacrimi di 
glț Cu Craiova s-a întimplat ce se intimplă, după marea performanță, c 
orice colectiv, cu orice individ la o adică : relaxarea. Intr-un interviu acord, 
unui reporter de Ia „Viața studențească" (interviu care din păcate n-a apă 
rut) subsemnatul a anticipat această stare de azi încă de acum un an. Ne 
Tică se face vinovat că s-a petrecut ce trebuia să se petreacă și știam ci 
toții că se va petrece.

De aceea Ștefan Covaci a fost atît de mare Ia Ajax ; el a amsnat fi 
rescul,implacabilul. Nea Tică trebuia schimbat imediat după marea perfor 
manță și cu onorurile corespunzătoare. Acum este tîrziu, este și tris 
Nea Tică, primește strîngerea mea de mină și nu uita : oriunde te vei duce 
numele dumitale este legat de Craiova și prin strălucirea ei r&mîne nemu 
ritor în fotbal.

NICOLAE CRISTACHE R
P.S. Urăm noii conduceri tehnice (Mircea Rădulescu, Costică Ștefă 

nescu) noi izbinzi spre binele fotbalului și al sportului românesc.

mașină, am ajuns Ia lagărul de triere din 
Berta von Suttner 31/33, ca un nimeni m-am 
lăsat purtat la vizita medicală și apoi, timp 
de vreo săptămînă pfiji cleștele anchetei 
obligatorii: din birou în birou ca să-ți spui 
rudele, prietenii, vecinii, ca să arăți 
ce-ai făcut, cu ce te-ai ocupat, dacă al 
fost persecutat, dacă știi pe alții perse
cutați, ce nemulțumiri ai, și din nou, 
dacă ai familie, dacă ai stare materială, 
dacă șl ce politică ai făcut și așa, pînă 
la ultimul birou unde ți se dă prosop, 
perie de dinți, pastă și doi ciorapi și apoi 
de la început, iar, pînă cînd ți se dă să 
semnezi un formular tipărit către amba
sadă, pe care, chiar dacă știi, n-apuci 
să-l citești deși e vorba de renunțarea la 
cetățenia ta ; și O» tu, nimeni acesta care 
ai devenit, să te deosebești de ceilalți 
nimeni între care necugetarea ta te-a 
adus, țl se dă o fișă cu număr de ordine. 
Eu, Moga Victor Matei, fost tehnician și 
șef de atelier la una din cunoscutele în
treprinderi de tricotaj din București, am 
ajuns să fiu nr. 3203. Un nimeni înre
gistrat.

Au urmat apoi alte și alte drumuri. Cu 
cele 225 de mărci, prima pomană din 
viața mea, înapoi la Frankfurt și de 
acolo la Eschborn, intr-o cameră po la 
etajul al 8-lea al imobilului „Fluchtings 
Wouheim" pe eare-1 administra, cu tot 
disprețul de care era în stare, o volumi
noasă doamnă Wagner, apoi tevatura 
cealaltă de la lagăr la poliție, de la la
găr la oficiul de plasare, pentru a fi adi
că arbeitsam în toată regula, adică nu 
tu domn, nu tu tovarăș, ci așa, un nu
măr, o piesă într-un computer !

Au fost apoi drumurile la Holterseim 
unde ș-a ocupat de reparatul unor răz
boaie de țesut, apoi la Weber din Gu
densberg Kassel, unde cîteva zile a lu
crat la făcut plase, din acelea în care se 
vînd cartofi și portocale, alte și alte 
probe de lucru, școala, lagărul, cîteva 
săptămîni bolnav și Iar lagărul, drumu
rile, fel de fel de munci ocazionale în 
căutarea unei angajări.

„Umblam ca un năuc, mă conformam 
mecanic la tot ce mi se ordona pentru 
că gîndul meu era în altă parte. Nu vă 
mint, dar chiar din primele zile mi-am 

dat seama de. prostia pe care am făc 
și, deși, neavînd încotro și temătoi 
ceea ce poate să i se întîmple lesne 
acolo unul om fără identitate, duo 
viața de internat în lagăr fără confli 
remușcarea mă măcina însă șl mir 
mea, minte pe care ar fi trebuit s-o 
la vreme, căuta o cale de scăpare, 
tot căutat și la prima ocazie care 
ivit mi-am luat inima în dinți și, a 
tîndu-mă dintr-unul din drumurile s 
o firmă Oarecare, m-am dus la amba 
da ■ României. Pe 22 noiembrie am cc 
pletat documentele. Am așteptat, tim 
trecea și nu primeam nici o veste, 
știam că sînt luat la ochi. Unul, T.i 
censchi, un fel de vechil al lagăr o 
mă tot chema la prelucrări, dîndu-mi 
înțeleg că nu-i bine de loc să iei legă 
ra cu ambasada, Iar un altul, Bodor Er 
încerca să mă iscodească tot timpul 
fac, pe unde merg, ce am de gînd. M 
mai tîrziu, cînd, profitînd iarăși dc 
ocazie, m-am repezit din nou la aml 
sadă, am aflat că plicul cu formulare 
mi se trimisese pe numele meu în lag 
fusese returnat pe motiv că destinatar 
adică eu, era necunoscut. Nu mai p 
team, înțelegeți, mă ardea dorul de at 
să, de ai mei, de dumneavoastră, vroit 
să fiu (iar cineva, să-mi recapăt demi 
tatea de om. Am mai completat odr 
formularele, am mers iar la ambas» 
și încă o dată și, în sfîrșit, mi s-a i 
municat aprobarea și mi s-a dat viză, 
doua zi intram în țară. Nu-mi ajunge 
plămînii să iau aer pe cît aveam nevoi 
Doamne, nu credeam c-am să mai sca 
Acum faceți-mi ce vreți...

Nu i-au făcut nimic.' Vreo cîțiva i 
luat cuvântul, alții au zis așa, cîte-o vo 
bă, două, aspre, ce-i drept și pe mer 
Moga îi înșelase, Moga, care multora 
fusese șef și dascăl în meserie, Că as 
o știa, nu-i vorbă, ca un neamț, îi înș^ 
lase. Bine c-a trecut. L-au judecat aspi 
și, apoi, ca o încheiere, unul i-a zis 
„haide, ai făcut-o de oaie, ce mai. Acur 
la treabă...".

Pentru oamenii noștri, deprinși cu legi’ 
omeniei, munca a fost dintotdeauna și u 
fel de leac.

NICOLAE ARSENIE |

Pină la urmă...
Totuși, cînd un om, ajuns Ia respecta

bila vîrstă de 62. de ani, îndeplinind o 
funcție de-răspundere — aceea de Inspec
tor pentru protecția muncii într-un mi
nister — săvîrșește o faptă ieșită din 
comun, adică dintre cele aflate sub Inci
dența legii penale, cazul stîrnește stu
poare. Și pe bună dreptate, pentru că un 
asemenea personaj care ar trebui să în- 
deolinească toate virtuțile vîrstei și 
funcției, atunci cînd se dovedește a fi alt
fel decît încearcă să lase impresia, nu 
poate fi trecut ușor cu vederea. Ca un 
infractor oarecare, spre pildă...

Recent, cînd a fost prins în flagrant de 
luare de mită. Marian Rambela, căci de
spre el este vorba, multora dintre colegi 
și cunoscuți nu le-a venit să creadă. 
„Cum, adică ? Să se preteze el la săvîrși- 
rea unei fapte atît de josnice 7 !“ se în
trebau unii dintre cei care îl cunoscu
seră, superficial de altfel.

„Trebuia să i se înfunde odată" con- 
statau alții. în sinea lor, sau poate chiar 
totre „patru ochi", cunoscînd mai vechile 
metehne ale lui M.R, — element cu o 

—---------------------------------?----------------------- 

moralitate dubioasă, preocupat de rezol
varea unor interese meschine. îndeosebi 
de obținerea unor avantaje materiale, pe 
alăturea cu morala și normele legale.

După ce a fost surprins în clipa în care 
primea suma de 6 000 lei. pretinsă în 
prealabil de la un regizor, pentru a-i re
partiza, dată fiind funcția pe care o deținea 
într-o instituție centrală, tematica unui 
film pe linie de protecția muncii, Marian 
Rambela avea să demonstreze, cu prile
jul percheziției domiciliare, că este un e- 
lement cu totul străin cauzei și moralei 
celor cărora, chipurile, le proteja intere
sele. Dovezile incontestabile ale unei 
vieți imorale, opulente, ale sfidării legi
lor în vigoare cu privire la deținerea de 
mijloace de plată străirie reprezintă tot 
atîtea semne de întrebare și pentru co
lectivul în care s-a aflat cel în cauză. 
Căci, dacă ne trezim, uneori, cu surprize, 
nu doar copleșitoare din punct de vedere 
sentimental, dar și cu alte consecințe 
chiar mai grave, provocate de necinstea 
sau incompetența unor intruși, vina este 
și a celor care erau obligați să-i cunoască 
temeinic pe cel în cauză și în privința 
moralității, a corectitudinii.

MIHAI GROZAVU H

Bătăușul
O casă de țară obișnuită. în comuna 

Vărăști, județul Giurgiu. Dintre cei patru 
frați, fiului mai mic, Nicolae Gane, i-a 
fost hărăzit să rămînă in casa părinteas
că. Așa cum altminteri sună și tradiția. 
Nicolae se căsătorește eu Alexandrina și 
lucrurile păreau că-și urmează cursul fi
resc. Dar iată că încep scandalurile, cer
turile, Injuriile și amenințările, culminînd 
cu bruftuieli și păruieli. Cauzele sînt 
consumul abuziv de alcool șl dorința ti
nerei perechi de a scoate pe bătrinică din 
casă. Au și reușit în cele din urmă.

Să intrăm în casa unde s-a consumat 
tot „circul". O găsim pe Maria Tane că- 
rînd o rădăcină de lemn uscat de la pro
pria-! casă spre casa de „refugiu", aceea 
a surorii sale. Păuna Penciu. din aceeași 
localitate. Vrea, desigur, să-și încălzeas
că bătrînețile și să-și ostoiască rănile su
fletești. Ce-i drept, se duce mai rar și se 
duce mai cu fereală la casa pe care a 
construit-o in anul 1942, împreună cu so

țul ei. Vecinii Mihaî Zamfir și Nicola 
Zamfirescu spun, pe drept cuvînt; că imo 
bilului nu i s-au adus îmbunătățiri, încî 
soții Nicolae și Alexandrina Gane să emi 
tă pretenții de proprietar.

Bătrinică îi ocolește pe soții Gane și ni 
le lasă nici măcar loc do bună-ziua. îi 
vremea din urmă a fost nevoie să inter 
vină organele do miliție și procuraturi 
pentru a ..tempera" zelul celor doi. Bă' 
trîna a iertat multe și a iertat și ultimi 
bătaie dovedită cu certificat medico-lega 
în toată regula. Cum să-i facă rău fiului 
său 7

Ce este de făcut, totuși 7 Introducerea 
acțiunii de ieșire din indiviziune a Imobi
lului din Vărăști se reclamă ca de la sine, 
Nicolae Gane avînd vocație de moștenit' Qr 
alături de ceilalți trei frați ai săi. Acolo 
unde buna înțelegere și buna-cuviință 
n-au rezolvat nimic este chemată să rezol
ve justiția. Aruncarea pe stradă șl purta
rea pe drumuri a unei mame de 78 de ani 
de către propriul ei fiu trebuie să cîntă- 
rească serios în balanța dreptății.

DORIN SĂLAJAN ■



Dincolo dc frontierele veacului
• Sub teroarea... poștei e Reabilitarea lui Paganini •De pe toate meridianele

Paganini n-a stat la pușcărie

Asupra vestitului Niccolo Paganini, 
compozitor și violonist de geniu, .plana 
de multă vreme învinuirea — printre cei 
ce o susțineau aflindu-se și. scriitorul 
francez Stendhal — de a fi petrecut cel 
puțin patru ani țn. închisoare, în urma 
săvîrșirii unui omor. Și cu toate că mulți 
nu acordau credit învinuirii, aceasta con
tinua să umbrească numele muzicianului. 
Iată însă că recent, după cum scrie ziarul 
sovietic „Trud“, doi criminaliști din Sver
dlovsk, E. Devikov și E. lașeenko, după o 
îndelungă și minuțioasă cercetare,, au 
izbutit să demonstreze totala lipsă de 
fundament a acuzației aduse lui Paganini. 
Timp de trei ani criminalișții amintiți au 
examinat sute de izvoare de peste ho
tare sau sovietice, reconstituind viața 
marelui violonist aproape lună cu lună. 
Treptat, cercul căutărilor s-a restrîns la 
perioada 1801—1804, adică la perioada în 
care, din cauza lipsei oricăror informații 
documentare referitoare la viața lui Pa
ganini, adversarii săi plasaseră șederea • 
lui la pușcărie.

Dar iată că celor doi cercetători le-a 
căzut în mînă o mărturie de excepțională 
importanță, provenind de la o persoană 
din anturajul lui Paganini, un oarecare 
Francois Fetice, care scria : „Obiectul pa
siunii înflăcărate a lui Niccolo a deve
nit o doamnă binecunoscută. Și întrucît 
ea a răspuns la sentimentele lui. îndră- 
gostiții s-au retras la moșia ei din Tos
cana. Această doamnă cin ta la chitară și 
i-a transmis și lui Nicco’o dragostea ei 
-pentru acest instrument. Ei au consacrat 
trei ani de zile chitarei și treburilor a- 
gricole". O altă dovadă a nevinovăției lui 
Paganini o constituie înseși compozițiile 
lui din această perioadă. Fiindcă în ele 
nu există nici o urmă întunecată, semn 
al unei eventuale treceri prin închisoare, 
în schimb există două chipuri luminoase 
ce răsună emoționant, suav în partiturile 
pentru vioară și chitară. Concluzia cer
cetătorilor sovietici este că ipoteza infa
mantă cu privire la anii de detenție ai lui 
Paganini trebuie definitiv respinsă.

Cum să scapi de maculatura 

primită prin poștă
După cum scria ziarul „Guardian", una 

din cele mai mari neplăceri ale medi
cilor englezi este primirea zilnică, prin 
poștă, a tot felul de tipărituri de recla
mă, în cantități imense. Unul dintre me
dici, de pildă, scria că numai într-o lună 
a primit prin poștă 69 ele prospecte și 
reviste pe care nu le-a solicitat niciodată 
(adresele medicilor sînt la îndemîna tu
turor, ele figurind în toate ghidurile). 
Aceste reclame cintăfeau 6,7 kilograme, 
ceea ce înseamnă 80 de kilograme anual. 
Cum să scapi de această maculatură? 
Propunerile n-au lipsit. Astfel, doctorul 
Tony Chapman i-a"sfătuit pe colegii iui 
să încerce să trimită acest potop de hîr- 
tii retur. El însuși procedează în acest 
fel, tăind cu un creion gros adresa pro
prie și scriind alături „adresantul în puș
cărie" sau „adresantul plecat fără adresă". 
Și astfel firmele trimițătoare de -reclame 
îl lasă in pace. Iar doctorul D. A. Spen
cer a dat în clinica lui o altă întrebuin
țare maculaturii : coperțile groase le-a 
folosit ca mape pentru evoluția bolii fie
cărui pacient, foile albe le-a folosit pen
tru corespondență iar pozele colorate le-a 
lipit pe pereții sumbri ai secției de ne
buni a spitalului, pentru a le mai înfru
museța pensionarilor existența.

Vecinii de compartiment
Procesoarele și-au instalat serviciile în 

birouri financiare, asemenea mașini, pen
tru transmiterea foarte rapidă de facsi
mile, se folosesc pe larg în domeniul 
lingvistic. Sînt semnalate serviciile infor
maționale care apelează la telefon. Vrei 
să rezervi bilete la cinematograf, la tren, 
numaidecit să apelezi la telefonul de 
acasă și totul se rezolvă. Fabricanții își 
pun mari speranțe în predispoziția pe 
termen lung a cetățeanului japonez pen
tru folosirea microcomputerelor acasă, 
pentru acceptarea calculatorului personal, 
într-un viitor nu prea îndepărtat, se spe
ră, gospodinele și copiii și alte categorii 
de cetățeni vor apela la computer, ca 
la un hobby, ca la un tovarăș de timp 
liber. Cele întîmplate în domeniul mij
loacelor de comunicare în masă tind a 
susține aceste priviri pline de speranță. 
Videocasetofonul pare a fi un argument 
ca și faptul că televizoarele, au permis 
prin corectări să joace roluri multiple, 
să-și diversifice și să-și amplifice forța 
de atracție pe seama adaptării lor ca' 
videodisplay sau prin conectare ori com
binare cu alte mijloace de comunicare ce 
sînt anunțate po viitor. Am risca însă,

Al 10-lea zbor
al lui Challenger

în pofida progreselor extraordinare ob
ținute în ultimele decenii în explorarea 
spațiului cosmic, oamenilor ce călătoreau 
și lucrau în Cosmos le mai lipsea ceva 
esențial. Ceva mai puțin sofisticat decît 
navele sau navetele spațiale ce, se înscriu 
pe orbite de o mare diversitate în jurul 
Terrei sau a altor planete, sau străbat 
imensitatea sistemului solar, ba chiar, de
pășesc limitele lui, dar tot atît de nece
sar pentru viitorul cuceririi spațiului 
cosmic — posibilitatea de a se deplasa 
în mod liber, de o manieră, autonomă în 
afara navei care i-a scos din sfera de 
atracție gravitațională a pământului. Și 
iată, apest vechi vis al umanității, ilus
trat — și de cîte ori !!! — de autorii lu
crărilor de science-fiction, a fost în sfîrșit 
realizat de doi astronauți — Bruce 
McCandless (47 de ani) și Robert Stewart 
(42 de ani), în timpul celui de-al zecelea 
zbor al navetei spațiale Challenger, ce 
a avut loc în perioada 3—11 februarie. în 
cursul acestei misiuni, N.A.S.A. a decis 
să rupă, odată pentru totdeauna, „cor
donul ombilical" care îl lega pe cosmo
naut de navă în timpul ieșirilor în spa
țiul cosmic. Astfel, omul cosmic a trecut 
— pentru a folosi o comparație — de la 
situația de scafandru în adîncul apelor, 
greoi în costumul său, jenat în mișcări 
de furtunul care îl alimentează cu oxi
gen și de ghetele cu tălpi de plumb, la 
statutul de plonjor submarin, liber în 
mișcări și autonom atîta timp cît bute
liile cu oxigen sînt pline. Dar cum au 
decurs lucrurile? Marți, 7 februarie, la 
ora 13.25 G.M.T., McCandless și Stewart 
au ieșit din navetă îmbrăcați în costu
mele de astronauți. Apoi, McCandless s-a 
așezat în „fotoliul cosmic", o creație teh
nică ce are un aspect hibrid de rucsac- 
fotoliu, în greutate de 150—160 kg, ce nu 
costă decît... 12 milioane dolari. Grație 
unui sistem de comandă plasată pe cele 

FERNANDO PESSOA (Portugalia)

am comite o eroare, dacă privind către 
acesta jucăușe imagini sub caro sisteme 
internaționale ni se prezintă le-am lua 
drept jocuri pur și simplu, fantezii tur
nate in haina concretului, schimbări de 
dragul schimbării. Eforturile in slujba 
informației se cer încadrate, circumstan- 
țializate in activitatea mai largă consa
crată raționalizării activității omului, 
preocupărilor sale. Informația se dorește 
o utilă prezență în înțelesul utilizării mai 
efective a resurselor in activitatea eco
nomică și să nu ne surprindă prin ur
mare că la rîndu-i industria se găsește 
în punctul cel mai avansat al cortegiului 
de mijloace puse în mișcare. Lucrurile 
par a se așeza într-un cerc în care fie
care făcînd un pas înainta asigură în 
felul acesta condiții pentru ca cel din 
urma sa să fie în stare să facă pasul 
respectiv.

Nu se îndoiește nimeni că printr-o ex- 
pansiune bine condusă a acestor mijloace 
munca noastră devine mai simplă, mai 
atrăgătoare, timpul nostru dincolo de 
muncă poate îmbrăca forme inedite, 
atractive și, prin aceasta, convenabile. 
Vom alerga mai puțin, vom lăsa deci 
timp m.ai scurt în sălile de așteptare, pe 
peroane, în vagoanele de calo ferată, pe 
coridoare, ne vom uita de mai puține ori 
strimb la vecinii noștri de compartiment 

două brațe de sprijin pot fi efectuate 
complicate manevre de deplasare, cU 
ajutorul a 24 mici propulsoare cu azot 
furnizat de rezervoarele plasate pe spa
tele „fotoliului". „E frumos aici, afară" — 
a spus'McCandless în momentul cînd na
veta se afla la o altitudine de 300 km 
deasupra Hawaiiului, apoi a întrerupt 
cordonul de siguranță și a devenit primul 
om din istorie care a plutit liber în spa
țiul cosmic, primul „satelit uman" al 
Terrei. Și ceea ce părea doar o fantezie 
rezervată filmelor de ficțiune s-a reali
zat. Făcînd aluzie la cuvintele pronunțate 
de Neil Armstrong, primul om care a 
pășit pe Lună („Este un pas mic, dar cît 
de mare este el pentru omenire"), 
McCandless a afirmat prin legătura ra

Roza viaturilor 

care ignoră inscripțiile ce interzic fuma
tul în trenuri, pe seama existenței aces
tor terminale, a rețelei de telecomunica
ție ce promite să ne stea la indemină 
pentru a na oferi informații, pentru a 
transmite informatii, pentru a ne ține 
de urît. Sînt, iată, alături de toate aceste 
avantaje indubitabile, și inconvenien
te la care unii n-an ezitat să se gîn- 
dească. Partea goală a paharului ar eu= 
prinde in viziunea lor faptul că în so
cietatea informațională totul devine, to
tul se petrece, se consumă sub controlul 
computerelor și al băncilor de date. Nu 
noi deci, ci computerul va face multe 
din treburile la care astăzi sintem înhă- 
mați. Există cu adevărat riscul să ne 
uităm chioriș la aceste mașini care prea 
știu totul ? Cine știe ? Clar este faptul 
că prezența tot mai plină a automati
zării, a computerelor in sfera unor pro
fesii va accelera schimbările și în alte 
zone, determining apariția de meserii 
noi, ajustări do mișcare continuă în ana
tomia unor grupări profesionale tradi
ționale. Sfîrșitul acestui serol pare a fi 
din acest punct de vedere predestinat să 
asigura trecerea de la ceea ce reprezen
tăm la această oră la ceea ce ne pregă
tim să fim dincolo de frontierele veacului.

NEAGU UD1OIU ■

dio: „Poate că pentru Neil a fost un pas 
mic; pentru mine însă este un pas te
ribil" și a adăugat: „Grozav, minunat, 
neasemuit..." După ce a veri fi-at mane
vrele și a constatat că „foto! ul“ răspun
de cu precizie comenzilor și că totul 
funcționează ireproșabil, in ' mini- 
computerul care menține • icului în- 
tr-p anumită poziție, pont-i > astronau
tul să aibă mîinile libere ""''"i a lucra, 
McCandless s-a îndepărtat p;nă la o dis
tanță de aproximativ 109 de metri de 
navetă, zburînd liber în spațiu. Stewart 
l-a ținut sub observație pe colegul său 
în timpul cît acesta a evoluat liber, apoi, 
două ore mai tîrziu, a preluat, comenzile 
„fotoliului cosmic" șl a petrecut la rîndul 
lui 65 de minute în situația de „satelit 
uman" al Terrei. în navetă, ceilalți trei 
membri ai echipajului — Vance Brand 
(comandant), Robert Gibson și Ronald 
McNair — erau gata pentru o acțiune de 
salvare în cazul cînd lucrurile nu s-ar 
fi petrecut conform programului. Și 
aveau și de ce să fie îngrijorati, pentru 
că prima parte a misiunii lor se încheia
se cu un eșec r— dm sateliți lansați de la 
bordul navetei s-au înscris pe orbite de
fectuoase ca urmare a tmei proaste func
ționări a rachetei auxiliare ce are rolul 
de a plasa satelitul de telecomunicații de 
pe orbita circulară a navetei de la 
300 km altitudine pe o orbită la 36 000 km 
altitudine. Seria eșecuri1 ;r a continuat 
însă. O a doua ieșire hboră în spațiul 
cosmic, la 9 ianuarie, nu și-a putut reali
za obiectivele vizînd similar i reparării 
în condiții cosmice a unui sa’telit defect, 
deoarece balonul care trebuia să repre
zinte satelitul defect a explod t și brațu
lui mobil al navetei i s-a defectat o ar
ticulație. Toate aceste eșecuri n-au avut 
decît un singur aspect pozitiv — Penta
gonul a renunțat la misiunea exclusiv 
militară a unei navete Challenger ce tre
buia să aibă loc în această vară.

ROMEO NÂDĂȘAN ■

!ON CODRU ®
In casa din fața mea
In casa din fața mea și-a viselor 

mele, 
ce nesfîrșîtă fericire !
Locuiesc acolo oameni necunoscut! 

mie, i-am văzut și nu i-am văzut.

Cîț do fericiți ei, că nu sunt eu !

Copiii jucîndu-se acolo pe înaltele 
balcoane

trăiesc mereu 
printre flori. 
Vocile care răzbat din încăperile 

casei 
sunt pururea cîntec.
Fără îndoială, cîntec.

Cînd ’afară-i sărbătoare, 
înlăuntru-i sărbătoare.

Așa trebuie să fie, unde totul 
rimează —■ 

omul în natură, întrucît orașul 
e natură.

Ce fericire că nu-s nevoit a fi eu 1

Dar nu simt și alții aceiași lucru ? 
Caro ceilalți ? Na exîs.ă ceilalți.

Ceea ce simt alții, e-o casă 
cu ferestre închise, 

ori deschise 
numai ca țîncii să zburde 

pe veranda ocrotită, 
printre flori oe-mi rămîn tăinuite. 
Cel a ți nu simt niciodată.
rine sim e, suntem noi, 
da, noi toți.
ea însumi, caro chiar acum 

nu simt...
Nimic ? 'Nu-mi dau seama... 
Un nimic dureros...

scos masca și 

m-am privii in oglindă 
Mi-am scos masca și m-am privit 
în oglindă

Am fost iarăși copilul de altădată. 
Nu mă schimbasem...
la.ă folosul, de ești în stare să-ți 

înlături masca.
Rămîi pururea copilul

și trecutul
pa care-1 trăise copilul.
Mi-am scos masca și mi-am 

pus-o din nou.
Așa e mai bine, 
așa, fără mască. 
Revin la personalitate ca la stația 

terminus.
* 

★ ★ 
Ah, voi cereți o lumină mai bună 
decît a soarelui !
Vreți pajiști mai verzi decît

acestea !
Vreți flori mai frumoase decît 

acestea t
Pa mine mă mulțumește aoesi 

soare și această aj'ște 
si aceste flori.
Da- dacă vreodată mă satur de ele 
iată co vreau : un soare, s»irs

mai mult 
decît soarele acesta, 
pajiști, pajiști mai multe decît 

pajiștile acestea, 
flori, f’ori mai multe 
decît fiorite acestea — 
totul mai ideal decît există acum, 

în același fel și-n ace’asi chip, 
în românește de PETRE STOXA ■
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„A urca înseamnă a te sacrifica.
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Orice culme este severă"
• Mult succes campioanei României în returul cu Dinamo Minsk I •

Dinamo: la un pas de semifinale! La peluză

„Egalul" de la Tbilisi, repetăm, cele 
transmise imediat după meci, a fost obți
nut prin hărnicie și devotament, prin sa
crificiu și disciplină tactică, dar el a în
semnat, să răminem lucizi, obiectivi, inși 
degrabă rodul jocului bun, exact, practi
cat în apărare, unde linia de fundași 
(după noi, în ordinea Stănescu, fon Ma
rin, Nicolae) și, întîi și întîi, Moraru, cel 
mai bun jucător de pe teren, și-au făcut 
cu prisosință datoria. Apărarea a dus 
greul și în contul ei trebuie trecut rezul
tatul de egalitate ce conferă campionilor' 
noștri, după toate calculele,, prima șansă 
a calificării. în celelalte compartimente 
însă, e un punct de vedere pe rare l-au 
împărtășit și antrenorii Nicușor și Dinu, 
jocul fotbaliștilor români n-a, avut decît 
rareori randamentul așteptat, fie. clin mo
tive obiective (absența lui Cușfoy, „frica" 
lui Orac reintrat după o pauză de 12 zile), 
fie din cauza formei slabe arătate de 
Movilă (mai sigur .spre final) și, mai ales, 
de Turcu, încă neintegrat în „geometria" 
noii sale echipe. Nici Rednic, să ne fie cu 
iertare, n-a strălucit, dar se cuvine să 
menționăm, atunci cînd îi cîntărim pres
tația, că a izbutit (după minutul 30) să-l 
tempereze pe Pudîșev, „placa turnantă" 
a formației din Minsk, și că el. jucător 
de mijlocul terenului, cu sarcini stricte la 
marcaj, a înscris și golul egalizator, ce 
va fi, sîntem siguri, foarte important în 
economia calificării. „Mutarea" aceea, în
locuirea lui Movilă cu Rednic la Pudîșev, 
dictată de intuiția antrenorilor; a însem
nat, după opinia noastră, „cheia" meciu
lui, ea și ieșirea din joc ă năbădăiosului 
Gotsmănov (petrecută în minutul imediat 
următor) ducînd Ia o echilibrare a forțe
lor, consfințită pînă la urmă și pe. tabela 
de marcaj.

Sigur, totul e bine cînd se termină cu 
bine, dar asta nu trebuie să ne determine, 
elogiind rezultatul și eforturile, adesea 
eroice, depuse pentru obținerea lui. să 
trecem cu ușurință peste erorile (în
deobște individuale) comise ,de jucătorii 
noștri. îmbătarea cu apă rece n-ar servi 
nimănui și la nimic. Am ..învățat, asta a 
fost soarta fotbalului românesc, din

* 
înainte și după 
meciul de la Tbilisi

Ia Tbilisi, în holul marelui hotel „Ive- 
ria", vorbă românească la tot pasul. Opt 
avioane plecate din București, unele în 
miez .de noapte, au descărcat aici aproape 
o mie de suporteri ai echipei de fotbal 
Dinamo. Iar toți aceștia au adus cu ei 
larma stenică a stadioanelor. Oamenii 
cîntă, agită steagurile clubului, suflă în 
trompete, revărsînd o agitație multicoloră, 
molipsitoare, care amuză fără să supere. 
Temperamentul latin a găsit aici porti 
deschise. Georgianul e și el un ins volu
bil, prietenos, fire pasională și ardentă 
ca -toți meridionalii. Dar chiar și peisa
jul, în complementaritatea lui afectivă, 
oferă asemănări frapante cu ceea ce tu
riștii noștri au lăsat la ei acasă, la mii do 
kilometri, Georgia e toată o grădină, iar 
Tbilisi reamintește . din prima, clipă Bra
șovul României, deoarece la fel ca orașul 
do sub Tîmpa, capitala Republicii Socia
liste Sovietice Gruzine se răsfață într-o 
căldare largă sub cununa înălțimilor de 
brazi și foioase.

Efluviile de simpatie și euforica dez
lănțuire a suporterilor români a fost re
cepționată de membrii și antrenorii echi
pei dinamoviste cu bucurie reținută. în
cleștați din toate părțile de cohortele de 
simpatizanți, jucătorii făceau mai degrabă 
impresia unei clase de elevi cuminți, 
sfielnici, candizi, strînși grămadă în jurul

Un portar și la Tbilisi de nota 10 : 
Moraru

eșecuri, a venit momentul să învățăm 
și din izbinzi, căci cum altfel trebuie pri
vit acel 1—1 de la Tbilisi care deschide 
larg dinamoviștilor bucureșteni poarta 
spre semifinalele Cupei campionilor ? 
Greul, ca să nu mai lungim vorba, abia 
începe ! Căci Dinamo Minsk va sosi la 
București, pentru confruntarea din 21 
martie, nu doar cu intenția (declarată de 
antrenorul Arzamasțev) de a forța califi
carea, ci și cu o „carte de vizită" pe care 
stau înscrise 8 goluri marcate în depla
sare în actuala ediție a C.C.E,, două la 
Zurich și șase la Gydr ! Pudîșev și cei
lalți, o știu bine Nicușor și Dinu, alcătu- 

. iese o echipă căreia îi convin de minune 
spațiile mari, atît Sokol (practic anihilat 
la Tbilisi), cît și Gurinovici și Gotsmănov 
(dacă nu, surprinzător, șl fundașul Kur- 
nenin, cu două goluri la activ), preferind 

. zonele libere jocului .„pe metru pătrat" la 
care.au fost, siliți la Tbilisi. Dinamo Bucu
rești e, fără'îndoială, la un pas de cali
ficare, dar acest pas nu va veni;de la sine.

dascălului lor. La asaltul zecilor de în
trebări, Cornel Dinu s-a mărginit să răs
pundă cu deferentă, dar fără pronosticări 
facile : „Vorbim mai multe după meciul 
de la București". Antrenorul principal. 
Dumitru Nicolae-Nicușor, laconic înde
obște, a trimis doar cîteva zîmbete și cu
vinte de încurajare. Modestia și prudența 
s-au revendicat din nou ca o calitate a 
fotbaliștilor dinamoviști.

Antrenamentele au început chiar din 
ziua sosirii. Primul, în seara de luni, pe 
stadionul „Lokomotiv", următorul, marți 
seara pe stadionul ;,Lenin". Au existat 
totuși și cîteva ore de desfătare, marți 
dimineața, cînd echipa și delegația clu
bului au fost invitate intr-un tur al ora
șului. Din păcate, sub un cer plumburiu 
(de sfîrșit de iarnă), vizitatorii au ibzu- 
tit mai greu să-și facă o idee despre ceea 
co reprezintă pămîntul Georgiei, vreme 
de opt luni pe an : o tară binecuvântată 
în care termometrul urcă pînă la valori 
subtropicale spre îneîntarea culturilor de 
viță-de-vie, ceai, pomi roditori, lămîi, por
tocali, rodii și granate. N-a fost timp nici 
pentru vizitarea celebrului muzeu al ora
șului, care oferă una din cele mai emo
ționante reîntoarceri pe firul timpului. 
Gruzia, Colchida de altădată, e o tară 
străveche în caro locuitorii își conservă 
de mii de ani Identitatea Si profilul etnic.

Dar ca să guști pe îndelete deliciile 
miei promenade turistice este nevoie să 
fii tu însuți turist și nicidecum compo
nent al unei echipe de fotbal, obligată la 
un program drămuit pe secunde, cu ore 
fixe de muncă și odihnă. Intr-o. după- 
amiază, Cornel Dinu a fădst aproape o 
explore de indignare, aflînd într-o came

ci va trebui făcut, el presupunînd același/ 
devotament și aceeași risipă de energie 
ca și miercurea trecută, dar. și mai multă 
inspirație și mai multă forță. Cine crede 
că, după acel 1—1 demn de laudă, Dinamo 
București are calificarea în buzunar, se 
înșală ! Mai e pînă acolo, iar o atitudine 
de supralicitate a rezultatului de la Tbi
lisi-n-ar fi, considerăm, decît dăunătoare. 
N-o spunem atît- pentru tehnicienii dina- 
moviști sau pentru conducătorii echipei, 
la care am depistat, pe drumul de întoar
cere din-; Gruzin, mult echilibru și tot âtița 
realism, cit o spunem pentru componentii 
formației și, nu în ultimul rînd, pentru 
public, care, poate fi tentat să vadă în 
Dinamo Minsk o „pradă ușoară" ! Amara 
experiență de anul trecut a Craiovei, care 
a ratat acasă o calificare de care n-o 
despărțea decît un gol. ni se pare a fi un- 
exemplu, demn de luat în seamă.

Spre satisfacția suporterilor și, în aceste 
momente, spre satisfacția tuturor iubito
rilor fotbalului românesc, Dinamo merge 
bine. N-a mai pierdut o partidă oficială 
din toamnă. Dacă n-am calculat pripit, de 
16 meciuri (campionat, cupă, C.C.E.) echi-, 
pa lui Nicușor și Dinu e neînvinsă. Asta' 
spune mult, de. acord, dar nu spune to
tul, pentru că returul cu Dinamo Minsk 
va fi, fără discuție, testul cel mai pre
tențios. El îi va solicita pe Augustin și 
ceilalți la nivelul maxim al posibilități
lor, dar nu ne îndoim că ei se vor arăta 
la înălțime, dornici să realizeze o perfor
manță fără precedent în istoria fotbalu
lui românesc. Performantă care, judecind 
după cele văzute Ia Tbilisi, le stă la înde- 
mînă. Nu va fi ușor, e sigur, dar cînd e 
ușor în fotbal și. mai ales, în această fază 
a Cupei campionilor, cînd rămîn în cursă 
numai cei mai buni dintre cei mai buni ?

Cum această revenire ține loc, vrînd, 
nevrînd. și de avancronică; mai spunem o 
dată : Dinamo București poate și trebuie 
șă se califice ! I-o dorim din tot sufletul, 
urîndu?! să prindă; miercuri, p zi fastă, 
care să se încheie, după 90 de minute de 
joc, cu un tur de onoare ! Hai, Dinamo !

OVIDIU IOANIȚOAIA ■

ră patru băieți la o partidă de remi. O 
plăcere nevinovată, dar pe care rigorile 
vieții sportive o exclud fără drept de apel.

Desfășurarea și rezultatele meciului de 
la Tbilisi sînt cunoscute desigur cititorilor 
noștri. Cunoscut e și faptul că scorul par
tidei anunță o bătălie cîștigată, dar nu o 
victorie deplină. Seara, la hotel, succesul 
a fost sărbătorit tocmai de aceea cu de
cență și luciditate. S-a reconsiderat lucid, 
cu nervii destinși, filmul confruntării, s-au 
prefigurat primele scheme de luptă ale 
întîlnirii din 21 martie. Ne așteaptă un 
meci greu în care e de presupus că ad
versarii noștri vor atacă intens, desf ășu- 
rînd un joc pe spații largi. Vom fi la noi 
acasă, dar să nu uităm că avantajele te
renului propriu se pot uneori transforma 
într-un soi de pastilă tranchilizantă cu 
efecte imprevizibile. Mai ales acum cînd 
avem de înfruntat o echipă care de 
monstrează cu precădere forță ofensivă 
în deplasare. Desigur, publicul și, îm
preună cu acesta, condițiile de climă și 
altitudine, vor fi de partea celor de la 
Dinamo București. Dar la toate acestea 
s-a gîndit, evident, și conducerea clubu
lui din Minsk. De o parte și de alta, 
la ora actuală, se desfășoară o muncă ti
ranică pentru stăpîmrea dificilului joc al 
probabilităților. Oricum, la 21 martie, 
fotbalului românesc i se oferă pentru în- 
tîia oară o șansă reală de a plasa o echi
pă în primele patru formatii de club ale 
Europei. Nu credem, fără a pretinde că 
vorbim de pe poziția specialistului, că o 
va rata !

LIVID TIMBUS ■

Cii poetul
Tudor George

Zice :
„Sportul ? — Nu există educație ; 

mai bună pentru viață decît spor
tul. Ahoe !... Prin sport, tinărul în
vață că nu se poate cîștiga mereu, 
ceea ce viața n-ajunge să o facă 
decît foarte tîrziu... Dar tot prin 
sport înveți că nu merită să trăiești 
decît pentru victorie... Că eșecul 
este o condiție a victoriei... Că vic
toria însăși este eșecul cel mai 
strălucitor... Ahoe ! —- Trăiască spi
ritul sportiv ! — Sportpl desfiin
țează duminicile... Și prin ele — 
speranța absurdă. Orice duminică 
e o speranță deșartă. O amăgire. 
Speranța e mai rea decît moartea I 
Moartea e unică. Definitivă. Nu 
poți muri de două ori. A doua 
moarte e un nonsens. După ce-ai 
murit o dată... Cu fiecare speranță, 
mori de mai multe ori. Sportul este 
singurul domeniu unde nu există 
speranță, ci doar victorii și înfrîn- 
geri, și una o presupune pe cea
laltă..;

In sport, fiecare om merită un 
poem, ceea ce îl face purtătorul 
vieții. Omul, «supremul !... în sport, 
în afară de om nu există nimic. 
Ahoe !... Azi e ziua mamei. Ahoe ! 
— O să-mi dea cinci sute de lei 
împrumut. Așa e în sport... Tran
sferuri de victorie... Viață la pu
terea infinit ! Minus și plus infinit... 
— Uită-te în Jur !... Fețele lor au 
devenit zîmbet de joacă. Ascultat, 
am deschis drumul spre frumos... 
Jocul e viată exponențială... Artă ! 
Arta e banca de valori a vieții !... 
Banca de valori a posterității. 
Ahoe ! — Iubesc totul și nu urăsc 
decît speranța. Amăgirea. Cel mai 
crud adevăr e mai fertil pe cimpul 
realității decît orice speranță ambi
guă. Poetul e un adevăr crud... Pro
zatorul e un adevăr crud. Amîndoi 
sînt atletii vieții fără amăgire. Noi 
sîntem efemeridele eternității. Spor
tivii ei !".

NICOLAE CRISTACHE ■

P.S. Un răspuns demn de cel 
mai bun atacant al țării citim în 
revista Fotbal ’84 (excepțională si 
în acest an !) Reporterul : „Vii 
după un sezon excelent și cu toate 
acestea un mare gazetar te-a cam 
înțepat. Sînt oltean, dar întreb pe 
ardelenește, drept ii ?“ Rodion Că- 
mătaru răspunde : „In turul cam
pionatului in curs, din cinci vic
torii în deplasare ale Craiovei 
ie-am semnat pe toate. Dacă unii 
vor să iese in față înțepindu-mă, 
asta e treaba lor, eu nu mă supăr. 
Au mai făcut-o și alții rupindu-și 
mina. Ce-ar fi însemnat dacă pu
neam totul la inimă, nici nu mai 
auzea lumea de mine. Ca și Oble- 
menco, nu am un joc prea specta
culos, dar sint util echipei, sînt și 
eficient, numai cine nu înțelege 
jocul și are steaua lui nu mă poate 
accepta..." (Sublinierea ne aparține)

Subtil, tăios și ironie. E foarte 
frumos... Felicitări !...

Frumos, dar dureros c orgoliul 
ia 25 de ani. De s-ar putea juca 

, fotbal măcar pînă la 50 de ani.

Onoarea 
rugbystului

Deși primăvară ne întîrnpinase cu ar
mindeni și cu sălcii despletite vernil în 
pragul Stadionului Tei, la numai o 
săptămînă înainte, capriciile tradiționale 
meteorologice s-au reactualizat la cea de 
ș unsprezecea etapă a campionatului pen
tru divizia A de rugby. ■

S-a jucat pe zloată și la o temperatură 
înviorătoare, uneori asprimea vremii re- • 
flectîndu-se în aceea a scorurilor. Astfel, 
în cadrul primei serii valorice, în special 
echipele studențești aflate în deplasare 
au. suferit înfrîngeri categorice, explica
bile numai printr-un efectiv ipcogiplet 
ori prin ivirea unor diverse probleme ad
ministrative, nerezblvate.

într-adevăr, cum s-ar putea explica alt
fel faptul că Politehnica Timișoara, cate 
opușesej acasă, o dîfză rezistență Farului 

— Constanța, pierzînd oarecum „accepta
bil", este învinsă în etapa imediat urmă
toare cu 35—3 (9—0) de către Dinamo — 
București ? Numai lovitura de pedeapsă 
a timișoreanului Roxin reușește să înscrie 
cele 3 puncte „de onoare" ale oaspeților!

Și mai interogativă apare prezența for
mației Pplitehnică-Iași în etapa de la 
Constanța. Dacă Steaua reușise cu greu 
(9—6) s-o învingă în săptămîna trecută pe 
stadionul de la Copou; iată că acum* Fa
rul de pe litoral îi administrează un scor 
capabil să șplicjte semnul mirării,, prin 
absența oricărei minime rezistențe, necum 
să mai pomenim despre eventuale stră
fulgerări active : 32—0 (22^-0).

în special la rugbi, datorită faptului că 
punctarea este mai generoasă decît la alte 
jocuri sportive, scorurile obținute, „ia 
zero" sînt destul de rare, chiar și cîpd e 
vorba de meciuri strîhse și derbiufi -oca
zionale. Onoarea „unicului punct" în
scris de echipa învinsă își are, fără în
doială, valabilitatea și - în sportul cu ba
lonul oval, cel puțin spre' diferențiere de 
atitudinea forfetară 1 I r

Echipele mai slabe, pentru a-și salva 
cît de puțin „onoarea", ar putea, măcar, 
să aplice pasiva „tactică" a pîndoi pe 
„greșeala adversarului"; pentru a obține 
eventuale lovituri de pedeapsă, silindu-1 
uneori să comită erori fructifieabile !

Oricum, inamovibilitatea regulamentară 
rămîne o performanță sportivă de. spe
ranța perfecțiunii, ceea ce, constituind 
doar un deziderat' al mișcării sportive, 
permite oricărui participant manevrele 
tactice avantajoase, în spiritul și limita 
cunoștințelor acumulate. Vreau șă spun 
că, intrînd pe teren, niei un sportiv nu 
se simte „onorat" considerîndu-șe dina
inte învins.

Și chiar dacă superioritatea adversaru
lui îl silește la reflecții lucide, el nu poate ■ 
fi privat de tentații „onorabile" și de 'o i 
rezistență competitivă.

Am putea exemplifica înțelegerea aces
tor premise prin evoluția „ghinionistă" a 
echipei Sportul Studențesc — Constructo
rul, echipa bucufoșteană care â pierdut 
acasă cu 0—6 lă Grivița Roșie, pierzînd • 
de justețe, dar „fieohofabil", pentru că în 

deplasare să-i înscrie lui C.S.M. Sibiu î 
puncte, din prima repriză, deși a pierdut, 
pînă la urmă, cu 7—10, dar „onorabil" I.

„Onorabilă", deși modestă, ni se pare 
și evoluția .echipei R.C. Grivița Roșie, 
care, după cum am menționat, repurtase 
o victorie „norocoasă"’ la Sportul Studen
țesc, reușind, de data aceasta, un .egal 
intens disputat' la Știința CEMIN din 
Baia Mare 6—6 (0—6), prin două lovituri 
de pedeapsă realizate de aceiași bateri 
R. Ttîdor și Tudose, care o ajută în con
tinuare să țină trena locului al treilea în 
clasament-

Prin .victoria Stelei. în deplasare, asu» 
pra Științei Petroșani cu 16^—10 (12^—4), 
în singurul joc mai îndîrjit al acestei Ulti
me etape, campionatul divizionar da 
rugby își menține pozițiile, anterioare; in
tr-un „statu-qup" împietrit, dar care aș
teptăm, 6 data cu perseverența primăverii, 
sâ se „dezghețe". ;

în definitiv, este în joc „onoarea" ori
cărui veritabil rugbyst ! “

TUDOR GEORGE ■

care.au


învingătorul e cu atit mai onorat 
cu cit învinsul e mai renumit" Cervantes

SPORT, TIMP LIBER

«Măi, colega, tu n-ai impresia că mergi prea repede?!“ « Chiar și marii șahiști greșesc uneori copilărește! •

Gafele
A gafa interceptarea unei pase, care 

poate aduce un gol pe terenul de fotbal, 
nu are consecințe atît de grave ca în șah, 
unde gafele reprezintă greșeli dezastruoase 
care duc la pierderea imediată a partidei. 
O partidă pierdută nu înseamnă totul 
înțr-un concurs, excepție făcînd desigur 
ultima partidă, care poate să te salte sau 
să te coboare în clasamentul final. Moti
vația gafelor constă în insuficienta mobi
lizare și dinamizare a procesului gîndirii, 
ce generează incorectitudini grave în 
calculul variantelor. De cele mai multe 
ori, mecanisme psihologice destul de 
ciudate determină greșeli copilărești în 
poziții mai bune, jucătorul fiind tentat 
în mod cu totul inexplicabil să efectueze 
brusc, necontrolat mutarea de răspuns. 
Gafele, uneori, nu pot fi înțelese în 
timpul partidei, ele puțind să se lege în 
continuare. Reluarea motivației greșelii, 
prin analizarea desfășurării logice a osti
lităților, duce la descoperirea reacției 
caracteristice fiecărui șahist la greșeală, 
iar această reacție reprezintă cel mai 
exact document informativ al procesului 
logic de dezvoltare a gîndirii critice.

A. A. Alehin, fost campion mondial, 
spunea : „Noi învățăm mai mult din gre
șelile proprii decît din cele ale altora", 
înțelegerea unei greșeli poate antrena 
îmbunătățirea sistemului de gîndire. Este 

știut că o greșeală, nu prea gravă, nu 
duce automat la pierderea partidei, dar 
poate provoca dezlănțuirea unui întreg 
șir al greșelilor, care poate fi cauza unei 
gafe finale. Dacă greșeala este sesizată 
la timp, ea poate fi combătută prin ma
ximum de rezistență organizată în ve
derea redresării dezavantajului survenit. 
Uneori este mai bine să consideri greșeala 
drept gafă și nu calcul greșit, iar așa-zisa 
gafă trebuie să evite succesiunea greșeli
lor prin planuri corecte de apărare.

Istoria șahului cunoaște nenumărate 
gafe, devenite celebre fie prin maniera de 
realizare, fie prin conjunctură, fie prin 
soarta gafeurului. Era ziua de 28 februa
rie a anului 1892. Se juca cel de-al doi
lea meci dintre doi ași ai șahului. Primul 
meci pentru titlul mondial se desfășurase 
între 20 ianuarie și 24 februarie 1889 și 
dăduse cîștig de cauză lui Steinitz, care 
își adjudecase victoria în fața lui Cigorin 
cu scorul memorabil de 10,5 :6,5. Dacă 
în primul meci s-au jucat 20 de partide, 
victoria revenind aceluia care acumulase 
10,5 puncte, în cel de al doilea urma să 
se joace pină la 10 partide cîștigate. în 
primele 19 partide Cigorin a condus, 
pornind cu victorie chiar din prima par
tidă a meciului, dovedindu-se superior, 
lui Steinitz : 8 victorii, contra 7 și 4 re
mize. în runda a XX-a, în Gambitul 
damei, Cigorin se recunoscu învins, iar 
în runda următoare, deși avea avantaj de 
dezvoltare în Gambitul regelui, n-a reușit 
să-și adjudece victoria, fiind nevoit să se 
mulțumească doar cu egalitatea. Dezas
trul a început din partida a XXII-a, 
unde, tot în Gambitul damei, după între
rupere, la mutarea a 49-a, Cigorin cedă. 
Scorul devenise astfel 11,5 : 10,5 pentru 
Steinitz. Era un moment deosebit de greu 
pentru Cigorin care, depășit psihologic de 
situație, a cerut -time-out. Partida a 
XXIII-a a început cu mutările caracte
ristice Gambitului regelui, varianta Schal- 
lop. Cigorin, cu piesele albe, a jucat bine

KASPARIAN

ROMANOVSKI
deschiderea, dar în jocul de mijloc a 
pierdut inițiativa și nu a reușit să sta
bilizeze avantajul obținut. Partida s-a 
desfășurat astfel : 1. e4 e5 2. f4 e : f4 3. 
Cf3 Cf6 4. e5 Ch5 5. Ne2 g6 6. d4 Ng7 7. 
00 d6 8. Cc3 00 9. Cel d : e5 10. N : h5 
g : h5 11. d ; e5 D ; dl 12. C : dl Cc6 13. 
N : 14 Nf5 14. Ce3 Ne4 15. Cf3 Tfe8 16. 
Cg5 Ng6 17. Cd5 N : e5 18. C : c7 N : c7 19. 
N : c7 Tac8 20. Ng3 Cd4 21. c3 Ce2 22. 
Rf2 h4 23. Nd6 Cd4 24. c : d4 Tc2 25. Rgl 
Tee2 26. Tael T : g2 27. Rhl Rg7 28. Te8 f5 
29. Ce6 Rf6 30. Te7 Tge2 31. d5 Tcd2. 32. 
Nb4 ?? ? T : h2 și negrul cîștigă ! Cigorin 
putea ușor la mutarea a 26-a să cîștige 
după ce negrul sacrificase îndoielnic calul 
pe cîmpul d4. La mutarea a 30-a se efec
tuase controlul timpului, iar imediat 
Cigorin a slăbit concentrația pentru ca, 
după 20 de minute de gîndire (la ce s-o 

fi gîndit oare?!), să joace mutarea 
catastrofală 32. Nb4, care duce la mat 
forțat prin T : h2 și Tdg2 mat. Cigorin 
gafă incredibil făcînd dovada că i-au 
cedat nervii și astfel și cel de-al doilea 
meci a revenit lui Steinitz, dar cu scorul 
de 12,5 :10,5.

în afara gafelor propriu-zise efectuate 
în poziții cu ușor avantaj pozițional sau 
cu inițiativă, există o așa-numită barieră 
psihologică a pozițiilor în mișcare ce 
conduce la mici inexactități legate dese
ori de starea emoțională, ce poate favo
riza greșeli grave. Un exemplu, aproape 
incredibil pentru practica marilor turnee, 
este finalul partidei dintre RomanovsH 
și Kasparian, jucată la Leningrad în anul 
1938. Albul a stat toată partida mai slab, 
Kasparian, cu negrele, jucînd în atac pe 
flancul regelui alb. A survenit poziția din 
diagramă, în care negrul deține, pe lingă 
avantajul material al unui pion liber 
depărtat și în pluș, și posibilități net su
perioare, de continuare a atacului la rege. 
Kasparian a țesut cu îndemînare rețeaua 
de mat din care adversarul n-a mai putut 
ieși. Și totuși lucrurile cunosc o întor
sătură neașteptată : mina jucătorului con
ducător al pieselor negre o ia înaintea 
gîndirii și urmează : 52... Del 53. Rh2 
mutare unică, 53... T : h3 ? ? Kasparian, 
convins că dă mat. sacrifică fără a mai sta 
pe gînduri. 54. N : h3, iar acum urmează 
54... Cf3 mat. Kasparian execută mutarea 
anunțînd mat, dar spre surpriza sa adver
sarul zîmbește și nu cedează, ci doar 
arată cu mîna diagonala neagră al-h8 pe 
care se aflau interferate dama albă și re
gele negru prin calul de pe cîmnul e5. Mu
tarea 54... Cf3 se dovedise a fi imposibilă, 
regele negru neputînd rămîne în șah ! 
Kasparian cedă cu nemulțumire, gindin- 
du-se că a pierdut o partidă „ca și 
-cîștigată", .gafînd copilărește.

MARGARETA MUREȘAN ■

FAIR PLAY

Cititorii au cuvintul
Maria Ștefan, comuna N. Bălceseu nr. 

548, județul Constanța, ne-a scris : „Pu
blicarea scrisorii tovarășului Nicolae 
Popcov ar fi de dorit să aibă ecou în 
rîndurile părinților cu copii handicapati 
fizic și, mai ales, poate că cineva de la 
Consiliul Național pentru Educație Fi
zică și Sport va înțelege cît de necesare 
sînt concursurile sportive organizate pen
tru persoanele handicapate fizic. Numă- 
rîndu-mă printre cei care de mult sînt 
imobilizați pe un cărucior, cunosc bine 
problemele noastre. Știu că există printre 
noi oameni care ar fi surprinși, ca să nu 
spun șocati, de iddea că ar putea parti
cipa la un campionat sportiv. Ei nu bă
nuiesc că pentru a deveni campion la 
aruncarea suliței, de exemplu, nu sînt 
puțini cei care se antrenează în tovărășia 

căruciorului. Și o fac cu succes atît pen
tru sănătatea lor fizică, cît și pentru că 
datorită programului de antrenament ca
pătă încredere în ei și în viață. Fair play 
.ar fi față de noi- să faceți publică pro
punerea adresată C.N.E.F.S. de a se în
ființa secții care să legitimeze sportivi 
■handicapați fizic. Desigur, atît nu va fi 
suficient. Pentru a combate unele pre
judecăți și a da curaj celor în cauză de 
a se înscrie în asemenea secții, presa are 
un important cuvînt de spus, făcînd cu
noscute exemple din toată lumea, pre- 
zentînd informații despre campionatele 
internaționale ale handicapatilor etc.".

Stimată tovarășă Ștefan, rubrica noas
tră din 2 martie a fost consacrată în în
tregime oamenilor curajoși printre care 
vă numărați și dumneavoastră. Pe mă
sură ce vom afla și alte exemple asemă
nătoare le vom încredința tiparului.

De la inginerul Gheorghe Crișan, str. 
Circumvalațiunii 39, Timișoara, am pri
mit următoarele rînduri : „Un grup de 
suporteri despre care s-a vorbit multă 
vreme în anii ’70, minunata galerie a 
studenților timișoreni, a renăscut acum. 
Făcînd parte dintr-un vast și ambițios 
program de readucere a echipei Politeh
nica în primul eșalon fotbalistic al țării, 
înființarea acestei galerii de tip nou este 
fără îndoială un moment remarcabil, cu 
consecințe multiple în planul muncii și 
educației prin sport și pentru sport. 
Căci, în accepțiunea și intențiile organi

zatorilor, studenti, elevi, muncitori, în 
general tineri de toate profesiile, grupul 
timișorean este mai mult decît o galerie 
ce-și propune să atingă faima predece
soarei, este un veritabil organism sportiv 
afiliat muncii și vieții clubului sportiv 
studențesc. Dincolo de perimetrul arenei 
fotbalistice, cei peste 200 de membri ai 
clubului suporterilor lui „Poli" sînt aju
toare prețioase ale conducerii tehni.ee și 
administrative a secției, contribuind la 
organizarea deplasărilor, asigurarea ordi
nii și disciplinei pe stadionul propriu, 
înregistrarea pe film a unor meciuri, or
ganizarea unor manifestări culturale pro
prii, a unor întîlniri ale suporterilor cu 
jucătorii, popularizarea rezultatelor echi
pei prin montaje, afișe sau chiar articole 
în presa locală, confecționarea unor ma
teriale de propagandă cu însemnele clu
bului, funcționarea în bune condițiuni a 
agenției „Poli" etc. Iar pe stadion, gale
ria cîntă mereu, deviza ei fiind : „Dacă 
am învins — cîntăm. de-am fost învinși 
— cîntăm !“ Am însoțit galeria timișorea
nă la cîteva meciuri. Cred cu tărie că ea 
va determina o schimbare de optică a 
multor factori responsabili de organizarea 
și desfășurarea competițiilor sportive, că 
va reuși să contribuie la canalizarea sim
patiei întregului public timișorean spre 
„Poli" și că va fi un factor decisiv în 
aspra bătălie pentru revenirea în divi
zia A. nefiind cu nimic- mai prejos decît 
galeria despre care, după finala Cupei 

României din 1974, Radu Cosașu scria : 
„Sînt încredințat că fotbalul nostru n-a 
dat nimic mai nobil și mai patetic în ul
timii ani decît această superbă galerie 
care cîntă și mulțumește idolilor ei și 
echipei adverse pentru frumoasele clipe 
pe care le trăiesc împreună în preajma 
balonului rotund".

Stimate tovarășe Crișan, ca vechi ad
miratori ai galeriei timișorene, ne bucură 
nespus de mult renașterea ei. Ce poate fi 
mai frumos în tribunele stadioanelor decît 
să auzi cîntecele de încurajare și de vic
torie ale suporterilor ? Prea multă vreme 
a stăruit pe timpanele multora dintre noi, 
neplăcut și strident, acel umilitor „Ați 
mîn-cat bă-ta-ie !“. pe care-1 scandau 
unii „suporteri" certați cu bunul-simț șs 
străini de respectul elementar pentru ceea 
ce se numește întrecere sportivă. Ne-a 
fost dat să auzim asemenea scandări ne
dorite chiar la unele întreceri școlărești, 
deseori sub privirile neutre ale profeso
rilor și diriginților respectivi. Convin- 
geți-i, dragi timișoreni, și’ pe alții, pe cît 
mai mulți dintre cei cu care vă întîlniți 
în tribune, că terenul de snort este un 
lăcaș de cultură, de educați", si nu de 
manifestare a unor instincte nrimare. 
Așteptăm vești de la meciuri!" dțn 13 mai 
(C.S.M. Reșița — „Poli" Tim-'-o—a) și din 
20 mai („Poli" Timișoara — TT"îvnrsitatea 
Cluj-Napoca).

CRISTIAN TOPESCU M

Cronica șoselei

Euforie nejustificată
Vocabularul traficului rutier sau; mai 

precis, al siguranței circulației, s-a com
pletat în ultimii 10—15 ani cu o sume
denie de termeni noi. O parte țin, să 
zicem așa, atît de domeniul circulației, 
cît și. de cel al unei științe care aduce 
imense servicii securității traficului ru
tier : psihologia. Este de necontestat e- 
xistența unui comportament specific al 
începătorului, al șoferului care a tre
cut în „anul 11“ de conducere, al pieto
nului, al celui ce pilotează un autotren 
etc. Bineînțeles că a ține seamă de aces
te „psihologii" reprezintă o dovadă de 
înțelepciune din partea celui care utili
zează strada, drumul.

în ultimele luni, cînd neaua, poleiul, 
mîzga, ploile, lapovița au pus stăpînire 
pe drumuri și cînd doar temerarii se 
încumetă să urce la volan, s-a conturat 
„psihologia" șoferului care se deplasea
ză pe șosele pustii. Circulînd pe căi ru
tiere unde rar întîlnești un partener de 
trafic, la pilotul fie el amator sau pro
fesionist se creează încetul cu încetul 
falsa impresie că fiind singur pe șosea 
el a devenit automat și stăpînul ei. Cum 
se concretizează această „psihologie" ? 
Deși pilotul respectiv nu a șorbit nici 
măcar un gram de licoare, începe să fie 
dominat de o teribilă stare euforică. 
Mărește .subij = yiteza autovehiculului. 

„taie" curbele, circulă pe mijlocul sau 
pe stingă șoselei, renunță la folosirea 
luminilor de drum etc. „Cu cine o să 
mă întîlnesc, cu cine o să mă ciocnesc, 
de cine să-mi fie frică ? De nimeni". 
Dar pietonul ? „De trei zile n-am văzut 
nici țipenie de mașină, cine să dea peste 
mine ?“ în consecință, renunță la pre
cauțiile din lunile cînd automobilele for
mau pe șosea coloane nesfîrșite. El a- 
bordează panglica de asfalt destinată y
„zeului", aidoma unui banal trotuar.
Merge pe mijlocul șoselei în zig-zag 
(cînd e în stare bahică) și chiar își face 
culcuș pe drum (cînd prea multele li
cori sorbite îi atacă „frontal" membrele 
inferioare).

O componentă a „psihologiei" celor 
care se consideră stăpînl atotputernici 
ai șoselelor libere o reprezintă „satis
facția" de a păcăli pe cineva, indiferent 
pe cine : pe cei însărcinați cu controlul, 
gheața, mîzga, poleiul. Un autoturism 
gonește pe o șosea din județul Cluj. 
„Au trecut două ore și din sens con
trar n-a apărut nimic. Nici o mașină. 
Cplmea! Nici pietoni prin comune n-am 
văzut. Stau oamenii în casă. Pe frigul 
ăsta, vorba aia, să nu dai nici cîinele 
afară". „Dar nici nu ne-a depășit ni
meni", răspunde interlocutorul. Apoi 
continuă : „Măi, colega, tu nu ai impresia 
că mergi prea repede ? Goală, goală șo
seaua, dar nu uita porțiunile de gheață 
care je întîlnim rar, dar totuși le întîl- 
nim“. „în aliniament trec în zbor peste 
ele, cauciucurile nici nu le simt". „Dar 
dacă te trezești cu un petic de gheață 
înaintea unei curbe ori chiar în viraj ?“ 
„Am eu grijă". Celălalt tace și reflectă 
în sinea lui,; 9!Are volamțl în mină, știe 
el . ce Jăce, nu-rni, propun sM. fiu rnen- 

tor. Colegului meu nu-i place să fie dă
dăcit. Mai ales că el conduce de 20 de 
ani și eu abia de doi“. Adevărul că șo
seaua goală te îmbie la viteză, e ca un 
fel de „Fata morgana" cu tentațiile ei : 
„Hai. repede, repede să ajungi cît mai 
curind Ia țintă, nu te împiedică nimeni, 
depinde de tine, de măiestria ta, de ta
lentul tău să scurtezi timpul, distanțele". 
Vai, cîți s-au lăsat înșelați de aceste 
himere ! Ciți au plătit cu viața lor, a 
celor apropiați lor sau a altora total ne- 
vinovați ! Precum automobilistul mai 
sus-amintit. „Grija" lui s-a dovedit în 
cele din urmă falimentară într-o curbă 
pe care, cu nonșalanța, a tăiat-o. Singu
rul loc unde, tocmai atunci, venea o 
mașină din sens opus. Impactul a fost 
violent și necruțător, secerînd viața 
omului de la volan într-un moment cînd 
nimic nu părea să pericliteze buna des
fășurare a călătoriei sale și a prietenu
lui care-1 însoțea.

Tocmai din nordul Ardealului a venit 
îa nunta unui prieten în sudul Olteniei, 
a familie. El, maistru, ea, muncitoare la 
o fabrică de confecții, și un bebeluș. Pe 
drum a mai urcat un pasager ocazional. 
Călătoresc spre casă. S-au odihnit bine, 
pilotul e în formă, schimbă impresii 
despre tinerii proaspăt căsătoriți, de
spre musafiri, despre organizarea nunții, 
despre, despre...

Micuțul băiețel, pe care îl necăjesc 
dințișorii ce-i sparg gingiile, dă semne 
de nervozitate.

„Șoseaua-i goală, . putem ajunge mai 
repede acasă, mașinali pusă la punct, 
eu odihnit. Avem, cum s-ar spune, con
diții optime de. călătorie". „După. 100 000 
de km pe care i-ai făcut la volan, sper 
să-ți duci cu bine srjeyasta . acasă. Mai 

ales că Marcel, care gîngurește acolo 
în spate, va avea peste două luni o su
rioară. Cel puțin așa sper. Nu ?“ „Știi 
prea bine cît îmi doresc o fetiță, pe care 
sînt convins că o să mi-o dăruiești".

Șoseaua bună, uscată. înaintea pilotu
lui, pe cel puțin 10 km, nu se vede ți
penie de bm și nici mașină. Parcă fără 
să-și dea seama, piciorul apasă tot mai 
muit accelerația. Nici o problemă, totul 
se desfășoară normal. Departe se vede 
cursul unui pîrîu. Curînd, pilotul obser
vă și podul, un pod de lemn, nu prea 
lung. „Dragă Ovidiule, eu am să ațipesc 
puțin. Mă bizui pe tine, pe experiența 
ta. înainte de plecare, tocmai am văzut 
ultimul episod cu Leonardo da Vinci. Ai 
remarcat ce spunea : „Experiența e 
mama. înțelepciunii". Așa că trage con
cluziile cuvenite".

Mașina se apropie de pod. Viteza cam 
de 60—70 km pe oră. Prea mare pentru 
porțiunea de șosea acoperită cu gheață, 
tocmai cînd drumul face o curbă la 
dreapta. Șoferul apasă pe pedala de 
frînă pentru a micșora viteza. Mașina 
nu-1 ascultă. Ia cu asalt parapetul po
dului care nu rezistă. Dacia 1300 se pră
bușește în apa înghețată a nîriului. Se 
înfige în mîlul de pe fundul apei, nu 
mai adîncă de un metru și jumătate. Cu
rios, nici pilotul și nici soția nu reu
șesc să se salveze. Se îneacă și băiețe
lul. Pasagerul ocazional, un tînăr de 20 
de ani, se salvează. El ne-a povestit te
ribila dramă. Una din cele 20 întîmplate 
în decurs de 60 de zile. Ianuarie și fe- 
bruarile ale acestui an au avut același 
numitor comun : subaprecierea șoselelor 
puțin circulate.

VICTOR BEDA ■
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vata româniei Anotimpul mieilor
® Vrmd-nevrînd, ei vcr trebui să devină oi • Ciobanii-doici, biberonul de cauciuc... *

Au ieșit, vorba postului, „mieii primi". Ei ies o dată cu- ghioceii. Ei so nasc 
din zăpadă, din zăpada mieilor. Ei se Pasc albi, iar cînd nu sînt albi sînt alît de 
gingași și do puri ca și cum tot albi ar fi. Ca și ghioceii mînjiți de nămolurile 
dezghețului sau ca și fulgii care, lovindu-se uneori de funinginea slavilor, nu-și 
pierd totuși din strălucire,

Cînd se nasc mieii lumea intră în regimul inocenței, culorile și tonurile ei 
se metamorfozează spre serafic și cast, ne bucurăm ca niște copii, în timp ce 
niște oameni albesc do griji. Ciobanii intră în dîrdora unei trude de zile mari, ei 
trebuie să-i ajute pe micii și grațioșii zei albi să devină banale, vulgare, umile 
oi cu capul plecat în pămînt și blana scorțoasă, plină de colbul și scaieți 
transhumantelor. Deci ciobanii se transformă în doici, J;rănrndu-i pe puii firavi 
cj biberonul de cauciuc, supraveghindu-!e zilnic creșterea, punîndu-le note de 
bună sau rea purtare ia dorința lor de a ajunge oi.

Unele exemplare vor fi, fatal, supuse selecției, ceea ce ne aduce aminte 
că toate pe lume trec, uneori mai încet, alteori mai repede, că inocența e soră 
bună cu sacrificiul, că deseori sacrificiul caută în primul rînd inozen a.

Dar acum să ne bucurăm, au ieșit mieii primi, care cu albul lor sporesc 
omătul, îl fac mai mare, vestindu-ne un an cu semne bune.
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